
1

 شنبه  6 مهر 1398  28 محرم 1441  28 سپتامبر 2019   شماره 4890  سال بیست ودوم   2000 تومان

عباس سلیمی نمین، چهره سیاسی اصولگرا معتقد است:»بین روزنامه صبح ایران
جریانات سیاسی به جای اینکه منطق حاکم باشد، برخوردهای تخریبی 
وجود دارد. این ناشی از کم تحملی برخی از سیاستمداران است که 
دارای ظرف وجودی کوچکی هستند، لذا بلافاصله دست به دامان 
پرخاشگری می شوند.« بازهم فضای مجلس میدان تندروی برخی 
نمایندگان نزدیک به پایداری شده است، اینبار نه یک نماینده اصلاح 
طلب از فراکسیون امید مخاطب این تخریب هاست نه دیگرانی چون 
مطهری. یک راست علی لاریجانی رئیس مجلس را مخاطب هتاکی 

قرار می دهند و او را »دیکتاتور« خطاب می کنند، آنهم از تریبون باز 

یک جامعه شناس با بیان اینکه وقتی ساختاری فاسد است و ما 
فقط به جانشینی افراد فکر می کنیم، فرد بعدی هم فاسد می شود، 
گفت: قوه قضاییه باید به فکر اصلاح ساختارها باشد. قدرت سیاسی 
منشأ فسادهای اقتصادی و فرهنگی است چون تمرکز بر اقتصاد 
نفتی این تمرکز قدرت را به وجود آورده است. عماد افروغ در برنامه 
تلویزیونی »زاویه« با موضوع »ایده نهاد علم برای مهار فساد اقتصادی 
در میان کارگزاران نظام« اظهار کرد: در کنار همه رانت های سیاسی 
و اقتصادی، یک رانت منزلتی و ایدئولوژیک هم شکل گرفته است. 
مثلًا کسانی که سابقه انقلابی و جنگ دارند یک تقدمی پیدا می کنند

انتقاد سلیمی نمین از حمله پایداری ها به لاریجانی: 

تخریب و گستاخی هنر نیست 
عماد افروغ: 

ساختار فاسد، افراد را فاسد می کند

در دیدارهای جداگانه با محسن حاجی میرزایی  مطرح شد

توصیه های مراجع وعلما به وزیر آموزش و پرورش  

رئیس کل بانک مرکزی :

ذخایر کالاهای اساسی و دارو مطلوب است

ماجرای خنده روحانی در دیدار با جانسون چه بود؟

رهبر انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان:

 اختلاف سلایق نباید 
به معارضه منجر شود 

محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش  روز پنجشنبه 
در سفری یک روزه به قم با برخی از علما و مراجع دیدار و 
گفت وگو کرد و درنیز جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم 
ودر دومین جلسه ستاد همکاری حوزه های علمیه و آموزش 

 و پرورش که در سالن جلسات مرکز مدیریت حوزه های علمیه 
برگزار شد شرکت کرد. مراجع تقلید وعلما در این دیدارها 
و  تعلیم  بر  افزایش نظارت  و  به مناطق محروم  برتوجه ویژه 

تربیت و پاسخگویی  به شبهات دانش آموزان تاکید کردند.
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عبدالباری عطوان" تحلیلگر مسائل منطقه:

روحانی ستاره مجمع عمومی سازمان  ملل متحد شد

 رهبر انقلاب اتحاد مردم با یکدیگر را مورد تأکید قرار دادند وفرمودند: اتحاد نیروهای انقلاب نیز بسیار مهم است و اختلاف 
سلایق افراد با یکدیگر نباید به مخالفت و معارضه منجر شود. حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روز 
پنج شنبه در دیدار منتخبان ملت در مجلس خبرگان ضمن ارائه تحلیل جامع از شرایط کشور و گسترش شعارها و اقتدار انقلابی

آمریکا مانع
 مذاکره است
نپذیرفتیم در فضای تحریم مذاکره کنیم

رئیس جمهور پس از بازگشت از سفر نیویورک:

شهردار قم گفت: 150 میلیارد تومان برای خرید 110 دستگاه اتوبوس برای ناوگان حمل 
و نقل شهری قم هزینه شد.  دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد عصر امروز در آیین ورود 110 
اتوبوس جدید به ناوگان حمل و نقل شهری قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( با اشاره به نیازهای 
شهروندان قمی اظهار کرد: یکی از نیازهای  شهروندان، حمل و نقل پایدار است که با ورود 
110 اتوبوس جدید به ناوگان حمل و نقل شهری، به سمت ایجاد حمل و نقل پایدار در شهر قم 
حرکت می کنیم. وی ادامه داد: قرار است که ۲50 دستگاه اتوبوس از طریق خرید اتوبوس های 
جدید و نیز اورهال اتوبوس های مستهلک به ظرفیت ناوگان حمل و نقل شهری قم افزوده شود 
و قراردادها در این زمینه بسته شده است، با ورود این اتوبوس ها بخشی از مشکلات موجود 
در ناوگان حمل و نقل شهری قم برطرف می شود. شهردار قم افزود: 150 میلیارد تومان برای 

خرید 110 دستگاه اتوبوس برای ناوگان حمل و نقل شهری قم هزینه شد، در گذشته دولت

در  گفت:  و  کرد  تأکید  استان  این  در  آموزشی  زیرساخت های  تقویت  بر  قم  استاندار   
هنرستان های فنی قم با کمبود تجهیزات روبرو هستیم. بهرام سرمست صبح پنج شنبه در 
پنجمین جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم که با حضور وزیر آموزش و پرورش در سالن 
امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، با اشاره به اینکه کمبودهایی در آموزش و پرورش قم 
وجود دارد، گفت: مدارس استان قم هر چند به سوی ایمن سازی قدم گذاشته اند ولی هنوز در 
این زمینه مشکل داریم. وی با بیان اینکه در هنرستان های فنی قم با کمبود تجهیزات روبرو 
هستیم، افزود: رویکرد استان توجه به مهارت آموزی و ایجاد اشتغال است و اشتغال زایی در 
گرو افزایش مهارت دانش آموزان است که باید به این مهم بیشتر توجه شود. استاندار قم با 
تأکید بر اینکه باید نگاه بنیادین به قشر فرهنگی و زیرساخت های آموزش و پرورش صورت پذیرد، 

اظهار داشت: در قم نیاز به پرورش نیروهای خلاق داریم و باید با توجه به موقعیت قم در کشور

شهردار قم  اعلام کرد

هزینه 15۰ میلیارد تومانی برای خرید اتوبوس های جدید
استاندار قم:

زیرساخت های آموزشی قم باید تقویت شود
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مذاکره و صلح یا جنگ و 
رویارویی؟

مجمع  در  شرکت  برای  نیویورک  به  روحانی  دکتر  سفر 
عمومی سازمان ملل در بحبوحه یک بحران بزرگ در ارتباط با 

ایران قرار دارد. این بحران ابعاد مختلف خود را نشان داده است و در حال حاضر هم از صلح 
و مذاکره و هم از تقابل و رویارویی صحبت می شود. این دو رویکرد و جهت گیری متفاوت 
نشان دهنده این است که مساله ایران و آمریکا به زمان تصمیم نزدیک تر شده است. موضوع 
تهران و واشنگتن دیگر نمی تواند مانند دهه های گذشته با گرم و سرد شدن مسکوت باقی 
بماند. ایالات متحده آمریکا با جهت گیری ترامپ و صبری که او در ایجاد فضای مثبت برای 
شکل دادن به یک رویداد گفتاری در راستای اغنای افکار عمومی ایجاد کرده است به سمت 
و سویی رفته که ترامپ خود را منادی صلح در ارتباط با مسائل منطقه معرفی می کند. با 
توجه به عملکرد ترامپ در زمینه مقابله با پهپاد ایران و مطالبی که از سوی منابع متفاوت در 
باب درخواستش برای آغاز جنگ گفته شده بود، اکنون پس از لغو دستور حمله به ایران و 
سپس ایجاد فضای مثبت در برابر اقداماتی که در منطقه به هر صورت درست و یا نادرست 
انگشت اتهام را  به سمت ایران نشانه می گیرد، افکار عمومی در آمریکا  را به سمت سویی 
برده است که او فردی جنگ طلب نیست و خواستار مذاکره است. اما به همان نسبت زمینه 
هایی را ایجاد کرده است که بتوان گفت بیشترین میزان آمادگی برای رویارویی مستقیم با 
ایران را در آینده نیز فراهم ساخته است. در چنین جوی حسن روحانی به نیویورک می رود 
و در داخل کشور ما شاهد شکل گیری وضعیتی هستیم که با ارائه طرح صلح هرمز برای 
ایجاد امنیت، زمینه هایی ایجاد شده  که هم اکنون نگاه جهان به سمت گفته های روحانی 
در مجمع عمومی سازمان ملل متمرکز شده است. از طرف دیگر مخالفان دولت  در داخل 
کشور پیروزی روحانی و جناب منتسب به او را زمینه ساز ایجاد فضای مثبت در ماه های 
آینده در ارتباط با حسن روحانی و تیم او و همچنین حامیان و هواداران او می دانند که به 
طور طبیعی بار دیگر پرونده ای ملی را تبدیل به یک پرونده جناحی می کنند. توئیت ها و 
پست هایی که در فضای مجازی دیده می شود و در شبکه های اجتماعی انتشار می یابد، 
نشان دهنده این واقعیت است. مزید بر آن طرح صلح هرمز ایده ای است که سابقه طولانی 
دارد و ایران بارها خواسته است که در یک مجمع منطقه ای، سیاسی، امنیتی و اقتصادی 
زمینه های شکل گیری این فضا را فراهم سازد. اما آنچه که تا کنون تجربه شده طرح هایی 
مانند اکو و ایجاد دبیرخانه دائمی، یا طرح گفت و گوی تمدن ها بوده که همواره با استقبال 
رسانه ای روبرو بوده است. اما به واسطه نوع برخورد با چنین ایده هایی از سوی جناح های 
گوناگون در داخل باعث فضاهایی ایجاد شده که این طرح ها در منطقه و نظام بین الملل 
بی نتیجه باقی بمانند و نتوانند خود را به فرجام برسانند. به هر تقدیر باید این مبنا را مد نظر 
قرار داد که در وضعیت کنونی ما شاهد ایجاد فضای تنش در خصوص ایران هستیم. همراه 
با آن شاهد تلاش هایی برای مذاکره به گونه ای هستیم که ایران درخواست های ایالات 
متحده آمریکا را بپذیرد؛ نه برای برداشتن تحریم ها، بلکه در باب درخواست های آمریکا تا 
طی آن ایران را وادار به این امر کنند. در همین راستا فرمان مقام معظم رهبری، اتمام حجت 
و خط مشی در سیاست خارجی بوده است. ایشان تاکید دارند که مذاکره نباید در هیچ رده 
ای صورت بگیرد. رهبر انقلاب فرموده اند با برگشت آمریکا و توبه آنها، واشنگتن می تواند در 
گفت و گوهای برجامی حضور پیدا کند.اما نباید یک معنا را از نظر دور داشت که آمریکایی ها 
خواهان بازگشت به برجام نیستند. چرا که اساسا خواستار لغو تحریم ها نیز نیستند. بنابراین 
باید گفت شرایط کنونی وضعیت ویژه ای را پدید آورده که در آن اگرچه به ظاهر وضعیت نه 
جنگو نه صلح را تداعی می کند اما در باطن آمادگی برای رودررویی را با خود حمل می کند.

امیر حاتمی در گفت وگوی تلفنی با وزیر دفاع سوریهک

سیاست اصولی ایران حفظ صلح، ثبات و امنیت 
منطقه است

وزرای دفاع جمهوری اسلامی ایران و جمهوری عربی سوریه در گفت وگوی تلفنی بر 
گسترش همکاری های دفاعی در جهت تحکیم صلح، ثبات و امنیت منطقه تأکید کردند.  
امیر سرتیپ حاتمی در گفت وگوی تلفنی با سپهبد علی عبدالله ایوب، وزیر  دفاع سوریه، 
بر همکاری و اهتمام جمهوری اسلامی ایران در بازسازی سوریه تأکید و در مورد برگزاری 
اجلاس کمیسیون مشترک همکاری های دفاعی به عنوان یکی از بندهای مهم سند 
موافقت نامه فی مابین توافق کردند. وزیر دفاع جمهوری اسلامی ایران با ابراز خوشحالی 
از استقرار ثبات در سوریه، ساقط کردن کردن پهپاد های رژیم صهیونیستی در استان های 
حماه و قنیطره توسط پدافند هوائی و نیروهای ارتش این کشور را نشانه تغییر و بهبود 
شرایط دفاعی سوریه دانست و در این مورد ابرازخرسندی کرد.  امیر سرتیپ حاتمی با بیان 
اینکه سیاست اصولی جمهوری اسلامی ایران استقرار صلح و امنیت پایدار در منطقه با 
همکاری کشورهای منطقه است، افزود: در اجلاس سه جانبه آنکارا نیز طرفین بر حاکمیت 

ملی و حفظ تمامیت ارضی سوریه تأکید کردند.

رهبر انقلاب در پیامی به  مناسبت هفته دفاع مقدس:

نام شهید بر فراز کوی ها و برزنها موهبتی است 
که باید ادامه یابد 

 رهبر معظم انقلاب اسلامی تاکید کردند: نام شهید و عنوان شهادت بر فراز کوی ها 
و برزنها افتخار و موهبتی برای کشور است که باید ادامه یابد. حضرت آیت الله خامنه ای 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در پیامی به  مناسبت هفته دفاع مقدس و روز تجلیل از 
شهیدان و ایثارگران، تأکید کردند: نام شهید و عنوان شهادت بر فراز کویها و برزنها 
افتخار و موهبتی برای کشور است که باید ادامه یابد. متن این پیام که همزمان با مراسم 
غبار روبی، عطرافشانی و گلباران مزار شهیدان در سراسر کشور از سوی حجت الاسلام 
شهیدی محلاتی نماینده ولی فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران در گلزار شهدای 

بهشت زهرای تهران قرائت شد، به این شرح است:
بسمه تعالی

یاد و نام شهیدان مایه ی سربلندی ملت و نشانه ی راه به سوی پیروزی است. فداکاری 
شجاعانه ی آنان است که عظمت ملتها و عمق مبانی فرهنگی و تمدنی آنان را به اثبات 
میرساند. همه وظیفه داریم نامهای نورانی شهیدان را تکریم کنیم و عظمت جایگاه آنان را 
در یادها ماندگار سازیم. افتخاری است برای کویها و برزنها که نام شهید و عنوان شهادت 
بر فراز آنها بدرخشد. این موهبت هم اکنون در سراسر کشور وجود دارد و باید ادامه یابد.

سلام خدا و اولیائش بر شهیدان عزیز.
سیّدعلی خامنه ای

خطیب نماز جمعه تهران: 

دفاع مقدس عشق به شهادت را به فرهنگ 
تبدیل کرده است

 خطیب نماز جمعه تهران دفاع مقدس را یک عزم ملی که همه مردم در آن حضور 
داشتند دانست و گفت:دفاع مقدس، عشق به شهادت را به فرهنگ تبدیل کرده است. 
حجت الاسلام و المسلمین کاظم صدیقی در خطبه های نماز جمعه این هفته در 
دانشگاه تهران گفت: جوانان و ملت ما اگر جنگ ۴۰ سال هم طول می کشید زیر 
پرچم امام )ره( استقامت و مقاومت می کردند و دست از جنگ که طولانی ترین جنگ 
نابرابر در تاریخ جهان است، بر نمی داشتند. خطیب نماز جمعه تهران اظهار داشت: 
شهادت و عشق به شهادت در میان اعمالی که انسان را اوج می دهد و در پیشگاه خدا 
آبرومند می کند، در والاترین جایگاه قرار دارد. این عشق به شهادت درجنگ هشت 
ساله به فرهنگ تبدیل شده است. سربازان ما  در مراحلی که برای نقاط مین گذاری 
شده پنج نفر لازم داشتند ۲۰۰ نفر داوطلب می شدند و برای مقام شهادت اشتیاق 
داشتند. وی گفت: ملت ما هشت سال تا پیروزی را به دست نیاورند کوتاه نیامدند؛ 
جوانان و امت و ملت ما اگر جنگ ۴۰ سال هم طول می کشید زیر پرچم امام استقامت 
و مقاومت می کردند و دست از جنگ، که طولانی ترین جنگ نابرابر در تاریخ جهان بود، 
بر نمی داشتند. امام جمعه موقت تهران به انسجام و وحدت در زمان دفاع مقدس اشاره 
کرد و گفت: سربازان ما در خط شکنی و نیایش مسابقه می دادند چراکه همگی متعبد 
و ولایتمدار بودند و صلابت و بی باکی داشتند. دیقی با اشاره به هفته دفاع مقدس 
تاکید کرد: هیچ اتفاقی به اندازه دفاع مقدس در این دوران تاثیرگذار نبوده است. ظاهر 
آن گذشت و آن حجاب نمی گذارد بفهمیم چه بر سر ما آمد و زیر پرچم ولی فقیه دنیا 
با همه قانون های منطقه و همه ابزارهای صنعتی، نظامی و سیاسی که همه نیروی 
خود را به کار گرفتند و ما ۸ سال مقاومت کردیم. اگر امروز یمن ۵ سال مقاومت می 
کند مولود دفاع مقدس است. این چه معجزه پیامبر و ائمه معصومین بود که تاریخ 
تکرار شد. وی افزود: در ۲۰۰ سال گذشته هیچ وقت نبود که ایران با جایی بجنگد 
و شکست نخورد و قسمتی از منطقه خود را به دیگری ندهد. ۸ سال با وجود جنگ 
روانی، نظامی، سیاسی و همه فشارها یک وجب از خاک خود را به دشمنان ندادیم. 
اولین حرف را راس هرم، ولی فقیه طراحی می کند که خودش وجود و علم و حضور و 

معرفت دارد و خدا در وجودش تجلی کرده است.

اروپایی ها عملا به تحریم های آمریکا وفادار ماندند
آینده کشور روشن و امیدوارکننده است 

باید زمینه های فساد را از بین برد

رئیس جمهوری با بیان این که ایران بخاطر منطق و استدلال هایی که دارد از مذاکره 
ترس ندارد و فرار نمی کند، گفت: مانع مذاکره آمریکا است. حجت الاسلام و المسلمین 
»حسن روحانی« پس از بازگشت از سازمان ملل متحد در نیویورک و در بدو ورود به تهران 
اظهار داشت: مانع مذاکره آمریکا است و کسی که نمی خواهد مسئله حل بشود آمریکا 
است و گرنه ایران به خاطر منطق و استدلال خود هیچ زمان از مذاکره فرار نمی کند 

ترسی هم از مذاکره ندارد.
روحانی افزود: آنها به صراحت گفته بودند که ما کل تحریم را بر می داریم اما شکل این 
کار قابل قبول نبود، اینکه در فضای تحریم و در بقای تحریم و در فضای مسموم فشار 
حداکثری، حتی در قالب ۱+۵ بخواهیم مذاکره کنیم کسی نمی تواند پیش بینی کند 

پایان و نتیجه این مذاکره چه خواهد بود.
رئیس جمهوری افزود: به سران کشورهای اروپایی گفتیم اگر یک فضای آزاد و عادلانه 
ایجاد شود ما برای مذاکره آماده ایم. به سران اروپا گفتم که می پرسیدند چه زمانی برای 
مذاکره و جلسه ۱+۵ آماده هستید، اعلام کردیم »همین یک ساعت آینده«؛ شما این 
فضا را درست کنید این فضای مسموم و سم را بردارید ما یک ساعت آینده برای حضور 

در جلسه ۱+۵ آماده ایم.
روحانی افزود: برخی از مقامات اروپایی می گفتند » ما می نویسیم و به شما می دهیم 

که این کار حتما تحقق پیدا می کنند.«
وی گفت: ما این بهانه را از آنها گرفتیم که می گفتند »ما برای مذاکره آماده ایم و ایران 
برای مذاکره آماده نیست« ما به صراحت به آنها گفتیم ما برای مذاکره آماده هستیم، اما 

نه در فضای تحریم و فشار. 
وی تصریح کرد: به نظر من ضروری بود یک بار هم در مصاحبه، هم در دیدار و گفت 
و گو با سیاسیون به طور خیلی روشن و واضح توضیح بدهیم که مانع مذاکره آمریکا 
است، کسی که نمی خواهد مسئله حل بشود آمریکا است، وگرنه ایران به خاطر منطق و 

استدلال خود هیچ زمان از مذاکره فرار نمی کند و ترسی هم از مذاکره ندارد.
روحانی بیان کرد: این موضوع در آنجا مطرح و القاء شده بود که همه مشکلات بر سر 
)به تعبیری( لجبازی طرف ایرانی است و آمریکا آماده مذاکره است و بر مذاکره اصرار 
هم دارد و مقامات آمریکا به همه سران اروپا و غیر اروپا پیام دادند که »ما آماده مذاکره 

هستیم.«
وی گفت: قبلًا سران آمریکا میگفتند »مذاکره دو جانبه باشد یعنی دو رئیس جمهوری 
ایران و آمریکا باهم مذاکره کنند«. جمهوری اسلامی ایران بارها این را رد کرده بود و 
گفتیم اگر قرار است مذاکره ای باشد باید در قالب ۱+۵ مذاکره کنیم، که آنها گفته بودند 

می خواهیم در قالب ۱+۵ مذاکره کنیم. 
رئیس جمهوری ادامه داد: اتفاقاً سه کشور از گروه ۱+۵ قدیم و ۱+۴ فعلی، یعنی صدر 
اعظم آلمان، نخست وزیر انگلیس و رئیس جمهوری فرانسه هم بودند، و همگی اصرار 

داشتند این جلسه برقرار شود و آمریکا هم که می گوید که تحریم را بر می دارد.
روحانی با بیان این که مسئله دیگری که در آنجا بحث شد موضوع کاهش تعهدات 

ایران در برجام بود، افزود: برخی می گفتند »گام سوم ایران که بسیار مهم است و تعداد 
سانتریفیوژهای مدرنی را که می خواهید راه اندازی کنید به معنای حرکت به سمت 
ساخت سلاح هسته ای است« ما این موضوع را در  مصاحبه ها و دیدارها توضیح دادیم 
که کسی که می خواهد به سمت سلاح هسته ای حرکت کند دست کم نظارت کم می 
کند و نظارت گسترده را محدود می کند ما که نظرات را کاهش ندادیم بلکه تعهدی را 
که در برجام کاهش دادیم در فعالیت هسته ای ما است. که زیر نظر آژانس بین المللی 

خواهد بود.
همه مقام ها ، تحریم ضد ایران را محکوم می کردند

رئیس جمهوری گفت: مسئله بعدی که لازم بود ما با کشورهای مختلف مسائل 
دوجانبه داشته باشیم ۱۵ ملاقات دوجانبه داشتیم و با کشورهای مختلف درباره مسائل 
مهم بحث کردیم؛ هیچ مقامی ندیدم که خروج آمریکا از برجام و فشار و تحریم آمریکا 
علیه ایران را محکوم نکند. همه آن ها بدون استثنا گفتند این کارها نادرست و غلط است 

و این موفقیت بسیار بزرگی برای ما است.
روحانی افزود: یکی از اهداف آمریکایی ها همیشه این بوده است که ایران منزوی 
باشد یعنی در ویزاها و فعالیت ها فشار بیاورند برای اینکه ایران کمتر ملاقات کند و کمتر 
حرف بزند. وی خاطرنشان کرد: در نیویورک امسال یکی از پر رفت و آمدترین و فعال 
ترین مراکز دیپلماسی محل اقامت هیات ایرانی بود هتلی که محل اقامت هیات ایرانی 
بود آن قدر رفت و آمد سیاسی بود که لحظه ای نبود که یک رئیس جمهوری وارد شود و 
رئیس جمهوری دیگری خارج نشود گاهی در یک ترافیک چند مقام همه با هم صحبت 

می کردند. تحریم های آمریکا را از هر زمان دیگر سست تر می بینم 

رئیس جمهور پس از بازگشت از سفر نیویورک:

آمریکا مانع مذاکره است

محسن پاک آیین*

با  و تجارت گفت:  قائم مقام وزیر صنعت، معدن 
توجه به دستور رهبر معظم انقلاب درباره تهیه نقشه 
راه برای تنظیم بازار کشور این نقشه با اولویت توجه به 
معیشت عمومی تهیه و به مقامات ذی صلاح ارسال 

شده است. 
نقشه  ویژه  رویکردهای  مورد  در  خیابانی«  »مدرس 
راه تنظیم بازار کشور اظهار داشت: تامین به هنگام 
داخل  تولید  از  حمایت  نیاز،  مورد  اساسی  کالاهای 
مدیریت  و  کنترل  تولیدات،  پذیری  رقابت  افزایش  و 
واردات، گسترش زیرساخت های تجاری و لجستیکی 
همگام با ظرفیت های تولیدی، همگن سازی آمایش 
تجاری با آمایش صنعتی، تامین حداکثری کالاهای 
اساسی از محل تولیدات داخلی، بهینه سازی الگوی 
مصرف و بهره گیری از ظرفیت های تجاری استان های 

مرزی از جمله دستور کار اجرایی مسئولان است.
کنترل  بازار،  تنظیم  در  سیاستگذاری  تمرکز  وی 
موجودی و قیمت کالا به عنوان ۲ شاخص کلیدی در 
تنظیم بازار، تقویت نقش تشکل های بخش خصوصی 
و اتحادیه های تعاونی و انجمن ها هم در تصمیم سازی 
و هم در مراحل مختلف اجرا از جمله اجرای دقیق امور 
تنظیم  ابزارهای  بکارگیری  و  ذخیره سازی  به  مربوط 
بازار کالاهای استراتژیک؛ را از دیگر دستور کار اجرایی 

تعیین شده مسئولان عنوان کرد.
قائم مقام وزیر صنعت گفت: همزمان با جهت گیری 
کاهشی واردات کالاهای غیرضرور و کالاهایی که تولید 
مشابه در کشور دارند درباره کالاهای اساسی ضمن 
رعایت این اصل، با اولویت تامین کسری نیاز کشور 

انجام خواهد شد.
وی ادامه داد: جهت گیری مهم دیگر در این نقشه 
با اصلاح و  راه، کاهش هزینه مبادله کالا و خدمات 
نوسازی شبکه توزیع است و در این راستا سامانه های 
مناسبی طراحی و عملیاتی شده اند که اولویت آن ها 
حذف هزینه ها و نقش واسطه ها در روند توزیع کالا در 

سطح کشور است.
خیابانی تصریح کرد: استفاده از ظرفیت های نوین 
و نقش استارت آپ ها در شبکه توزیع، کاهش تجارت 
توسعه  و  تقویت  کالا،  قاچاق  کاهش  و  غیررسمی 
محصولات صادراتی با ارزش افزوده بالا، تنوع بخشی 
در بازارها، متنوع سازی کالاهای تولیدی و تنوع بخشی 
در بنگاه های تولیدی صادراتی نیز در این نقشه راه به 

صورت پررنگ دیده شده است.
وی خاطر نشان کرد: توسعه صادرات بخشی از نقشه 
راه تنظیم بازار است چرا که با فعال سازی ظرفیت های 
خالی واحدهای تولیدی و افزایش تولید به طور قطع 

به نفع مصرف کننده  یافته و  نیز کاهش  قیمت کالا 
نهایی خواهد بود.

وی ادامه داد: تقویت برندهای ایرانی و ساخت ایرانی 
با تغییر نگرش عمومی به خصوص در عوامل توزیع و 
عرضه که به نوعی در ترویج فرهنگ استفاده از کالای 
داخلی نقش مؤثری دارند نیز از جهت گیری های نقشه 

راه تنظیم بازار کشور است.
وی اظهار داشت: بهره گیری از توان علمی دانشگاه 
های کشور در اصلاح روند اجرایی تنظیم بازار امروز از 

اهمیت بالایی برخوردار است.
این مسئول با اشاره به اهمیت پیش بینی شرایط 
از  بسیاری  گفت:  بازار  در  جاری  روند  آینده  و  فعلی 
تلاطمات بازار ناشی از تکانه های شاخص های عمده 
اقتصادی کشور است که در این برنامه ها اصل فراوانی 

کالا و مقدم بر قیمت، در دستور کار است.
وی افزود: تنظیم بازار یک ماموریت کاملا فرابخشی و 

نیازمند همه  دستگاه های ذیربط در این بخش است.
قائم مقام وزیر صنعت خاطرنشان کرد: برنامه های 
این  اندازهای متصور در  عملیاتی رویکردها و چشم 
نقشه راه با همکاری همه بخش های مسئول تدوین و در 
حال اجرا است تا به عنوان یک الگو و چارچوب معین به 

روند اصولی تنظیم بازار در کشور کمک کند.

با دستور رهبر معظم انقلاب  انجام شد

تدوین نقشه راه تنظیم بازار با اولویت معیشت عمومی 
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اخبار

میانجی های کم حافظه
کشوراروپائی  چند  سران  رفت  می  انتظار  که  همانگونه 
و  هفتاد  حاشیه  در  کشورمان  جمهور  رئیس  با  دیدار  در 
چهارمین نشست سالانه مجمع عمومی سازمان ملل متحد 
در نیویورک، نشان دادند که هدف اصلی آنها نوعی واسطه 

گری برای متقاعد کردن ایران برای مذاکره با آمریکاست.  رئیس جمهور فرانسه در این 
زمینه گفت:  " اگر ایشان )روحانی( این کشور را بدون دیدار با رئیس جمهور ترامپ ترک 
کند به منزله فرصتی از دست رفته خواهد بود، چون او به زودی و در چند ماه آینده به اینجا 
برنخواهد گشت و رئیس جمهور ترامپ هم که به تهران نخواهد رفت. بنابراین، آنها باید 

همین حالا دیدار کنند."
 جانسون نخست وزیر انگلیس نیز با تکرار همین مطالب گفت من با امانوئل)مکرون( 

موافقم.
»آنگلا مرکل«، صدراعظم آلمان نیز بعد از دیدار با روسای جمهور ایران و آمریکا ضمن 
استقبال از پیشنهاد مذاکره ایران و آمریکا گفت: ولی فکر می کنم اینکه همه تحریم ها ابتدا 

رفع شوند و بعد گفت وگو انجام شود واقع بینانه نیست.«
بنظر می رسد این سه رهبر میانجی اروپائی دچار نقص حافظه شده و مواردی را فراموش 

کرده اند که مجددا به آنها یادآوری می گردد.
۱- دولت آمریکا سال گذشته از توافق هسته ای با ایران خارج شد و تحریم ها علیه ایران را 
احیا کرد. جمهوری اسلامی ایران دو سال با آمریکا در چارچوب مذاکرات هسته ای گفتگو 
کرد و در یک نوبت وزیران امور خارجه ایران و آمریکا ۱۷ روز برای ادامه مذاکره در اروپا ماندند 
.نتیجه این مذاکرات توافقی بود که بسیار سخت به دست آمد و مورد تائید شورای امنیت 
سازمان ملل هم قرار گرفت. اما دولت ترامپ از این توافق، بدون هیچ دلیل موجهی خارج 

شد.
۲- کشورهای اروپایی بعد از خروج آمریکا از توافق هسته ای وعده داده اند با تضمین 
منافع اقتصادی ایران، این توافق را حفظ کنند.اما این کشورها، علی رغم  لفاظی و ژست 
های سیاسی، هیچ اقدام عملی برای عمل به وعده های خود انجام ندادند.اروپا در عمل 
نشان داد که سران اصلی این قاره، مرعوب هیاهوهای ترامپ هستند و هنوز از استقلال 

سیاسی فاصله زیادی دارند.
3- ایران هر گونه مذاکره با آمریکا را مگر در صورت بازگشت واشنگتن به برجام رد کرده 
است. در این رابطه قبل از سفر رئیس جمهور به نیویورک، حضرت آیت الله خامنه ای در 
ابتدای جلسه درس خارج فقه ،با تاکید بر اینکه راه ما روشن است و می دانیم چه می کنیم، 
به عنوان فصل الخطاب فرمودند:  "با آمریکا مذاکره نخواهیم نکرد؛ نه دوجانبه، نه چند 
جانبه، نه در نیوریوک و نه غیر آن". ایشان همچنین افزودند: برای همین است که مسئولان 
کشور از رئیس جمهور و وزیر امور خارجه و دیگران، یک صدا اعلام کردند که با آمریکا مذاکره 

نخواهیم کرد نه مذاکره دوجانبه نه چند جانبه.
میانجی های کم حافظه اروپا باید بدانند که ایران به هیچ وجه به دولت متخاصم آمریکا 
امتیاز نخواهد داد و با شخصی که در مقابل موازین بین المللی قرار گرفته است، پای میز 
مذاکره نخواهد نشست. اروپایی ها بدانند که رئیس جمهوری آمریکا در رفتار و کردار خود 
نسبت به مردم بزرگ ایران از همه خطوط قرمز عبور کرده و منفور ملت ایران است. سران 
کشورهای آلمان،فرانسه و انگلیس باید تکلیف خود را با ایران و آمریکا روشن نمایند و بدانند 
در صورت پیروی از آمریکا، منافع دراز مدت خود در ایران و منطقه را در معرض خطر قرار 

داده اند.
امروز ایران یک کشور قدرتمند و تاثیرگذار در منطقه است و با همپیمانان خود می تواند 
توطئه های بیگانگان را در همه محورها شکست دهد. امروز ایران از محدوده جغرافیایی 
خود بسیار بزرگتر شده و با اتکال به خدا و پیروی از رهنمودهای رهبری شجاع و مدبر و با دارا 
بودن مردمی مقاوم و روشن ضمیر، در مسیر تعالی و پیشرفت حرکت می کند.اروپا باید در 

این شرایط، درست تصمیم بگیرد تا دچار خسران مضاعف نگردد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

تعهدات خودروسازان تا پایان سال
 به صفر می رسد

وزیر صنعت، معدن و تجارت درباره آخرین وضعیت بازار خودرو و تولید داخلی، اظهار 
کرد: برای ساماندهی این صنعت، اقدامات اصلاحی انجام شده که افزایش ساخت داخل 
و رفع تعهدات قبلی از اصلی ترین برنامه ها است، خودروسازان باید پیش از شروع سال 

تعهدات خود را به صفر رسانند.
واردات  تعرفه  درباره  تجارت در جمع خبرنگاران  و  وزیر صنعت، معدن  رضا رحمانی 
لاستیک، گفت: تعرفه واردات لاستیک به ارز تخصیص یافته، وابسته است؛ به طور مثال 
برای واردات لاستیک سنگین تاکنون ارز ۴۲۰۰ تومانی تخصیص داده و تامین شده است.
برای ساماندهی صنعت خودرو، اقدامات اصلاحی انجام شده که افزایش ساخت داخل 
و رفع تعهدات قبلی از اصلی ترین برنامه ها است، خودروسازان باید پیش از شروع سال 

تعهدات خود را به صفر رسانند
وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تعرفه واردات لاستیک خودروهای سواری با 
خودروهای سنگین متفاوت است، افزود: اگر تولید داخلی نیاز را رفع کند، واردات ممنوع 

می شود اما اگر تولید به میزان کافی نباشد با اهرم تعرفه از تولید داخل حمایت می شود.
وی درباره آخرین وضعیت بازار خودرو و تولید داخلی، اظهار کرد: برای ساماندهی این 
صنعت، اقدامات اصلاحی انجام شده که افزایش ساخت داخل و رفع تعهدات قبلی از 
اصلی ترین برنامه ها است، خودروسازان باید پیش از شروع سال تعهدات خود را به صفر 

رسانند.
عضو کابینه دوازدهم با بیان اینکه تکیه بر توان داخل برنامه اصلی صنعت خودرو است، 
ادامه داد: تولید محصولات جدید و خروج خودروهای قدیمی از خط تولید یکی دیگر از 

برنامه ها برای ارتقا صنعت خودروسازی است.
وی درباره خودروسازانی که به تعهدات خود عمل نکردند، گفت: شرکت هایی که توان 
تحویل تعهدات را داشتند اما عامدانه و برای کسب منفعت از عمل به آن سرباز زدند، به 

تعزیرات معرفی شدند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اضافه کرد: برخی خودروسازان نیز به دلیل اعمال تحریم ها 

نتوانستند خودروهای خارجی را به مرم تحویل دهند.

حاجی بابایی مطرح کرد:

 مشکلات فعلی کشور ناشی از عدم شفافیت است
رئیس فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس گفت: آسیب های فراوانی که در حال حاضر 
در کشور وجود دارد و دشمنان از آنها سوء استفاده می کنند؛ ناشی از عدم شفافیت است. 

 حمید رضا حاجی بابایی در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه افتتاح سامانه ثبت اموال 
و دارایی مسئولان از سوی قوه قضائیه چه مقدار می تواند از فساد اقتصادی مسئولان 
پیشگیری کند؟ اشاره و اظهار داشت: به میزانی که در بین دستگاه های گوناگون 
کشور شفاف سازی ایجاد شود؛ قطعا به همان میزان اعتماد عمومی افزایش پیدا 

می کند.
وی در ادامه افزود: آسیب های فراوانی که در کشور وجود دارد و دشمنان از آنها سوء 

استفاده می کنند؛ ناشی از عدم شفافیت است.
اگر همه چیز در اختیار مردم باشد، شفافیت در بین دستگاه های مختلف بیشتر می شود

نماینده مردم همدان در مجلس دهم به تاثیر مردم در ایجاد شفافیت اشاره و تصریح کرد: 
معتقدم که بزرگترین، قوی ترین و مطمئن ترین نظارت کنندگان مردم هستند؛ بنابراین اگر 

همه چیز در اختیار مردم باشد، شفافیت در بین دستگاه های مختلف بیشتر می شود.
حاجی بابایی در ادامه افزود: سامانه ثبت اموال مسئولان یک حرکت بسیار مبارکی در 
جهت شفاف سازی است؛ بنابراین قدرتمندانه باید انجام بپذیرد و ما هم از آن با تمام توان 

حمایت می کنیم.
عضو فراکسیون نمایندگان ولایی مجلس ضمن انتقاد از دولت به دلیل غدم راه اندازی 
سامانه حقوق مسئولان اشاره و اظهار کرد: دولت باید سامانه حقوق را هرچه سریع تر راه 
اندازی کند؛ چرا که اگر سامانه حقوق به صورت شفاف انجام بپذیرد، خیلی از مشکلات 

کشور برطرف می شود.
این نماینده مردم در مجلس دهم در ادامه افزود: امیدوارم که این سامانه راه اندازی شود و 
با سرعت اموال مسئولان طبق آن قانونی که مجلس تا سطح مدیران مختلف مصوب کرده 

است در این سامانه قرار بدهند تا مردم در جریان امورات مسئولان قرار بگیرند.

محمد جواد ظریف: 

تمدن های کهن نقش مهمی در صلح و امنیت 
جهانی دارند

محمدجواد ظریف در سخنانی در نیویورک تاکید کرد که تمدن های کهن در جهان امروز 
موضوعیت داشته و نقش قابل توجهی در صلح و امنیت بین المللی دارند.

محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در اجلاس وزاری خارجه 
مجمع تمدن های کهن که در حاشیه هفتاد و چهارمین اجلاس مجمع عمومی سازمان 

ملل برگزار شد، سخنرانی کرد.
وی در این سخنرانی تاکید کرد: تمدن های کهن در جهان امروز موضوعیت داشته و نقش 
قابل توجهی در صلح و امنیت بین المللی دارند. تنوع تمدن های کهن در ذات خود مقابله 
با انحصار طلبی و برتری طلبی فرهنگی برخی از بازیگران و مقابله با هژمونی و سلطه طلبی 

آنهاست.
 در کنار تنوع تمدنی و ویژگی های هر یک از تمدن ها، همه تمدن های کهن برای انسان 

و کرامت انسانی احترام قائلند و این پدیده ای است که دنیای امروز به آن نیازمند است.
ظریف همچنین از دستاوردهای دو اجلاس پیشین وزاری مجمع تمدن های کهن و اسناد 
تدوین شده در این اجلاس ها در اجلاس آتن ۲۰۱۷ و اجلاس لاپاز  ۲۰۱۹ تقدیر و بر نقش 

مثبت جلسات علمی تشکیل شده توسط مجمع تاکید کرد.

محسن پاک آیین*

عماد افروغ: 

ساختار فاسد، افراد را فاسد می کند
یک جامعه شناس با بیان اینکه وقتی ساختاری فاسد است و ما فقط به جانشینی 
افراد فکر می کنیم، فرد بعدی هم فاسد می شود، گفت: قوه قضاییه باید به فکر اصلاح 
ساختارها باشد. قدرت سیاسی منشأ فسادهای اقتصادی و فرهنگی است چون تمرکز بر 

اقتصاد نفتی این تمرکز قدرت را به وجود آورده است.
برای مهار فساد  نهاد علم  با موضوع »ایده  تلویزیونی »زاویه«  برنامه  افروغ در  عماد 
اقتصادی در میان کارگزاران نظام« اظهار کرد: در کنار همه رانت های سیاسی و اقتصادی، 
یک رانت منزلتی و ایدئولوژیک هم شکل گرفته است. مثلًا کسانی که سابقه انقلابی و 
جنگ دارند یک تقدمی پیدا می کنند. در صدر اسلام هم همین گونه بوده و این مسأله 
فقط مربوط به ما نیست. من با این مسأله مشکل دارم. من هم موافق هستم که دهه اول 
دهه تقدم ارزش هاست و کسی به این مسایل حتی فکر نمی کرد. اما نظریه نوسازی یا 
شبه نوسازی که ما بعد از جنگ برای توسعه به کار می بریم همان بود که در زمان پهلوی 

هم به کار گرفته شد که منتج به انقلاب شد.
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه هر جا سیاست زدگی آمد بدانید سیاست زدایی 
هم خواهد آمد، تصریح کرد:  کسی که این فضا را ایجاد می کند تلاش می کند دیگری 
سیاسی نشود. چرا از شفافیت استقبال نمی شود؟ در مجلس ششم طرحی به نام 
دسترسی آزاد به اطلاعات به ما رسید. ما آن را به دسترسی و انتشار آزاد اطلاعات تبدیل 
کردیم. یکی از اصلاحات ساختاری مورد نیاز ما شفافیت است. ما هنوز نه شفافیت مالی 
و نه آن قانون مصوب انتشار و دسترسی آزاد به اطلاعات را داریم. امنیت زدگی و سیاست 
زدگی این جا مانع است. وی همچنین خاطرنشان کرد: حتی نهادهای فرهنگی ما هم 
امنیت زده بوده و حاضر به شفافیت نیستند. چقدر سند روی سند می نویسیم که انتزاعی 
هستند و اثر علّی از مردم نمی پذیرند. انبساط در ایده باعث عملیاتی شدن آن ایده می 
شود که امروز این را نداریم. در قانون اساسی تعبیر اجتهاد مستمر آمده اما نمی دانیم 
که ساختاری که این اجتهاد مستمر را باید پیش ببرد کجاست؟ ما قبل از انقلاب درباره 
مقابله با ربا آرزوهایی داشتیم و در قانون اساسی هم مباررزه با ربا را داریم اما امروز اقتصاد 
ما ربوی است. حتی نظام پاداش دهی ما هم فسادزاست. سیستم آموزشی ما عقل محور 
و مهارت محور و خلاقیت محو نیست بلکه حافظه محور است. در نتیجه ناشایسته را به 

جای شایسته قرار می دهد.
وی اظهار کرد: آیا نظام نمی بیند که کارگزارانش به دنبال ثروت اندوزی بیشتر هستند؟ 
گویی این نظام یک سفره ای است که هر کس قدرت پیدا می کند یک گوشه از آن را می 
کند. در ابتدای انقلاب افراد خود را فدای نظام اسلامی می کردند اما امروز نظام را فدای 
خود می کنند. اخیراً 3 جلد تفسیر نهج البلاغه مقام معظم رهبری را می خواندم. ایشان 
می فرمایند تمام امکانات فرهنگ در اختیار کسانی است که از قدرت اقتصادی و سیاسی 
برخوردارند و مردم مستضعف هم به فساد اخلاقی سوق داده می شوند. قدرت مسلط 

سیاسی آن ها را سوق می دهد بنابراین محور و اصل همان قدرت سیاسی است.
عماد افروغ در پایان گفت: حوزه و دانشگاهِ مستقل می تواند در حوزه مبارزه با فساد وارد 
شود. الان این طور نیست و شکل گرایی ای که در دانشگاه است دامن حوزه را نیز گرفته 
است. باید آمایش سرزمینی را محقق کنیم و اختیارات زیادی به استان ها بدهیم. ما یک 
قوه قضاییه فهیم، مقتدر، مستقل و سالم می خواهیم. رانت قضایی و اشراف به روندهای 
قضایی هم نکته دیگری است که موجب می شود برخی در مقابله با دیگران از این فرصت 

استفاده کنند.

معاون حقوقی و امور بین الملل وزیر امور خارجه :
سیاست فاجعه بار هسته ای آمریکا باید متوقف شود

 معاون حقوقی و امور بین الملل وزیر امور خارجه، خروج آمریکا از برجام را سیاست 
غیرمسئولانه این کشور دانست که صلح و امنیت بین المللی را تضعیف می کند و گفت 

روند فاجعه بار و سیاست های غیرمسئولانه آمریکا باید متوقف شود. 
غلامحسین دهقانی شامگاه پنج شنبه در جلسه عالی رتبه مجمع عمومی سازمان ملل 
متحد به مناسبت بزرگداشت روز بین المللی امحای کامل سلاح های هسته ای افزود: 
خلع سلاح هسته ای و ایجاد جهان عاری از این سلاح ها ضروری است که باید مدت ها 
قبل تحقق می یافت. وی دور جدید مسابقه تسلیحاتی هسته ای و مسابقه مدرن سازی 
سلاح های هسته ای را نگران کننده دانست که بقای نوع بشر را تهدید می کند و ادامه داد: 
خروج ایالات متحده آمریکا از معاهده برجام، نمونه دیگری از سیاست های غیرمسئولانه 

این کشور است که صلح و امنیت بین المللی را تضعیف می کند.
معاون وزیر امور خارجه در عین حال اضافه کرد: خروج آمریکا از پیمان منع موشک های 

هسته ای میان برد وخامت اوضاع را تشدید کرده است.
دهقانی با اشاره به برنامه گسترده مدرن سازی زرادخانه های هسته ای آمریکا و توسعه 
سلاح های هسته ای کوچک با آستانه استفاده پایین تر اظهار کرد: رئیس جمهوری فعلی 
ایالات متحده به دنبال دستیابی به سلاح های هسته ای بیشتری است »تا در نوک قله 
باشد«.  وی نسبت به سند موسوم به "بازبینی وضعیت هسته ای" )NPR( سال ۲۰۱۸ 
آمریکا که نقش سلاح های هسته ای در استراتژی های این کشور را افزایش می دهد و از 

سرگیری آزمایشات انفجاری هسته ای را توصیه می کند، هشدار داد.
معاون وزیرامور خارجه جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر اینکه این روند فاجعه بار و 
سیاست های غیر مسئولانه آمریکا باید متوقف شود، تاکید کرد: هیچ کسی نباید سلاح 
هسته ای در اختیار داشته باشد و قبل از این که این سلاح ها ما را نابود کنند، ما باید آنها را 
نابود کنیم. دهقانی خاطرنشان کرد: برای تحقق این هدف، کشورهای دارنده سلاح های 
هسته ای باید به تعهدات حقوقی مصرح خود ذیل ماده 6 معاهده عدم اشاعه سلاح های 
هسته ای )NPT( عمل کنند. وی با اشاره به وضعیت خاورمیانه، فراگیر شدن پایبندی به 
معاهده ان پی تی را در این منطقه یک ضرورت فوری دانست و گفت:  تنها دارنده سلاح 
های هسته ای که در این معاهده عضویت ندارد، یعنی رژیم صهیونیستی، صلح و ثبات 

منطقه و فراتر آن را به مخاطره انداخته است.
معاون وزیر امور خارجه ایران افزود سلاح های هسته ای این رژیم تنها مانع بر سر تحقق 
منطقه خاورمیانه عاری از سلاح های هسته ای است که در سال ۱3۵3 از سوی ایران 
پیشنهاد شده است. لذا، رژیم اسرائیل باید مجبور به عضویت فوری و بدون پیش شرط در 

ان پی تی به عنوان یک طرف غیردارنده سلاح های هسته ای شود.
دهقانی به آمادگی ایران برای همکاری با همه طرف ها برای محو کامل سلاح های 
هسته ای اشاره کرد و گفت ایران همه ملت ها را ترغیب می کند تا از هر فرصتی برای تحقق 

این مسئولیت جمعی استفاده کنند.

علی ابراهیمی نماینده مردم شازند:

مواضع رییس جمهور در برجام 
همسو با رهبری است

سخنگوی کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که هیچ کس 
موافق ادامه شرایط موجود و فشار به مردم نیست بیان کرد: همان طور که مقام معظم 
رهبری و رییس جمهور تاکید کردند اگر آمریکا دست از تحریم های ظالمانه برداشته و به 

برجام بازگردد مذاکرات ایرادی ندارد.
علی ابراهیمی با اشاره به ناعادلانه بودن هجمه هایی که به رییس جمهور در سفر به 
نیویورک در خصوص مذاکره با آمریکا وارد می شود، گفت:  چیزی که مسلم است تحریم ها 
موجب آسیب به کشور شده است که ضرر و زیان نهایی متوجه مردم است. هیچ کس 

موافق ادامه شرایط موجود و تحریم ها نیست.
وی در ادامه اظهار کرد: تحریم های آمریکا یک ظلم آشکار و زورگویی بی منطق از سوی 
رییس جمهور آمریکاست که بر ما تحمیل شده است و به دنبال این است که با این فشارها و 

تحریم ها ما را به میز مذاکره ای ببرد که از اهداف خود در برجام عقب نشینی کنیم.
نماینده مردم شازند در مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: ما باید به دنبال راه حلی 
باشیم که به دنیا پایبندی خود به تعهدات را نشان داده و برحقانیت ملت ایران بیفزاییم. 
مسئولان کشور ما در حوزه دیپلماسی و مذاکره تا به امروز منابع ملی را در اولویت قرار 
دادند. ابراهیمی در ادامه تاکید کرد: اگر آمریکا همان طور که مقام معظم رهبری و رییس 
جمهور تاکید کردند از تحریم ها دست بردارد و به برجام بازگردد می توان در چارچوب برجام 
مذاکرات صورت گیرد، اما عده ای را همواره در داخل داریم که اصرار دارند همواره کشور 
در انزوا بماند که این درست خواسته دشمن است با انزوا کشور از توسعه جا می ماند و این 
خواسته دشمن است. برخی از هجمه ها و فشارهای تندروها همسو با بیگانگان است. 
عده ای به جای تلاش برای بهبود اوضاع با اقدامات خود زمینه شرایط سخت را فراهم 

می کنند.

سردار فدوی: 

برنده ی دعوای حق و باطل هستیم
جانشین فرمانده کل سپاه با بیان اینکه »امروز همه مستکبرین عالم در یک اتحاد علیه 
ما جمع شدند«، خاطر نشان کرد: در اثر عمل به تکالیفی که انجام دادیم، ما برنده این 
دعوای حق و باطل هستیم؛ اوضاعی که در این چند ماهه در منطقه می بینید به خاطر آن 

است که ما به تکلیف خود عمل کردیم و خداوند هم به ما کمک کرد.
انقلاب اسلامی  پاسداران  پاسدار علی فدوی جانشین فرمانده کل سپاه  ، دریادار 
شامگاه پنجشنبه در یادواره شهدای محله کن طی سخنانی با بیان اینکه »زبان و عمل ما 
باید همان راهی را که شهدا رفتند، طی کند«، اظهار کرد: شهدا در وصیت نامه هایشان 
توصیه هایی به ما می کنند که تاکید به عمل بر تکالیف دارد؛ زیرا آنها درک کردند در صورتی 

که به وظایف خود عمل کنند، رضایت خداوند را جلب می کنند.
وی افزود: هر کسی در هر جایی که قرار دارد تکلیفی را که خدا برای او مشخص کرده، 
می داند و اگر ما تکلیفی را که خدا برای ما مشخص کرده، انجام دهیم، در بن بست 
نمی مانیم. ما در چهل سالی که از انقلاب می گذرد این موضوع را به چشم خود دیدیم. 
خداوند با کسی تعارف ندارد و اگر اوامری را که مشخص کرده انجام ندهیم توفیقی 
نخواهیم داشت. وی در پایان اظهار کرد: باید بر این روندی که در این چهل سال داشته ایم، 

پای بفشاریم و بدانیم راه رستگاری، پیروی از منویات امامین انقلاب اسلامی است.

 رهبر انقلاب اتحاد مردم با یکدیگر را مورد تأکید قرار دادند وفرمودند: اتحاد نیروهای 
انقلاب نیز بسیار مهم است و اختلاف سلایق افراد با یکدیگر نباید به مخالفت و معارضه 

منجر شود.
دیدار  در  پنج شنبه  روز  انقلاب اسلامی صبح  رهبر معظم  آیت الله خامنه ای  حضرت 
منتخبان ملت در مجلس خبرگان ضمن ارائه تحلیل جامع از شرایط کشور و گسترش 
شعارها و اقتدار انقلابی و سیاسی نظام جمهوری اسلامی و امتداد آن در منطقه، بهره گیری 
از درس های دوران دفاع مقدس و تعمیق آن را در جامعه بسیار ضروری و مهم خواندند 
و تأکید کردند: لازمه و اساس استمرار پیشرفت کشور، »توکل بر خدا«، »ایستادگی و 
مقاومت«، »امید به آینده«، »اعتماد به جوانان بویژه جوانان انقلابی«، »وحدت و انسجام 
آحاد مردم بخصوص در میان نیروهای انقلاب«، »حمایت واقعی از تولید داخلی« و »قطع 

امید کامل از بیگانگان« است.
رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای این دیدار با گرامیداشت هفته دفاع مقدس و با اشاره به 
درس های این دوران درخشان و لزوم گسترش و تعمیق این درسها در جامعه افزودند: توکل 
امام)ره( به خداوند متعال در زمان آغاز جنگ و در طول هشت سال دفاع مقدس، به رغم همه 
مشکلات و کمبودها و فشارها، یک موضوع شگفت آور بود که باید این توکل امروز نیز در همه 

عرصه ها وجود داشته باشد.
ایشان گفتند: برخی اوقات به دلیل برخی مشکلات در جامعه، برخی بزرگان و محترمین 
دچار دستپاچگی می شوند در حالی که باید به خدا توکل، و با تلاش آن مشکل را برطرف 

کرد.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به الطاف الهی در چهل سال گذشته و عبور نظام اسلامی 
از گردنه های سخت خاطرنشان کردند: عزت و اقتدار و اعتبار مادی و معنوی کشور در دنیا 
و خیل عظیم جوانان انقلابی آماده به کار و پیشرفتها و جهش های کشور غیرقابل مقایسه 
با ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی است و همه این موفقیت ها، مرهون لطف و عنایت الهی 

است، بنابراین توکل به خدا هیچگاه نباید فراموش شود.
نیروهای جوان باید به کمک نیروهای غیرجوان بیایند

حضرت آیت الله خامنه ای »امید به آینده و اعتماد به جوانان« را از دیگر درس های دوران 
دفاع مقدس برشمردند و گفتند: باید جوانان را وارد میدان کرد و از نیروی آنان غفلت نکرد، 
البته به کارگیری جوانان به معنای از صحنه خارج شدن افراد غیرجوان نیست زیرا هر فردی 

به تناسب تجربه و عملکرد خود جایگاهی دارد.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه غفلت از نیروی جوان اشتباه است و نیروهای 
جوان باید به کمک نیروهای غیرجوان بیایند، گفتند: یکی از شاخص های مهم دوران دفاع 
مقدس، حضور جوانان در مناصب فرماندهی و در بدنه عظیم بسیج و سپاه و ارتش بود و 
امروز نیز باید این فرصت را مغتنم شمرد و از جوانان در رده های مدیریتی بالا و بویژه میانی 

استفاده کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای »عزم و اراده ملی« را درس دیگر دفاع مقدس دانستند و تأکید 
کردند: دشمن تلاش زیادی را برای سست کردن عزم و اراده مردم و ناامید کردن آنان به کار 
بسته است که باید در مقابل، عزم و اراده ملی تقویت شود و این مهم نیز، با دستور امکان پذیر 
نیست بلکه با استدلال های صحیح و با حضور به موقع صاحبان فکر در میان مردم محقق 

می شود.
ایشان با تأکید بر اینکه اساس همه امور کشور و لازمه موفقیت در عرصه های مختلف 
»ایستادگی و مقاومت« است، افزودند: برخی امور نیازمند ایستادگی طولانی مدت است، 
بنابراین نباید از گستردگی جبهه دشمنان و قلدری ها ترسید بلکه باید همانند دوران دفاع 

مقدس، با مقاومت و ایستادگی، ثابت کرد که »ما می توانیم«.
رهبر انقلاب اسلامی با اشاره به تلاش دشمن برای تأثیرگذاری بر فهم و ادراک تصمیم 
سازان، تصمیم گیران و آحاد مردم به منظور القای »نمی توانید« و »نمی شود« گفتند: 
برخلاف تلاش دشمن برای منحرف کردن فهم و اِدراک مردم و مسئولان از واقعیت های 
کشور و تعریف منافع و مصالح ملی براساس اهداف خود، ظرفیتها و توانایی های کشور به 
گونه ای است که همه گره های اقتصادی و مشکلات معیشتی با تدبیر و با پیگیری و مشورت 

درست، قابل حل شدن هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای به سخنان اخیر رئیس جمهور امریکا مبنی بر اینکه اگر ایران 
خواسته های امریکا را انجام دهد وضع مردم بهتر خواهد شد، اشاره کردند و افزودند: 
مقامات و رسانه های امریکایی و اروپایی به صورت مستمر با تکرار چنین مطالبی در تلاش 
برای القای این موضوع هستند که »شما نمی توانید« اما مردم ایران به این تبلیغات و القائات 

توجهی نمی کنند.
ایشان گفتند: یکی از نکات دیگری که تلاش می شود اذهان و اِدراک مردم و مسئولان را 
از آن منحرف کنند، موضوع پایبندی به شعارهای انقلاب است و اخیراً نیز برخی مقامات 

اروپایی گفته بودند که ایران باید دست از شعارهای انقلابی بردارد.
علاج مشکلات کشور پافشاری بر شعارها و راه انقلابی است 

رهبر انقلاب اسلامی علت بیان و القاء چنین مطالبی را ترس و واهمه امریکا و اروپایی ها 
از شعارهای انقلاب و راه سومی که انقلاب اسلامی بوجود آورده است، دانستند و تأکید 

کردند: علاج مسائل و مشکلات کشور پافشاری بر شعارها و راه انقلابی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به جنگ احزاب و آیات مربوط به این جنگ، صف آرایی 
دشمنان و شیاطین اعم از امریکا و اروپای خبیث را نشانه حقانیت و قدرت نظام جمهوری 
اسلامی دانستند و گفتند: کشور علاوه بر حرکت رو به جلو، در مواردی جهش نیز داشته 
است و دشمن از این موضوع ناراحت و نگران است و علت اصلی تحریم ها هم جلوگیری 
از این جهش ها است اما به لطف خداوند در آینده نه چندان دور، در زمینه های مختلف 
شاهد جهش هایی خواهیم بود. ایشان در ادامه سخنان خود مطالبی را در خصوص اروپا 
بیان کردند. رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه راه تعامل و مذاکره با هیچ کشوری به غیر 
از امریکا و رژیم صهیونیستی بسته نیست، افزودند: اما به هیچ وجه نباید به کشورهایی که 
پرچم دشمنی با نظام اسلامی را در دست گرفته اند و در رأس آنها امریکا و این چند کشور 

اروپایی، اعتماد شود زیرا آنها صریحاً با ملت ایران دشمنی می کنند.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر اینکه انگیزه های دشمنی اروپایی ها با جمهوری 
اسلامی تفاوت اصولی با دشمنی امریکا ندارد، گفتند: اروپایی ها در ظاهر به عنوان میانجی 

وارد می شوند و حرف های طولانی هم می زنند اما همه آنها پوچ است.
اروپایی ها عملا به تحریم های آمریکا وفادار ماندند

ایشان با اشاره به عملکرد اروپایی ها بعد از توافق هسته ای و عمل نکردن به وعده ها و 
همچنین نحوه عملکرد اروپا بعد از خروج امریکا از برجام و اعمال ظالمانه تحریم های ثانویه 
افزودند: اروپایی ها به رغم وعده های خود، عملًا به تحریم های امریکا پایبند ماندند و هیچ 
اقدامی انجام ندادند و از این پس هم بعید است کاری برای جمهوری اسلامی انجام دهند، 

بنابراین باید بکلی از اروپایی ها قطع امید کرد.
رهبر انقلاب اسلامی خاطرنشان کردند: رفت و آمد و بستن قرارداد اشکالی ندارد اما مطلقاً 

نباید به آنها امید داشت و اعتماد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به عمل نکردن اروپایی ها به تعهدات یازدگانه خود 
افزودند: همان افرادی که مذاکره کردند، اکنون می گویند اروپاییها به هیچیک از تعهدات 
خود عمل نکرده اند و این موضوع، قوی ترین دلیل بر این است که در هیچ مسئله ای نباید 

به آنها اعتماد کرد.
ایشان جریان امور را به رغم همه این دشمنی ها، به نفع جمهوری اسلامی ارزیابی کردند 
و گفتند: امروز نظام اسلامی نه تنها قوی تر از چهل سال پیش است بلکه از ده سال پیش 
نیز قوی تر شده و اقتدار انقلابی و سیاسی آن در منطقه گسترش یافته و ریشه های انقلاب 

عمیق تر شده است.
نظام اسلامی در عرصه های گوناگون  پیشرفتهای  به  اشاره  با  انقلاب اسلامی  رهبر 
خاطرنشان کردند: البته وظایف سنگینی بر عهده همه است زیرا مشکلات مختلفی در 
عرصه های فرهنگی و اقتصادی وجود دارد و دشمن نیز به شدت در زمینه نفوذ و اقدامات 
فرهنگی فعال است، اما اگر مسئولان ملاک کار خود را عدم اعتماد به دشمن قرار دهند، 

قطعاً می توان در مقابل توطئه ها ایستاد و آنها را خنثی کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای در ادامه به ارزیابی وضعیت اجتماعی، سیاسی و اقتصادی 
امریکا و اروپا پرداختند و گفتند: امریکا که دشمن اصلی ما است، امروز منفورترین دولت 
در دنیا است و اروپایی ها نیز خودشان در حال اعتراف به ضعف ها و افول قدرتشان هستند.
ایشان با اشاره به سخنان یکی از سران اروپا در مجمع عمومی سازمان ملل متحد افزودند: 
این مقام اروپایی صراحتاً و با استدلال به افول تمدن غرب اذعان کرد، البته در همین شرایط 
ضعف نیز خوی استکباری خود را فراموش نمی کنند. رهبر انقلاب اسلامی به آمارهای 
مراکز بین المللی درخصوص بدهی های کشورهای معروف اروپایی اشاره کردند و گفتند: 
مشکلات اقتصادی این کشورها جدی است و گرفتاریهای سیاسی انگلیس و فرانسه نیز 
در مقابل چشم همگان است، بنابراین باید از این موقعیت استفاده کرد. حضرت آیت الله 
خامنه ای در جمع بندی سخنان خود، چند وظیفه مهم را برای تداوم راه پر افتخار انقلاب و 

غلبه بر دشمنی ها مورد تأکید قرار دادند.
»اعتماد و اطمینان به وعده الهی« اولین نکته ای بود که رهبر انقلاب اسلامی به آن اشاره 
کردند و گفتند: هدف ما تحقق دین خدا و پیاده شدن شریعت الهی در جامعه است، بنابراین 
خداوند طبق وعده خود ما را یاری خواهد کرد، همچنانکه تا کنون نیز به این وعده عمل 
کرده و با وجود انبوه مشکلات، جمهوری اسلامی در قله عزت قرار دارد و مایه افتخار و 

مباهات برای اسلام است.
باید زمینه های فساد را از بین برد

ایشان همگان بویژه مسئولان و مدیران را به »تقوا، صداقت و کار جهادی« توصیه کردند و 
با اشاره به وظیفه مهم دیگر یعنی »مبارزه جدی با فساد« افزودند: البته در مبارزه با فساد، 
پیشگیری مقدم بر درمان است، یعنی باید زمینه های فساد را از بین برد، ضمن آنکه مبارزه 
با فساد مخصوص قوه قضائیه نیست و همه قوای کشور باید در این خصوص احساس 

مسئولیت کنند.
یا  از کارهای نسنجیده  را نمونه هایی  از واگذاری ها  آیت الله خامنه ای برخی  حضرت 
فسادآلود دانستند و گفتند: در حالی که از یک طرف عده ای از جوانان در تلاش پرانگیزه 
برای رونق تولید در کشورند، در طرف دیگر برخی خرابکاری های ناشی از فساد تولید را 
نابود می کند که نباید اجازه داد این موارد و مشکلاتی همچون قضایای کارخانه ها در اراک 

و خوزستان شکل بگیرد.
رهبر انقلاب اسلامی، »کمک به تولید« را وظیفه مسئولان و کلید حل مسائل کشور 
دانستند و افزودند: اگر تولید رونق بگیرد، بسیاری از مشکلات کشور از جمله سقوط ارزش 
پول ملی، تورم و قدرت خرید مردم حل خواهد شد، البته باید جلوی واردات بی رویه نیز گرفته 

شود.
باید آزادی و نگاه عادلانه برای همه مردم یکسان باشد

»تقویت نیروهای وفادار به انقلاب« توصیه دیگر حضرت آیت الله خامنه ای بود.
ایشان نگاه نظام اسلامی به حقوق عمومی آحاد مردم فارغ از مذهب و طایفه آنان را یکسان 
خواندند و گفتند: فارغ از اینکه یک فرد مسلمان است یا غیرمسلمان، و یا به نظام اسلامی 
وفادار است یا نیست، حقوق عمومی آن باید محفوظ باشد، مثلًا نباید در کشور ناامنی وجود 

داشته باشد، و باید آزادی و نگاه عادلانه برای همه مردم یکسان باشد.
رهبر انقلاب اسلامی با تأکید بر اینکه در کنار این موضوع، »حمایت از نیروهای وفادار 
به انقلاب و معتقد به استقلال کشور« ضروری است و نباید با برچسبهایی همچون تند و 
افراطی این نیروهای پر انگیزه را از میدان خارج کرد، افزودند: نیروهای مؤمن و انقلابی 
که مجموعه عظیمی از مردم را در برمی گیرند، باید در همه جا و در مقابل تعرض ها حمایت 
شوند و امکان حضور آنها در مراکز حساس فراهم شود، چرا که آنها همان کسانی هستند که 
در قضیه ۹ دی ۸۸ و یا در قضایای سال ۹6 با آن حرکت عظیم وارد میدان شدند و دشمنان 
را ناکام گذاشتند. حضرت آیت الله خامنه ای توصیه مکرر خود به مسئولان در خصوص 
استفاده از نیروهای انقلابی را یادآور شدند و گفتند: بنده به رؤسای جمهور در چند دوره 
گفته ام که برای پیشرفت کارتان از نیروهای وفادار به انقلاب استفاده کنید، زیرا آنها هستند 

که در هنگام خطر برای کمک به نظام، به صحنه می آیند.
ایشان اتحاد مردم با یکدیگر را مورد تأکید قرار دادند و افزودند: اتحاد نیروهای انقلاب نیز 

بسیار مهم است و اختلاف سلایق افراد با یکدیگر نباید به مخالفت و معارضه منجر شود.
آینده کشور واقعاً روشن و امیدوارکننده است 

رهبر انقلاب اسلامی در پایان با انتقاد از برخی افراد که در سخنان خود و یا در فضای 
مجازی مردم را مأیوس می کنند، گفتند: پرهیز از ناامید کردن مردم از مهمترین کارها 
است، چون اگر امید نباشد هیچ کار بزرگی انجام نمی شود، البته امید به آینده یک امید 
کاذب نیست، بلکه آینده کشور واقعاً روشن و امیدوارکننده است. پیش از سخنان رهبر 
انقلاب اسلامی، آیت الله جنتی رئیس مجلس خبرگان گزارشی از فعالیتهای کارگروههای 
هیئت های اندیشه ورز این مجلس بیان کرد. همچنین آیت الله موحدی کرمانی نایب رئیس 
مجلس خبرگان گزارشی از مهمترین نکات و دغدغه های اعضای خبرگان که در نطقهای 
اجلاس بیان شده بود، ارائه کرد و گفت: نمایندگان مجلس خبرگان بر »امیدآفرینی«، 
»استکبارستیزی و نفی هرگونه مذاکره با آمریکا«، »هدایت نقدینگی انباشته در کشور 
قوانین  کامل  »اجرای  فساد«،  با  مبارزه  در  قضائیه  قوه  از  »حمایت  تولید«،  سمت  به 
مربوط به حجاب و عفاف«، »اصلاح اشکالات ساختاری در نظام مالیاتی، نظام بانکی و 
خصوصی سازی« و »دقت شورای نگهبان در احراز صلاحیت نامزدهای انتخابات مجلس« 

تأکید کردند.

رهبر انقلاب در دیدار رئیس و نمایندگان مجلس خبرگان:

 اختلاف سلایق نباید به معارضه منجر شود 

اصلاحات  جبهه  در  بازسازی  تهران  دانشگاه  استاد   
گفت:  و  دانست  روش ها  و  نگرش ها  تغییر  نیازمند  را 
سیاست  عرصه  از  پاردایم«  »شیف  یک  باید  اصلاحات 
به جامعه را تجربه کند و در نوع ساختارها، کنشگران و 

پیام های خود تغییراتی ایجاد کند. 
دیدگاه  تنوع  به  اشاره  ضمن  ظریفیان«  »غلامرضا 
این  از  بخشی  افزود:  در اصلاحات،  تغییرات  درباره  ها 
تغییرات ساختاری، بخشی روشی و بخش دیگری هم 
متکی بر راهبرد و استراتژی ها است. بخش دیگر هم به 
نظام اندیشه و نظر مربوط می شود. افراد مختلف با دیدگاه 
های متفاوت موضوع بازسازی اصلاحات را مطرح می 
کنند و ممکن است نوع نگاه و موضوعاتی که مطرح می 
شود متفاوت از یکدیگر باشد. اما آنچه به صورت عمومی 
طلبان  اصلاح  سوی  از  اصلاحات  بازسازی  موضوع  در 

مطرح می شود بحث ساختارها است.
وی افزود: اصلاح طلبی با تمام این تغییرات مباحث پایه 
ای دارد که جزئی از وجوه ذاتی آن است. موضوعاتی چون 
مردم سالاری، تعیین سرنوشت توسط مردم، توجه ویژه به 
حقوق اساسی مردم، کرامت انسانی و توزیع عادلانه منابع 
ثروت و قدرت؛ اصول پایه ای است که از دیرباز مورد توجه 
این مفاهیم  اینکه چگونه  اما  اصلاح طلبی بوده است 
بنیادین باید محقق شود در گرو این خواهد بود که با توجه 
ادبیات،  انسانی،  زیست  عرصه  در  شگرف  تغییرات  به 
مفاهیم، راهبردها و روش ها و حتی بخشی از بازیگران هم 

متناسب با این دگرگونی ها، تغییر کنند.

این فعال اصلاح طلب ادامه داد: اینکه آیا ساختارهای 
موجود برای  انسجام اصلاحات کافی است یا نه،  موضوع 
مهمی در اصلاح جریان اصلاحات است. به طور تقریبی 
برای  را  کافی  کفایت  ساختارها  که  دارند  اعتقاد  همه 
هماهنگی و انسجام ندارد. در این زمینه هم عقاید به دو 
گروه تقسیم می شوند گروهی اعتقاد دارند که ساختارها 
در مجموع و به رغم برخی اشکالات و کاستی ها تاکنون 
کارنامه موفقی داشته است و اگر همین سازوکارها برای 
انسجام بخشی نبود، اصلاح طلبان با مشکلاتی مواجه 

می شدند.
طلبان  اصلاح  میان  رادیکال  اقلیت  درباره  ظریفیان 
برای  موجود  ساختارهای  اساسا  معتقدند  آنها  گفت: 
مشکلات  ریشه  و  کنند  نمی  کفایت  بخشی  انسجام 
است.  ساختارها  همین  در  هم  طلب  اصلاح  جناح  در 
مطرح  سازوکارها  اصلاح  برای  مختلفی  پیشنهادهای 
شده است؛ مانند پارلمان اصلاحات که به آن هم نگاه 
های متفاوتی وجود دارد و برخی معتقدند برای رسیدن 
باید زمان بیشتری را صرف کرد تا طرح جا   به پارلمان 
افتاده تر و با اشراف بیشتر و اتفاق نظر میان اصلاح طلبان 
عملی شود و پارلمان شکل گیرد. از طرف دیگر برخی هم 
معتقدند باید سریعتر پارلمان اصلاحات را در دستور کار و 

اجرا قرار داد.
معاون وزیر علوم در دولت اصلاحات یادآور شد: میان 
اصلاح طلبان طیف هایی هم وجود دارد که علاوه بر بحث 
ساختارها به موضوع روش ها هم توجه دارند و فقط درباره 

ساختارها بحث نمی کنند بلکه به روش ادامه کار اصلاح 
طلبان می پردازند. این گروه معتقدند با اینکه روش های 
پیشین موثر بوده است اما جریان اصلاحات باید هم در 
اداره کار و هم در تاکتیک ها و استراتژی های تغییر کنند. 
این گروه از منظر مضمونی و مفهومی به موضوع تغییر در 

اصلاحات می پردازند.
وی ادامه داد:  ریشه تبار اصلاح طلبی را می توان از 
میانه دوره قاجار رصد کرد، از همان دوران صاحب نظرانی 
در این زمینه حرف های جدی زدند و مسیری تازه را برای 
جامعه به وجود آوردند که به جنبش های متعددی در ایران 

از مشروطه تا انقلاب اسلامی انجامید.

غلامرضا ظریفیان:

 اصلاحات نیازمند بازگشت از عرصه سیاست به جامعه است
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توسط محققان دانشگاهی توصیه شد

نرم افزاری برای حل مشکل حافظه 
در بیماران ام اس

ام اس، یکی از بیماری های ناتوان کننده است که بر اثر ایجاد مشکل در سیستم عصبی 
رخ می دهد. یکی از مسائلی که افراد مبتلا به این بیماری پیدا می کنند، ضعف حافظه 
در آنان است. محققان کشور برای رفع این معضل، توصیه به استفاده از یک نرم افزار 

توان بخشی شناختی کرده اند.
اســکلروزیس چندگانــه یا MS، یک بیمــاری التهابی مزمن مخرب میلین در سیستم 
عصبی مرکزی است. به دلیل ماهیت گســترده ضایعات در سیستم عصبی مرکزی، ایــن 
بیمــاری با طیف گسترده ای از علائــم بصــری، بویایی، حســی، حرکتی، شــناختی، 
عاطفی و عصب روان پزشکی، جلوه هــای متغیر بالینی و دوره هــای بیماری متفاوت 
ظاهر می شــود. اختلالات شــناختی به ویژه اختلالات حافظــه، اصلی ترین عوامل 

محدودکننده برای بیمار و خانــواده وی اســت.
تاکنون روش هــای درمانی گوناگــونی ازجمله درمان هــای دارویــی، مداخــلات 
جبرانــی و آمــوزش با رایانــه به عنوان درمان هــای ترمیمی بــرای اختلالات شــناختی 

در افراد مبتلابه اســکلروزیس چندگانه پیشــنهاد شده است.
 به طورکلی توان بخشی شناختی به دو صورت ســنتی و رایانه ای انجام می شــود. 
برنامه های توان بخشی شــناختی رایانه ای اجازه تکــرار نامحدود یک تکلیــف معین 
باشد،  اجرا  خود  می تواند  می دهد،  را  دشــواری  سطوح  در  نظام دار  تغییــرات  و 
پیشــینه قابل اطمینانی از عملکرد بیمــار را ثبت کند و در درمان های دیگر تداخل 

نکند.
محققانی از دانشگاه پیام نور تهران، دراین باره تحقیقی را انجام داده اند که در آن اثر 
روش توان بخشی شناختی رایانه ای بر بهبود عملکرد حافظه روزمره بیماران مبتلا به 
اسکلروزیس چندگانه مورد مطالعه واقع شده است. به خاطر آوردن زمان مصرف دارو، 
دستور پخت غذا و یافتن وســایل شــخصی، نمونه هــای حافظه روزمره هســتند که در 

این تحقیق بر آن ها یا موارد مشابهشان تمرکز شده است.
در این پژوهش، بیماران مبتلا به اسکلروزیس چندگانه عضو انجمن ام اس شهرکرد در 
محدوده سنی ۲۰ تا ۴۰ سال حضور داشتند. افراد فوق به صورت تصادفی در دو گروه 
آزمایش و گواه قرار گرفتند و برای گروه آزمایش، ۱۲ جلسـه آموزش با اسـتفاده از نرم افزار 

توان بخشی شناختی انجام شد.
نتایج به دست آمده از این مطالعه نشان داد که استفاده از آموزش از طریق نرم افزار 

فوق الذکر می تواند باعث بهبود حافظه روزمره افراد مبتلا به ام اس شود.
در این رابطه، حسین زارع، محقق گروه روانشناسی دانشگاه پیام نور تهران و دیگر 
همکارش در این پژوهش، می گویند: »بررسی ها نشان داد که اثـرات آموزش با نرم افزار 
توان بخشی شناختی در مرحلــه پیگیری نیز که یک ماه پس از آمـوزش انجام شد، 
ماندگار بود. این موضوع، یعنی ماندگاری اثر آموزش تا زمان پیگیری نشان داد تعمیم 
یادگیری به خوبی صورت گرفته اســت و حافظه بیمار در زندگی روزمره بهبود یافته 

است«.
محققان فوق با توجه به نتایج حاصله اعتقاد دارند: »بر اساس این یافته ها، پیشنهاد 
می شود از نرم افزار مورد اشاره برای توان بخشی حافظه بیماران ام اس استفاده شود. 
هم چنین می توان این نرم افزار را برای توان بخشی حافظه سایر بیماران دچار اختلالات 

حافظه نظیر بیماران آنسفالیت، سکته مغزی، دمانس و موارد دیگر بررسی کرد«.
گفتنی است یافته های فوق در قالب یک مقاله علمی پژوهشی در فصل نامه ای تحت 
عنوان »تازه های علوم شناختی« به چاپ رسیده اند. این فصل نامه توسط مؤسسه 

آموزش عالی علوم شناختی منتشر می شود.

ساخت تراشه ای که سلامت گلبول های سفید 
را می سنجد

دانشمندان تراشه ای ساختند که به آن ها برای تجزیه و تحلیل سلامت گلبول های 
سفید خونی کمک می کند

تیمی از دانشمندان دانشگاه فنی نانیانگ سنگاپور )NTU( یک سیستم آزمایشگاهی 
را روی تراشه ایجاد کرده اند که می تواند جنبه های سلامتی سیستم ایمنی فرد را با 

استفاده از یک قطره خون در عرض چند دقیقه تشخیص دهد.
این تراشه با استفاده از ترکیبی از قطعات میکروسکوپی و کانال های میکروسکوپی ریز 
می تواند گلبول های سفید خون را از خون و حسگر های الکتریکی جدا کند و قادر به 
تشخیص تفاوت آنها با استفاده از خصوصیات الکتریکی گلبول های سفید گرفته شده 

از بیماران سالم و دیابتی است.
این دستگاه ممکن است روزی به پزشکان کمک کند تا به سرعت شرایط سیستم ایمنی 
بدن فرد را بسنجند و علائم اولیه التهاب و عفونت را که می تواند نیاز به آزمایش های عمیق 

دیگر داشته باشد کشف کنند.
طراحی و ساخت این دستگاه، توسط محققان دانشکده مهندسی مکانیک و هوافضا 
انجام شد و اختراع آن ها در صورت موفقیت در ارزیابی های آزمایشگاهی و بالینی بیشتر، 
می تواند وسیله ای قابل حمل مناسب برای کلینیک های خانوادگی و پلی کلینیک 

باشد.
از آنجا که سلامت سیستم ایمنی بدن اغلب در بیماری های قلبی عروقی نقش دارد، 
دانشمندان می گویند که دستگاه آن ها به طور بالقوه می تواند یک ابزار غربالگری دیگری 

باشد که پزشکان برای تشخیص زودهنگام بیماری های قلبی از آن استفاده می کنند.
در سنگاپور، بیماری های قلبی و عروقی 3۰.۱ درصد از کل مرگ و میر ها را  تشکیل 
می دهد در حالی که دیابت یک مشکل جدی بهداشتی است که حدود ۱۰ درصد از 

جمعیت جهان را درگیر می کند.

لیزری که نازک تر از موی سر است و در بافت 
بدن جا می گیرد

محققان آمریکایی موفق به تولید یک لیزر سازگار با بافت زیستی شدند که می تواند 
بدون آسیب رساندن، در بافت های زنده کاشته شود.

محققان دانشگاه "نورث وسترن")Northwestern( و "کلمبیا" لیزری ساختند که 
ضخامت آن کمتر از ۱۵۰ نانومتر بوده و به حداقل انرژی نیازمند است تا در بافت های 

بدن جای گیرد.
محققان امیدوارند که دستگاه های میکروسکوپی، مسیر جدیدی در درمان اختلالات 

عصبی و تشخیص بیماری ها به وجود آورند.
این  که  است  نیازی  چه  که  است  این  می شود  مطرح  رابطه  این  در  که  سوالی   

دستگاه های لیزری در درون بدن ما قرار گیرند؟
دانشمندان مدت هاست که در حال تحقیق در مورد روش های اعمال فشار نور برای 
بهبود بیماری ها در شرایط مختلف هستند که یکی از این موارد در لیزر درمانی و جذب 
سلول های سرطانی است تا بافت بیماری از نقاط ظریف بدن حذف شود و پروتئین های 
سمی مغز از بین برود. ولی این کار می تواند منجر به افزایش بروز پارکینسون و آلزایمر 

شود.
قرار دادن این دستگاه ها درون بدن می تواند امکاناتی ویژه را فراهم کند. دستگاه لیزری 
که دانشمندان آمریکایی توسعه داده اند از شیشه ساخته شده و ضخامت آن بین ۵۰ 

تا ۱۵۰ نانومتر است. به عبارتی این دستگاه هزار برابر نازک تر از موی سر انسان است.
پیش از این هم محققان در تلاش بوده اند که دستگاه های لیزر را در این مقیاس بسازند 

ولی در ساخت آن ها از اشعه ماوراء بنفش استفاده می شد که چندان مطلوب نیست.
"جیمز شاک" دانشیار دانشگاه کلمبیا اظهار کرد، استفاده از اشعه ماوراء بنفش در 
محیط های غیر متعارف که قرار است از لیزر استفاده شود، بد است. زیرا این نواحی در 

معرض آسیب شدید در برابر اشعه ماوراء بنفش هستند.
در عوض تیم تحقیقاتی این پروژه از فرآیندی موسوم به "بالادگرگونی فوتون" استفاده 
کردند که در آن نوری با انرژی بیشتر)طول موج کوتاه تر( از نور ورودی جذب شده توسط 
یک ماده تولید می شود. بر اثر این پدیده، آن ماده دو یا تعداد بیشتری از فوتون های نور 
ورودی را جذب کرده و در عوض یک فوتون پر انرژی با طول موج کوتاه تر منتشر می کند.
به این ترتیب محققان این پروژه فوتون های کم انرژی مادون قرمز سازگار با بافت زیستی 

را به پرتوهای لیزر مرئی تبدیل کردند.

رئیس واحد سلامت دهان و دندان 
معاونت بهداشت و درمان دانشگاه 
گفت:  زنجان  استان  علوم پزشکی 
حدود  دهان،  آفت  شیوع  متوسط 
۲۰ درصد است که در زنان نسبت 
به مردان برتری نسبی از نظر ابتلا به 

آفت دهان وجود دارد.
آفت  با  رابطه  در  حسن زاده  مریم 
دهان  آفت  کرد:  اظهار  دهان، 
)Aphthous stomatitis( شایع ترین 
زخم عودکننده دهانی است که به 
رنگ  به  دردناک  ضایعات  صورت 
زرد، سفید یا خاکستری با حاشیه ای 
در   و کم عمق  گرد  نیز  و  رنگ  قرمز 
مخاط دهان و اغلب در گون، لب ها، 
کام نرم یا روی زبان ایجاد می شود. وی در رابطه با علت بروز آفت دهان، افزود: علت بروز آفت دهان ناشناخته بوده 
ولی ممکن است به دلیل عوامل خودایمنی در بدن باشد. متوسط شیوع آفت دهان، حدود ۲۰ درصد است که در 
زنان نسبت به مردان برتری نسبی  از نظر ابتلا وجود دارد و سن شیوع آن دهه دوم زندگی است. آفت، یک عفونت 

ویروسی نیست و قابلیت سرایت هم ندارد اما عامل ژنتیکی در بروز آن بسیار موثر است.
این مسئول در رابطه انواع آفت دهان، تصریح کرد: سه نوع آفت دهان وجود دارد که اولین نوع آن، نوع مینور 
)minor(، دومین نوع ماژور )major( و سومین نوع فرم شبه تب خال )Herpetic form( است. آفت مینور، 
شایع ترین نوع آفت است که ۸۰ درصد زخم های آفت از این نوع هستند. قطر زخم های نوع مینور از یک سانتی متر 
و معمولا 3 تا ۵ سانتی متر است و خود به خود در عرض یک تا دو هفته بهبود خواهد یافت و جای زخم این نوع 

باقی نمی ماند.
حسن زاده در رابطه با نوع آفت ماژور و آفت فرم شبه تب خال نیز بیان کرد: آفت ماژور، حدود ۱۰ درصد موارد را 
شامل می شود و اندازه آن ها از یک سانتی متر بزرگ تر است که بعد از بهبودی امکان باقی ماندن جای زخم این نوع 
آفت وجود دارد. فرم شبه تب خال نیز در افراد مسن به ویژه خانم ها شایع تر بوده و این فرم آفت به صورت زخم های 

کوچک )یک تا ۲ میلی متری( ظاهر می شود که این زخم ها بزرگ تر شده و به یکدیگر می پیوندد.
رئیس واحد سلامت دهان و دندان معاونت بهداشت و درمان دانشگاه علوم پزشکی استان زنجان، ادامه داد: در 
آفت فرم شبه تب خال زخم های خوشه ای با لبه های نامنظم را تشکیل  می دهند و آفت های تب خالی به این دلیل 
که به تب خال شباهت دارند، با این نام خوانده می شوند ولی دلیلی برای دخالت ویروس تب خال در این بیماری 

وجود ندارد.
وی در رابطه با علائم و نشانه های آفت دهان، افزود: تقریبا ۸۰ درصد افراد اولین زخم های خود را قبل از ۲۰ 
سالگی گزارش  می کنند. آفت ابتدا یک سری علائم اولیه مثل سوزش و خارش یا گزگز حدود ۲ تا ۴۸ ساعت قبل 
از ظاهر شدن زخم وجود دارد. سپس یک ناحیه قرمزی که طی چند ساعت به یک زخم سفید، خاکستری یا زرد 

گرد یا بیضی شکل تبدیل شده و ظاهر می شود و طی ۷۲ ساعت بزرگ تر می شود.
این مسئول خاطرنشان کرد: درد زخم های آفت می تواند با حرکات جویدن و یا خوردن غذاهای تند و اسیدی 
مانند مرکبات شدت پیدا کند و در موارد شدید ممکن است علائم عمومی مانند، تب، بی حالی و تورم جزئی غدد 
لنفاوی نیز دیده شود و زخم ها غالبا به صورت تکی یا چندتایی و خود محدود شونده هستند و با بهبود زخم، درد 

کاهش می یابد.

یکی از عجیب ترین ویژگی هایی که باعث می شود بدن انسان همانند یک 
سیستم منظم و پیشرفته عمل کند، نشانه هایی است که وضعیت خود به ما 
می دهد. نشانه هایی که اگر به آنها توجه نکنیم ممکن است سلامت ما را به 
خطر بیاندازد. بدن اطلاعات زیادی در مورد آنچه درون شما اتفاق می افتد 
و آن را نمی بینید، به شما می دهد. در این میان، کمبود ویتامینها در بدن، 
علائم متفاوتی ایجاد میکند که گاهی بسیار خفیف و گاهی خطرناک و 
غیرقابل جبران است.  نشانه های کمبود، با توجه به نوع هر ویتامین در 

نقاط خاصی از بدن ظاهر میشوند، که نمونه های آن به شرح زیر است:
شوره سر

 کمبود اسیدهای چرب سالم در رژیم غذایی باعث بروز شوره سر میشود. 
امگا 3 از جمله اسیدهای چرب سالم است که نوعی از آن به نام اسید 
آلفالینولنیک، نقش مهمی در حفظ سلامت پوست دارد. این نوع چربی 
در گردو و دانه کتان نیز یافت میشود. امگا 3 را می توانید از طریق مصرف 

ماهی برای دو بار در هفته، به میزان کافی به بدن تان برسانید.
موهای نازک و شکننده

ویتامینهای گروه ب از جمله بیوتین و اسید فولیک، نقش مهمی در حفظ سلامت موها دارند و کمبود آنها باعث نازک و شکننده شدن موها میشود. اسید 
فولیک در غلات غنی شده و برنج سفید یافت میشود. یک فنجان اسفناج خام نیز منبع خوبی از اسید فولیک است. یک فنجان مارچوبه پخته شده نیز 6۰ 

درصد از نیاز روزانه شما به این ویتامین را تامین میکند.
خاکستری شدن موها

کمبود مس در رژیم غذایی با خاکستری شدن موها ارتباط دارد. مس در تولید ملانین نقش دارد. اگر زودتر از موعد و در سنین پایین شاهد سفید شدن 
موها شدید، بهتر است برای تشخیص کمبود مس، به پزشک مراجعه کنید.

زخم شدن دهان
 کمبود ویتامین ب ۱۲ اغلب با زخمهای دهانی همراه است. گوشت مرغ، گوشت قرمز و تخم مرغ، منابع ویتامین ب ۱۲ هستند و شما در صورتی که از 
زخمهای دهانی رنج میبرید و فقر ویتامین ب ۱۲ در شما تشخیص داده شده است، باید بیشتر، از این غذاها بهره ببرید. اگر گیاه خوار هستید، شیر، غلات 

غنی شده و مکملهای این ویتامین را فراموش نکنید.
پوست مرغی شدن بدن

 کراتوز پیلاریس یا پوست مرغی شدن پوست بدن، عارضهای است که طی آن برجستگیهای بسیار ریز روی پوست ظاهر می شود. علت این عارضه 
کمبود ویتامین آ میتواند باشد. ویتامینها برای حفظ سلامت پوست بسیار حیاتی بوده و در ترمیم زخم ها نقش دارد. ویتامین آ در گوشت مرغ، سیب زمینی 

شیرین، و دانههای کدو تنبل وجود دارد.
احساس خستگی مداوم

کمبود ویتامین دی یکی از علل احساس خستگی دائم است. برای این که ویتامین دی بیشتری در رژیم غذایی خود بگنجانید، سراغ شیرهای غنی 
شده، آب پرتقال غنی شده، قارچهایی که تحت نور ماوراء بنفش رشد میکنند و غلات غنی شده با این ویتامین بروید. اگر روزانه ۲۰ دقیقه در معرض نور 

خورشید قرار بگیرید، بدن شما به اندازه کافی این ویتامین را سنتز میکند.
کبودی پاها

کبودی مداوم پاها، بدون ایجاد ضربه، ممکن است نشان دهنده کمبود ویتامینسی باشد. ویتامین سی به ساخت کلاژن کمک میکند. کلاژن در ساخت 
رگهای خونی نقش دارد. توت فرنگی، کلم بروکلی و انبه از پرتقال ویتامین سی بیشتری دارند. کمبود این ویتامین باعث تضعیف مویرگها و ایجاد کبودی 

می شود.
گرفتگی عضلات

 این عارضه شاید به دلیل کمبود منیزیم و یا کلسیم باشد. منیزیم و کلسیم در انقباض عضلات نقش مهمی دارند. کدو تنبل، موز، آووکادو و لبنیات منابع 
سرشار از منیزیم و کلسیم هستند.

کمبود ویتامین دارید؟ این هشدارها از سوی بدن را جدی بگیریدبرتری نسبی زنان در ابتلا به آفت دهان

تغذیه معتقدند پیروی از رژیم غذایی سالم در پیشگیری از اختلالات روحی - روانی و 
آسیب های جسمانی تاثیر بسزایی دارد. 

در حال حاضر بسیاری از کشورهای جهان سوم و همچنین جوامع توسعه یافته با 
معضل اضافه وزن و چاقی دست و پنجه نرم می کنند. بر اساس شماری از پیش بینی 
ها اضافه وزن و هر یک از اشکال سوءتغذیه که از هر 3 نفر یک نفر را مبتلا می کند، تا 

سال ۲۰۲۵ به یک نفر از هر ۲ نفر می رسد.
نزدیک به 6۷۰ میلیون نفر )۱۲۰ میلیون دختر و پسر ۱۹- ۵ ساله( مبتلا به چاقی و 
بیش از ۴۰ میلیون کودک زیر ۵ سال نیز دارای اضافه وزن هستند؛ این مسئله در حالی 
است که بیش از ۸۰۰ میلیون نفر در جهان از گرسنگی رنج می برند.نزدیک به 6۷۰ 
میلیون نفر )۱۲۰ میلیون دختر و پسر ۱۹- ۵ ساله( مبتلا به چاقی و بیش از ۴۰ میلیون 
کودک زیر ۵ سال نیز دارای اضافه وزن هستند؛ این مسئله در حالی است که بیش از 

۸۰۰ میلیون نفر در جهان از گرسنگی رنج می برند.
عادات ناسالم غذایی به همراه زندگی ماشینی در این روزها همچنین سبب بسیاری از 
بیماری های قلبی و عروقی، دیابت، اختلالات کبدی و سرطان شده است. این عادات 
که یک پنجم مرگ های سراسر دنیا را نیز رقم می زند؛ مبلغی معادل ۲ تریلیون دلار در 

سال بودجه بر بخش سلامت تحمیل می کند.
سمیه نجاتی دکتری روانشناسی سلامت در این رابطه به خبرنگار اجتماعی ایرنا 
گفت: تغذیه سالم بر سلامت روح و جسم تاثیرگذار است و عدم رعایت اصول آن موجب 

آسیب های روحی و روانی متعددی می شود.
وی با بیان این که فقر برخی از مواد معدنی و ویتامین ها سبب برخی از بیماری های 
دوقطبی می شود، افزود: به عنوان مثال فقدان کربوهیدرات ها در برنامه های غذایی 

سبب افت قند و در نهایت اضطراب و افسردگی می شود.

نجاتی ادامه داد: این افسردگی گاه به اسکیزوفرنی و حتی خودکشی نیز می انجامد؛ 
اسکیزوفرنی )روان گسیختگی( که به اعتقاد بعضی از روانپزشکان و روانشناسان با عنوان 
سرطان خاموش نیز شناخته می شود؛ یک اختلال روانی شایع است که سبب ناتوانی 

در درک واقعیت، تفکر و انجام برخی از رفتارهای غیرمعقول می شود.
این روانشناس سلامت همچنین به فقدان برخی از ادویه جات نظیر رزماری و پونه در 
برنامه های غذایی اشاره کرد و گفت: کاهش مصرف این مواد با گذشت زمان خطر ابتلا 

به بیماری های آلزایمر و پارکینسون )لرزش( را افزایش می دهد.
وی تصریح کرد: عدم رعایت این اصول در تغذیه کودکان نیز آسیب های بسیاری 
برجای می گذارد؛ به عنوان مثال فقر آهن حافظه و یادگیری را دچار اختلال می کند و 

گاه سبب بیش فعالی و اوتیسم )درخودماندگی – اختلال رشدی( می شود.
به گفته این مشاور عدم رعایت اصول تغذیه آشفتگی و تنش را نیز افزایش می دهد و 

فرد نسبت به محرکات محیطی به سرعت آشفته و دچار تصمیمات ناگهانی می شود.
نجاتی خاطرنشان کرد: این آسیب های روحی و روانی در درازمدت سبب کاهش 
عزت نفس، اختلال در روابط بین فردی و ناکامی در مشارکت های اجتماعی می شود؛ 

بازدهی کاهش می یابد و بار دیگر اضطراب و افسردگی را تشدید می کند.
نقش سلامت تغذیه در پیشگیری از خشونت 

دیبا طباطبایی کارشناس ارشد تغذیه نیز در این خصوص اظهار داشت: یک برنامه 
غذایی سالم باید تمامی گروه های غذایی )اعم از نان و غلات، لبنیات، پروتئین، روغن 

دانه ها و مغزدانه ها و...( را دربرگیرد.
وی افزود: عدم رعایت این مهم در برنامه غذایی سبب بسیاری از آسیب های روحی 
-روانی نظیر خشونت و پرخاشگری و صدمات جسمانی نظیر شکنندگی ناخن و ریزش 
مو می شود. طباطبایی ادامه داد: تغذیه سالم همچنین در پیشگیری و درمان بسیاری 
از بیماری های قلبی و عروقی، اختلالات کبدی و متابولیکی )لتارژی )گیجی و خواب 
آلودگی(، کاهش وزن، یرقان و تشنج( سرطان به ویژه سرطان های دستگاه گوارش موثر 

است.
رژیم های غیرکارشناسانه سبب استپ وزنی می شود

این مشاور در ادامه با اشاره به رژیم های غیراصولی جهت کاهش وزن عنوان کرد: در 
حال حاضر اضافه وزن یکی از چالش های اساسی جوامع محسوب می شود. به منظور 
رفع این معضل هر فرد به طور استاندارد می تواند در هر ماه باید ۲ کیلوگرم کاهش وزن 
داشته باشد. وی با بیان این که هر سیستم بدنی نیز نیازمند یک رژیم منحصر به فرد 
است، افزود: رژیم های غیرکارشناسانه سبب فقر آهن، کم خونی و در درازمدت سبب 

استپ وزنی )توقف در کاهش وزن( می شود.
طباطبایی با اشاره به بیماری های خاموش تصریح کرد: بر اثر برخی از بیماری ها 
نظیر کیست تخمدان نیز وزن کاهش نمی یابد؛ بنابراین رعایت اصول غذایی زیرنظر 
مشاوران تغذیه به منظور جلوگیری از آسیب های روحی و جسمی و همچنین ارتقای 

سطح کیفی زندگی ضروری است.
وی در پایان خاطرنشان کرد: متخصصان تغذیه نیز باید در مشاوره های تخصصی 
درباره فقر مواد معدنی، ویتامین ها و همچنین بیماری های خاموش آگاهی بخشی 

کنند و با حمایت های روحی و روانی آسیب ها را صیانت کنند.

تاثیر تغذیه بر سلامت روح و جسم 

تانن ها نوعی ترکیب شیمیایی متعلق به گروهی بزرگتر از ترکیبات 
به نام پلی فنول ها هستند. مولکول های آنها معمولا بزرگتر از آنهایی 
توانایی  دارای  و  دارند  وجود  ها  پلی فنول  دیگر  انواع  در  که  است 
منحصر به فرد ترکیب آسان با مولکول های دیگر، مانند پروتئین ها و 
مواد معدنی هستند. چای یکی از محبوب ترین نوشیدنی ها در جهان 
است. این نوشیدنی نه تنها خوشمزه، آرامش بخش و شاداب کننده 
است، بلکه فواید سلامت بالقوه بسیاری را نیز ارائه می کند. تانن ها 
گروهی از ترکیبات موجود در چای هستند. آنها به واسطه عطر و طعم 
متمایز و خواص شیمیایی جالب توجه خود شناخته شده هستند و 

ممکن است برخی فواید سلامت را ارائه کنند.
تانن ها چه هستند؟

تانن ها نوعی ترکیب شیمیایی متعلق به گروهی بزرگتر از ترکیبات 
به نام پلی فنول ها هستند. مولکول های آنها معمولا بزرگتر از آنهایی 
توانایی  دارای  و  دارند  وجود  ها  پلی فنول  دیگر  انواع  در  که  است 
منحصر به فرد ترکیب آسان با مولکول های دیگر، مانند پروتئین ها 
و مواد معدنی هستند. تانن ها به طور طبیعی در انواع مختلفی از 
گیاهان خوراکی و غیرخوراکی وجود دارند که از آن جمله می توان به 
پوست درخت، برگ ها، ادویه ها، مغزدانه ها، میوه ها و حبوبات اشاره 
کرد. گیاهان تانن ها را به عنوان یک دفاع طبیعی در برابر آفات تولید 
می کنند. همچنین، تانن ها از عوامل ایجاد رنگ و عطر و طعم مواد 
غذایی گیاهی هستند. از جمله شایع ترین و غنی ترین منابع غذایی 
تانن ها می توان به چای، قهوه، و شکلات اشاره کرد. عطر و طعم 
تلخ و گس که از ویژگی های این مواد غذایی و نوشیدنی ها هستند، 

معمولا ناشی از محتوای تانن فراوان است.
سطوح تانن ها بین انواع مختلف چای متفاوت است

اگرچه چای به طور کلی منبعی غنی از تانن ها در نظر گرفته می 
شود، انواع مختلف این نوشیدنی می توانند دارای مقادیر متفاوت از 
این ترکیبات باشند. چهار نوع اصلی چای شامل سفید، سیاه، سبز 
 Camellia( و اولانگ، همگی از برگ گیاهی به نام کاملیا سیننسیس
Sinensis( تهیه می شوند. هر نوع چای حاوی تانن ها است، اما 
غلظت آن به طور قابل توجهی تحت تاثیر روش تولید و مدت زمان 
دم کشیدن چای قرار می گیرد. به گفته برخی منابع، چای سیاه 
بیشترین میزان غلظت تانن را دارد، در شرایطی که چای سبز اغلب به 

عنوان نوعی با کمترین میزان تانن ها شناخته می شود.
چای های سفید و اولانگ بین این دو قرار می گیرند، اما محتوای 

تانن هر نوع می تواند با توجه به روش تولید بسیار متفاوت باشد.
به طور کلی، چای هایی با کیفیت پایین تر معمولا سطوح بالاتری از 

تانن ها را دارا هستند و هرچه زمان دم کشیدن چای طولانی تر باشد، 
غلظت تانن ها در فنجان یا لیوان شما بیشتر خواهد بود.

فواید سلامت بالقوه
انواع مختلفی از تانن ها در چای وجود دارند و این که چگونه بر 
بدن انسان تاثیر می گذارند همچنان به طور کامل مورد مطالعه قرار 
نگرفته است. با این وجود، پژوهش های اولیه نشان داده اند که برخی 
انواع تانن دارای ویژگی های مشابه با پلی فنول های دیگر هستند و 
به واسطه ارائه فواید آنتی اکسیدانی و ضد میکروب به پیشگیری از 

بیماری کمک می کنند.
اپیگالوکاتچین گالات

اپیگالوکاتچین گالات )EGCG( یکی از تانن های اصلی و شناخته 
شده موجود در چای سبز است. اپیگالوکاتچین گالات به گروهی از 
ترکیبات به نام کاتچین ها تعلق دارد. تصور بر این است که این نوع 
از تانن ها یکی از دلایل در پس فواید سلامت مرتبط با چای سبز 
هستند. مطالعات آزمایشگاهی و با حضور سوژه های حیوانی نشان 
داده اند که اپیگالوکاتچین گالات ممکن است در کاهش التهاب و 
محافظت در برابر آسیب سلولی و برخی بیماری های مزمن، مانند 
بیماری قلبی و سرطان نقش داشته باشد. با این وجود، به پژوهش 
های بیشتری برای بررسی فواید سلامت اپیگالوکاتچین گالات بر 

سلامت انسان نیاز است.
تی فلاوین ها و تی روبیگین ها

ها  تی فلاوین  های  نام  به  ها  تانن  از  دیگر  گروه  دو  حاوی  چای 
طور  به  است.   )Thearubigins( ها  تی روبیگین  و   )Theaflavins(
خاص، چای سیاه حاوی سطوح بالایی از این تانن ها است و همجنین 
آنها به عنوان عامل رنگ تیره متمایز این نوع از چای شناخته می 
شوند. در حال حاضر، اطلاعات ما درباره تی فلاوین ها و تی روبیگین 
ها بسیار اندک است. با این وجود، پژوهش های اولیه نشان داده اند 
که آنها به عنوان آنتی اکسیدان هایی قدرتمند عمل می کنند و ممکن 
است محافظت در برابر آسیب سلولی ناشی از فعالیت رادیکال های 
آزاد را ارائه کنند. بیشتر شواهد درباره تی فلاوین ها و تی روبیگین ها به 
مطالعات آزمایشگاهی و با حضور سوژه های حیوانی محدود می شوند 

و درباره اثر آنها بر سلامت انسان به پژوهش های بیشتری نیاز است.
الاگیتانن

الاگیتانن  نام  به  ها  تانن  از  بالایی  سطوح  حاوی  چای 
)Ellagitannin( است. مطالعات اولیه نشان داده اند که این نوع از 
تانن ممکن است رشد و فعالیت باکتری های مفید روده را افزایش 

دهد، اما همچنان به مطالعات بیشتری در این زمینه نیاز است.

همچنین، الاگیتانن به واسطه اثر بالقوه خود بر درمان سرطان و 
پیشگیری از این بیماری نیز مورد توجه قرار گرفته است.

همانند انواع دیگر پلی فنول های غذایی، الاگیتانن آثار قوی آنتی 
اکسیدانی و ضد التهاب را نشان داده است. مطالعات آزمایشگاهی 
نشان داده اند که این ترکیب ممکن است در کاهش رشد و گسترش 
فعلی  مطالعات  نتایج  باشد.  داشته  نقش  سرطانی  های  سلول 
امیدوارکننده هستند. با این وجود، به مطالعات بیشتر برای تایید 
آثار ضد سرطان الاگیتانن و چگونگی استفاده از آن در پیشگیری یا 

درمان سرطان در انسان نیاز است.
عوارض جانبی بالقوه

اگرچه تانن های موجود در چای فواید سلامت مختلفی را ارائه 
می کنند، مصرف بیش از حد آنها می تواند به بروز برخی عوارض 
جانبی منفی نیز منجر شود. تانن ها به واسطه توانایی منحصر به فرد 
خود در پیوند آسان با ترکیبات دیگر شناخته شده هستند. این ویژگی 
عطر و طعمی تلخ و گس به چای می بخشد، اما می تواند در برخی 

فرآیندهای گوارشی نیز اختلال ایجاد کند.
کاهش جذب آهن

توانایی بالقوه تانن ها در جلوگیری از جذب آهن یکی از بزرگترین 
نگرانی ها درباره آنها است. در دستگاه گوارش، تانن ها می توانند 
به راحتی با آهن موجود در غذاهای گیاهی پیوند تشکیل داده و در 
جذب این ماده معدنی اختلال ایجاد کنند. پژوهش ها نشان داده 
اند که این اثر احتمالا آسیب چشمگیری بر افرادی با سطوح سالم 
آهن ایجاد نمی کند، اما می تواند برای افرادی که به کمبود آهن مبتلا 
هستند، مساله ساز باشد. اگر سطوح آهن بدن شما پایین است، اما 
به مصرف چای علاقه دارید، این نوشیدنی را می توانید برای محدود 

کردن خطر همراه با غذاهای سرشار از آهن مصرف نکنید. در عوض، 
مصرف چای بین وعده های غذایی را مد نظر قرار دهید.

حالت تهوع
در صورت مصرف با معده خالی، سطوح بالای تانن ها در چای 
ویژه  به  این شرایط  منجر شود.  تهوع  بروز حالت  به  است  ممکن 
افرادی که دارای دستگاه گوارش حساس تر هستند را تحت تاثیر 
قرار می دهد. شما می توانید با مصرف چای صبحگاهی خود همراه 
با مقداری غذا یا افزودن شیر به آن از بروز این شرایط پرهیز کنید. 
پروتئین ها و کربوهیدرات های غذا می توانند با مقداری از تانن ها 
پیوند تشکیل داده و توانایی آنها برای تحریک دستگاه گوارش را به 
حداقل برسانند. همچنین، محدود کردن تعداد فنجان های چای 

مصرفی در یک وعده را مد نظر قرار دهید.
سخن پایانی

تانن ها ترکیباتی شیمیایی موجود در انواع مختلف مواد غذایی 
و نوشیدنی های گیاهی، از جمله چای هستند. آنها مسئول عطر 
و طعم گس و تلخ چای هستند و همچنین عامل رنگ برخی انواع 
چای محسوب می شوند. پژوهش های اولیه نشان داده اند که تانن 
ها ممکن است به واسطه خواص آنتی اکسیدانی و ضد التهاب خود 
پژوهش های  به  این وجود،  با  ارائه کنند.  را  فواید سلامت  برخی 
بیشتری نیاز است. تانن های چای ممکن است موجب حالت تهوع 
شوند، به ویژه اگر با معده خالی مصرف شوند. همچنین، آنها ممکن 

است توانایی بدن برای جذب آهن از برخی غذاها را مختل کنند.
برای کسب بیشترین فواید از چای سرشار از تانن، آن را با فاصله 
از غذاهای حاوی آهن مصرف کنید و حد اعتدال را در مصرف این 

نوشیدنی رعایت کنید.

همه چیز درباره تانن در چای!

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای
 فاقد سند رسمی 

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 

برابر رای شماره ۱3۹۸6۰33۱۰۵۷۰۰۱۰۴۰ هیات اول / دوم موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک کرج – ناحیه دو تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای باقر صفری 
فرزند محمدعلی بشماره شناسنامه 363 صادره از بیجار در یک قطعه زمین به مساحت 
۱۷۹/۰۰ مترمربع پلاک ۱۴۴۹ فرعی از ۹ اصلی واقع در ماهدشت خریداری از 
مالک رسمی آقای نبی خیری محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند بدیهی 
است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد .  م/3۷۵۷۰ 
تاریخ انشار نوبت اول : 1398/07/06 
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1398/07/۲1 
ایرج فهیمی – رئیس ثبت اسناد و املاک 
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شهردار قم  اعلام کرد

صرف هزینه ۱۵۰ میلیارد تومانی برای خرید 
اتوبوس های جدید

شهردار قم گفت: ۱۵۰ میلیارد تومان برای خرید ۱۱۰ دستگاه اتوبوس برای ناوگان حمل 
و نقل شهری قم هزینه شد.  دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد عصر امروز در آیین ورود ۱۱۰ 
اتوبوس جدید به ناوگان حمل و نقل شهری قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( با اشاره به نیازهای 
شهروندان قمی اظهار کرد: یکی از نیازهای  شهروندان، حمل و نقل پایدار است که با 
ورود ۱۱۰ اتوبوس جدید به ناوگان حمل و نقل شهری، به سمت ایجاد حمل و نقل پایدار 
در شهر قم حرکت می کنیم. وی ادامه داد: قرار است که ۲۵۰ دستگاه اتوبوس از طریق 
خرید اتوبوس های جدید و نیز اورهال اتوبوس های مستهلک به ظرفیت ناوگان حمل و نقل 
شهری قم افزوده شود و قراردادها در این زمینه بسته شده است، با ورود این اتوبوس ها 
بخشی از مشکلات موجود در ناوگان حمل و نقل شهری قم برطرف می شود. شهردار قم 
افزود: ۱۵۰ میلیارد تومان برای خرید ۱۱۰ دستگاه اتوبوس برای ناوگان حمل و نقل شهری 
قم هزینه شد، در گذشته دولت ۸۲.۵ درصد پول خرید یک اتوبوس را می داد، اما اکنون به 
دلیل مشکلات مالی دولت، تمام هزینه خرید اتوبوس را شهرداری می دهد، البته طرحی 
است که در صورت اجرای آن و تصویب شورای اقتصاد، نیمی از هزینه خرید این اتوبوس ها 
بر عهده دولت قرار می گیرد. دکتر سقائیان نژاد با اشاره به تغییرات در نحوه محاسبه عملکرد 
اتوبوس های شهری در قم اظهار کرد: براساس طرح پیمایش سنجی، آمار پیمایش هر 
اتوبوس در روز استخراج و این آمار به صورت وضعیت تبدیل می شود. وی ادامه داد: تمام 
اتوبوس های جدید خریداری شده برای شهر قم مجهز به کارت خوان هستند تا از پرداخت 
پول نقد توسط مسافران به راننده جلوگیری شود. شهردار قم افزود: شهریورماه قم کارت 
رونمایی شد که با این کارت امکان پرداخت کرایه اتوبوس وجود دارد، البته ۴۰۰ هزار 
کارت قدیمی در دست شهروندان قمی است که این کارت ها اعتبار دارند و پس از پایان 
شارژ با قم کارت جایگزین می شوند. وی خاطرنشان کرد: با وجود وضعیت بودجه کشور، 
۱۵۰ میلیارد تومان برای خریداری اتوبوس های جدید برای شهر قم هزینه شد که نشان از 
اهمیت حمل و نقل عمومی برای مدیریت شهری قم دارد و شهروندان نیز باید در نگهداری 

این اتوبوس ها کوشا باشند، اتوبوس های تمیز و مجهز در شان مردم قم است.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  اعلام کرد

وجود ۱۵۸۰ هکتار بافت فرسوده در شهر قم
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: هزار و ۵۸۰ هکتار بافت فرسوده مصوب 
شده در این شهر وجود دارد و این بافت در 6 منطقه شهرداری قم پراکنده است. غلامرضا 
جانقربان با اشاره به وسعت شهر قم، اظهار کرد: وسعت این شهر حدود ۴۵ هزار هکتار 
به لحاظ محدوده و حریم است، محدوده شهر قم ۱3 هزار هکتار در قالب هشت منطقه 
شهرداری است و حریم این شهر 3۲ هزار هکتار است که باید شهرداری از آن مراقبت 
کند. معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم ادامه داد: هزار و ۵۸۰ هکتار بافت فرسوده 
مصوب شده در شهر قم وجود دارد و مساحت سکونتگاه های غیررسمی در این شهر 3۰۰ 
هکتار است، از جمله ویژگی های بافت فرسوده شهر قم سکونت جمعیت زیاد در این بافت 
و ریزدانگی و نفوذناپذیری آن است. جانقربان افزود: در دل بافت فرسوده این شهر، 3۱۵ 
هکتار بافت تاریخی وجود دارد و یکی از دلایل عقب ماندگی بافت فرسوده شهر قم، وجود 
بافت تاریخی است، به جز مناطق چهار و هشت در بقیه مناطق هشت گانه شهرداری قم، 
بافت فرسوده وجود دارد، 6۰ درصد جمعیت این شهر در بافت های ناکارآمد شهری زندگی 
می کنند. وی نسبت بافت فرسوده در شهر قم را نسبت به بقیه کلان شهرها بالا دانست و 
تصریح کرد: حدود ۷۰۰ هکتار از این بافت جزو مناطق قدیمی شهر است که در هسته 
مرکز شهر قم قرار دارد، مابقی این بافت نیز با وجود نداشتن قدمت زیاد به دلیل ریزدانگی، 
نفوذناپذیری و شبکه معابر کم عرض جزو بافت فرسوده شده است. معاون شهرسازی و 
معماری شهرداری قم خاطرنشان کرد: بافت فرسوده یک موضوع بین بخشی است و 
احیای آن تنها توسط شهرداری ممکن نیست و دولت باید در این زمینه کمک کند، موضوع 

بازآفرینی شهری از چند سال برای احیای بافت فرسوده در کشور مطرح شد.

توسط شهرداری قم انجام می شود

خدمات رسانی در ۱۰۰ عمود مسیر نجف -کربلا 
معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: نظافت و خدمات رسانی مسیر پیاده روی 
نجف تا کربلا از عمود ۱۱۷۰ تا ۱۰۸۰ توسط ۱۰۰ تن از نیروهای شهرداری قم انجام می 
شود. سید امیرسامع در جلسه ستاد اربعین قم درسالن محراب حرم مطهر حضرت فاطمه 
معصومه)س( ، افزود:  علاوه بر نظافت، اقدامات فرهنگی و خدماتی نیز توسط نیروهای 
شهرداری در این ۱۰۰ عمود انجام خواهد گرفت. معاون خدمات شهری شهرداری قم 
اضافه کرد: در صورتی که شهرهای دیگر ایران نیز این الگوی قم را عملیاتی کنند تمام 
مسیر پیاده روی توسط نیروهای ایرانی پاکسازی و این مسیر وضعیت مطلوب تری به خود 
می گیرد. سامع گفت: شهر قم از مهمترین مراکز حضور و اسکان زائران ایرانی و خارجی 
در ایام پیاده روی اربعین است. وی افزود:  بیش از یکهزار و ۵۰۰ تن از نیروهای شهرداری 
قم به صورت شبانه روزی همزمان با اربعین حسینی در مناطق هشتگانه مشغول خدمات 
برای  کرد:  اضافه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون  بود.  خواهند  زائران  به  رسانی 
استقبال شایسته از زائران اربعین، نظم و انضباط شهری و جمع آوری پسماندها با وضعیت 
مطلوبتری در شهر قم اجرا خواهد شد. سامع گفت:  برای آماده سازی شهر قم در استقبال 
از زائران اربعین، مناسب سازی و سیاهپوش کردن چهره ظاهری به زودی آغاز می شود. وی 
اضافه کرد: ساماندهی و پشتیبانی از ایستگاه های صلواتی به صورت جدی در حال انجام 
است، مسئولان ایستگاه های صلواتی نسبت به صدور مجوز اقدام کنند.  معاون خدمات 
شهری شهرداری قم گفت:  آماده سازی فضای مصلای قدس و قرارگاه اربعین توسط 
شهرداری قم درحال انجام است و زیرساخت های اسکان در آن استقرار پیدا می کند. سامع 
بیان کرد: ایستگاه آتش نشانی درمصلای قدس برای ایمنی بیشتر قرارگاه اربعین و خدمات 
رسانی به زائران مستقر می شود. وی گفت: آستان مقدس امامزاده جمال)ع( نیز از امسال 
به یکی مراکز اصلی اسکان و پشتیبانی های اولیه زائران خارجی آماده سازی خواهد شد.

سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  اعلام کرد

اجرای عملیات خط کشی ۱۰۸ نقطه شهر قم 
سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم از اجرای عملیات خط کشی ۱۰۸ 
نقطه شهر در هفته آینده خبر داد. علی نیک با بیان لزوم اجرای طرح های آرم و نقوش 
سطح خیابان، اظهار داشت: یکی از عوامل کاهش تصادفات و ارتقا فرهنگ ترافیک اجرای 
آرم و نقوش سطح خیابان ها است. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم 
اجرای آرم و نقش خیابان ها را بر اساس الگوهای مشخص و استاندارد اعلام کرد و افزود: 
تمام آرم و نقوش اجرایی در سطح خیابان ها بر اساس الگو و استاندارد  مشخص شده از 
طرف شورای ترافیک انجام می شود. نیک تصریح کرد: برای آغاز سال تحصیلی جدید 
خیابان های منتهی به مدارس خط کشی شده و خیابان هایی که نیاز به شستشو داشته در 
دستور کار قرار گرفت. وی از خط کشی 3۰۲ نقطه در سطح شهر خبر داد و گفت: در سال 
جاری 3۰۲ نقطه در شهر خط کشی شده و ۱۰۸ نقطه دیگر نیز اجرای آرم و نقوش آن در 
هفته آینده اجرا می شود. سرپرست سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم در پاسخ به 
مطالبات مردمی برای اجرای خط کشی و آرم نقوش خیابان هایی که به تازگی اسفالت شده 
است، خاطرنشان کرد: بلافاصله بعد از آسفالت خیابان نمی توانیم عملیات خط کشی را 
آغاز کنیم و باید مدت زمان لازم برای تثبیت رنگ قیر گذشته باشد. نیک ادامه داد: برای 
اجرای عملیات خط کشی هر منطقه، از شب قبل انسداد خیابان به مردم اطلاع رسانی 

شده و نیازمند همکاری شهروندان تا پایان عملیات اجرایی هستیم.
 

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد
آغاز عملیات احداث شهربازی بزرگ بوستان علوی 
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم از آغاز عملیات احداث شهربازی 

بزرگ بوستان علوی با شش میلیارد تومان سرمایه گذاری خبر داد.
پیام جوادیان با بیان لزوم ساخت فضاهای تفریحی در شهر قم برای شهروندان و همچنین 
مسافرین و زائرین، اظهار داشت: شهر قم از نظر فضاهای تفریحی امکانات کمی دارد که 
برنامه ریزی ها به  منظور رفع این کمبود یکی از اولویت های در این سازمان است. مدیرعامل 
اولویت های  از  یکی  را  شهربازی  احداث  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان 
سازمان دانست و گفت: با توجه به عدم موفقیت بهره بردار قبلی شهربازی بوستان علوی، 
پیگیری های لازم به  منظور احیای شهربازی بوستان علوی در دستور کار قرار گرفت و پس 
از تلاش های همکاران در واحد حقوقی سازمان، مجوز تخلیه و سلب مالکیت شهربازی از 
بهره بردار قبلی اخذ و قرارداد جدید سرمایه گذاری منعقد شد. جوادیان رقم سرمایه گذاری 
بهره بردار جدید را شش میلیارد تومان اعلام و ابراز کرد: ساخت و تجهیز شهربازی در 

فضایی بیش از 6 هزار مترمربع طراحی  شده که یک هزار مترمربع آن سرپوشیده است.
وی از پایان فاز نخست شهربازی تا پایان امسال خبر داد و خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
تخلیه و دمونتاژ وسایل موجود شهربازی علوی آغاز شده و در مرحله بعد خاک برداری و 
حذف کاربری های فرسوده و آماده سازی زیرساخت اجرایی شهربازی علوی انجام می شود.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم  خبرداد

خروج ۱۱۰ اتوبوس فرسوده از ناوگان 
حمل و نقل شهر قم

گفت: ۱۱۰ اتوبوس فرسوده به مرور از مدار فعالیت در ناوگان حمل و نقل عمومی شهر 
خارج خواهد شد. به گزارش شهرنیوز، عباس ذاکریان در آیین ورود ۱۱۰ اتوبوس جدید 
به ناوگان حمل و نقل شهری قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( با اشاره به وضعیت ناوگان 
اتوبوسرانی شهر قم، اظهار کرد: 3۵۰ دستگاه اتوبوس در این ناوگان برای خدمت رسانی 
به مردم داریم و ۱۱۰ اتوبوس جدید به ناوگان افزوده شد. معاون حمل و نقل و ترافیک 
شهرداری قم ادامه داد: طی ماه های آتی ۱۱۰ اتوبوس فرسوده به مرور از مدار فعالیت در 

ناوگان حمل و نقل عمومی شهر خارج می شود.

محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و پرورش  روز پنجشنبه در سفری یک روزه به قم با برخی 
از علما و مراجع دیدار و گفت وگو کرد و درنیز جلسه شورای آموزش و پرورش استان قم ودر دومین 
جلسه ستاد همکاری حوزه های علمیه و آموزش  و پرورش که در سالن جلسات مرکز مدیریت 
حوزه های علمیه برگزار شد شرکت کرد. مراجع تقلید وعلما در این دیدارها برتوجه ویژه به مناطق 

محروم و افزایش نظارت بر تعلیم و تربیت و پاسخگویی  به شبهات دانش آموزان تاکید کردند.
آیت الله مکارم شیرازی: 

مناطق محروم را در اولویت قرار دهید
 آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید دردیدار با محسن حاجی میرزایی وزیر آموزش و 
پرورش با بیان اینکه مناطق محروم باید در اولویت برنامه های آموزش و پرورش قرار گیرد گفت: 
بخشی زیادی از وجوهات شرعی درمناطقی که واقعا محروم می باشد صرف محرومیت زدایی 
هزینه می شود.  وی روز پنجشنبه افزود:  دانش آموزان مهمترین سرمایه کشور است و این سرمایه 
امانتی دردست آموزش و پرورش است و باید این وزراتخانه ازامروز به گونه ای برنامه ریزی کند تا 
طرحها و برنامه های آموزش و پروش به لحاظ کمی و کیفی دانش آموزان را به عناصری مفید و 
ارزشمند برای آینده کشور تبدیل کند. وی با بیان اینکه باید مراقب بود تا افراد نفوذی در آموزش 
و پرورش رخنه نکنند گفت: افراد نفوذی درهر جا باشند اصل برنامه ها و طرح ها را دچار مشکل 

می کنند بنابرین در این خصوص حداکثر هوشیاری را باید به خرج داد.
آیت الله مکارم شیرازی اظهار داشت:  آموزش و پرورش از مراکز مهم در حوزه تعلیم و تربیت 
است، به همین دلیل باید برنامه های دینی در این وزارتخانه به گونه ای باشد تا دانش آموزان 
با رغبت کامل پذیرای آن باشند. وی با تاکید بر ایجاد مشوق هایی برای دانش آموزان گفت: 
برنامه ریزی برای برگزاری اردوهای سیاحتی و زیارتی و همچنین در نظر گرفتن هدیه می تواند 
در جذب دانش آموزان به برنامه های فرهنگی  موثر باشند. این مرجع تقلید، با اشاره به اثرگذاری 
کار فرهنگی برای جذب قشرهای مختلف ادامه داد: اقدام برخی پزشکان در ویزیت رایگان و 
حضور در مناطق محروم حرکتی بسیار اثرگذار است که باید از این حرکت ها جهادی و محرومیت 
زدایی در تمام بخش ها الگوبرداری شود. آیت الله مکارم شیرازی، ادامه داد: آموزش و پرروش 
وزارتخانه ای بسیار وسیع است که پیاده سازی برنامه های تحولی در آن زمانبر بوده و نیازمند کار 

کارشناسی دقیق است.
آیت الله نوری همدانی :

تعلیم و تربیت استمرار و نظارت می خواهد

آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید شیعیان  نیزدردیدار با وزیر آموزش و پرورش کار 
تعلیم و تربیت را بسیار خطیر دانست و گفت: دانش آموزان در واقع امانت هایی هستند که تربیت 
آنان به دست مدارس و معلمان محقق می شود. وی  اظهار داشت: در میان مسئولیت های 
موجود در نظام جمهوری اسلامی فعالیت در آموزش و پرورش بسیار مهم و خطیر است. وی 
گفت: باید از خداوند برای انجام خدمت در این مسئولیت طلب توفیق کرد. این مفسر قرآن کریم 
افزود: دانش آموزان در واقع امانت هایی هستند که تربیت آنان به دست مدارس و معلمان محقق 
می شود و کار تعلیم و تربیت بسیار خطیر است. وی بیان داشت: پیامبر اسلام)ص( فردی درس 
نخوانده بودند که با معجزه قرآن کریم امت را به مسیر هدایت کشاندند. آیت الله نوری همدانی 
اضافه کرد: کار تعلیم و تربیت استمرار و نظارت می خواهد و ارزش های جامعه می بایست حفظ 
شود. وی گفت: خداوند در وجود انسان ها استعدادهای فراوانی قرار داده است که می بایست 
از آن به نحو احسن بهره برداری کرد که در این صورت موجبات پیشرفت در عرصه های مختلف 
فراهم می شود. مرجع تقلید شیعیان افزود: اسلام ابعاد مختلفی دارد که معلمین باید این موارد 
را مورد توجه قرار داده و با صبر و حوصله و تسلط به محتواها در زمینه تعلیم دانش آموزان همت 

کنند.
آیت الله سبحانی:

انتخاب معلمان هدفمند باشد

 آیت الله جعفر سبحانی از مراجع تقلید شیعیان گفت: در انتخاب معلمان باید هدفمند عمل 
کرد و اعمال و رفتار آنها در کلاس باید الگو برای دانش آموزان باشد.

وی  اظهار داشت: تا آموزش نباشد تزکیه محقق نمی شود چرا که انسان بدون آموزش، خوب و 
بد را نمی تواند تشخیص دهد و به آن عمل کند.

وی با بیان اینکه علمی که در آن اخلاق و تزکیه نباشد رها بوده و ارزش چندانی ندارد، 
گفت: علم موتور جامعه است و ایمان ترمز است که اگر ایمان همراه علم نباشد در این صورت 
خطرآفرین است. استاد برجسته حوزه علمیه قم بیان داشت: در انتخاب معلمان باید هدفمند 
عمل کرد و اعمال و رفتار آنها در کلاس باید الگو برای دانش آموزان باشد. وی ادامه داد: معلم 
باید اخلاقی باشد و در میان مطالب علمی مرتبط به رشته خود مباحث اخلاقی و دینی را نیز به 
دانش آموزان منتقل کند. آیت الله سبحانی تأکید کرد: در انتخاب معلمان فقط بر علم وی تکیه 

نشود، بلکه باید خانواده و نحوه رفتار و کردار افراد نیز در نظر گرفته شود.
آیت الله جوادی آملی:

باید به دنبال تربیت باشیم نه اینکه تعلیم را گسترش دهیم

بابیان  آموزش وپرورش  وزیر  دیدار  نیزدر  تقلید  مراجع  از  آملی  آیت الله عبدالله جوادی 
این که در کار تعلیم و تربیت موفق نبوده ایم گفت: باید به دنبال تربیت باشیم نه اینکه تعلیم 
را گسترش دهیم.  وی افزود: یک اشکال اساسی از گذشته تاکنون در نظام آموزش وپرورش 
کشور وجود دارد و آن این است که درگذشته »تعلیم« بود، اما خبری از »تربیت« نبود. وی 
ادامه داد: اما بعد از انقلاب خواستیم »تربیت« را به »تعلیم« اضافه کنیم اما در این مسیر 
موفق نبودیم، چراکه در حقیقت کاری که آموزش وپرورش انجام داد این بود که تربیت را به 
تعلیم برگرداند. آیت الله جوادی آملی اضافه کرد: ما اکنون »تربیت« به معنای حقیقی آن را 
در آموزش وپرورش نداریم، بلکه ما یک سری از دروس داریم مانند فیزیک و شیمی و غیره 
و یک سری از دروس داریم مانند قرآن و عترت شناسی و غیره داریم و خیال کردیم که این 
تربیت است درحالی که این تربیت نیست بلکه گسترده کردن تعلیم است. وی گفت: تربیت 
حقیقی یعنی پاک بودن خود معلم که وقتی سخن می گوید از دهان او نور خارج شود و این 

طهارت معلم را می طلبد.
وی تصریح کرد: هر معلمی امام ماموم خود که شاگردانش هستند می باشد، این معلم باید 
طوری طیب و طاهر باشد که شاگردانش بتوانند به قیام و قعود او اقتدا کنند و وجود او سراسر نور 
باشد، این تربیت در متن دین نهفته است. آیت الله جوادی آملی افزود: این طیب و طاهر بودن 
معلم است که تعلیم را به تربیت برمی گرداند، اگر آموزش وپرورش به دنبال تحول است معنای 

حقیقی تحول همین است که معلمان در سطح خود، »امام« شوند.
وی گفت: دو راه برای تعلیم وجود دارد؛ یک راه گوش و یک راه دل، اگر کسی بوی بد گناه 
را استشمام نمی کند این یعنی آموزش و تربیت او صرفا در همین محدوده گوش بوده و به دل 
او نفوذ نکرده است، این کار معلم است که دانش آموزان با دیدن معلم خود، به نحوی در طول 
سال های تحصیل رشد کنند که از انجام گناه بیزار باشند و بوی بد گناه را استشمام کنند، که 

امیدواریم در تحقق این امر بیش ازپیش موفق باشید.

آیت الله صافی گلپایگانی:
باید در علوم به مرحله ای برسیم که نیازمند دیگران نباشیم 

آیت الله صافی گلپایگانی نیزدر دیدار وزیر آموزش وپرورش تأکید کرد: در حیطه علوم باید به 
مرحله ای برسیم که سایر کشورها از دستاوردهای ما استفاده کنند و نه اینکه نیازمند دیگران در 
علوم باشیم.  این مرجع تقلید در این دیدار با بیان اینکه کار آموزش و پرورش بسیار مهم است، 
اظهار کرد: باید در حوزه های مختلف علمی پیشرفت کنیم لذا شغل معلمان برای رسیدن به 
این هدف خیلی مهم است. وی تصریح کرد: در حیطه علوم باید به مرحله ای برسیم که سایر 
کشورها از دستاوردهای ما استفاده کنند و نه اینکه نیازمند دیگران در علوم باشیم. آیت الله 
صافی گلپایگانی با اشاره به اینکه قدر نعمت هایی که خداوند به ما اعطا کرده است را بدانیم، 
گفت: هر چه در راه توسعه علوم، علممان را به عمل نزدیک کنیم بهتر است و در راه توسعه علوم 

برایتان دعا می کنم.
آیت الله حسینی بوشهری:

به شبهات دانش آموزان پاسخ دهید 

دبیر شورای عالی حوزه های علمیه نیزدر دیدار وزیر آموزش وپرورش با اشاره به ابعاد تربیتی 
دانش آموزان گفت: به پرسش ها و شبهات دانش آموزان پاسخ دهید که اگر این کار را نکنید 
مشکل ساز خواهد شد.   آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری بر نقش کلیدی و بسیار مهم و 
موثر معلمان تاکید کرد و افزود: باید ضمن ارائه آموزش های مستمر علمی و اخلاقی به معلمان، 
عملکرد آن ها در ابعاد مختلف مورد ارزیابی دقیق قرار بگیرد. وی بر ضرورت اجرای درست سند 
تحول بنیادین آموزش وپرورش تاکید کرد و گفت: برای دستیابی به اهداف این سند باید مراقب 
باشیم که دچار روزمرگی نشویم و با فراهم آوردن فضای آرامش، دغدغه ای جز اجرای این سند 
را نداشته باشیم. نایب رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بابیان اینکه معلمان در کلاس های 
درس می توانند با حرف و عمل خود بر روی دانش آموزان تاثیرگذار باشند، خاطرنشان کرد: 
انقلاب اسلامی، یک انقلاب فرهنگی بوده و بدانیم اگر فرهنگ رشد و توسعه داشته باشد، بر 
همه حوزه ها تاثیرگذار خواهد بود. وی بابیان اینکه باید کارهای فرهنگی و آموزش های دینی و 
اخلاقی را از مهدکودک ها آغاز کنیم، اظهار داشت: یکی از مهم ترین تهدیدهای امروز جامعه، 
بروز شبهات فکری و فرهنگی است که باید از آن مراقبت کرده و با تقویت مبانی دینی و اعتقادی 

دانش آموزان، بتوانیم پاسخگویی درستی به شبهات انجام دهیم.
آیت الله حسینی بوشهری؛ خانه، مدرسه و جامعه را سه رکن و عنصر کلیدی عنوان کرد و افزود: 
اگر تعلیم و تربیت در مدارس به خوبی انجام شود، در خانه و جامعه نیز فضای بهتر و سالم تری 

خواهیم داشت، ازاین رو نظام آموزش وپرورش جایگاه ویژه و حساسی دارد.
وی در پایان ضمن اعلام آمادگی حوزه های علمیه برای همکاری و مشارکت با آموزش وپرورش، 
تصریح کرد: باید از وجود مبلغان و روحانیان در آموزش مبانی دینی و فرهنگی و پاسخگویی به 

شبهات در مدارس به خوبی استفاده شود.
آیت الله اعرافی تاکید کرد

لزوم پشتیبانی پژوهشی از آموزش و پرورش 
مدیر حوزه های علمیه نیز در نشست ستاد همکاری حوزه های علمیه و آموزش و پرورش با 
حضور محسن حاجی میرزایی با اشاره اینکه تلاش ما قرار گرفتن حوزه در تراز دنیای معاصر 
و نظام اسلامی است، گفت: بخشی از پژوهش های حوزه و دانشگاه باید پشتیبان آموزش و 
پرورش باشد.  آیت الله علیرضا اعرافی با اشاره اینکه تلاش ما قرار گرفتن حوزه ها در تراز دنیای 
معاصر و نظام اسلامی است، اظهار کرد: با این نگاه تلاش کرده ایم که اسناد راهبردی و برنامه 
های پنج ساله داشته باشیم و در همین راستا گام های مهمی برداشته شده است. وی از انجام 
طرح آمایش با ۴۰ دستگاه خبر داد و گفت: نظام آموزشی در تمام حوزه های دانشی در حال 
بررسی است. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به اینکه در ذیل برنامه های ۵ ساله باید به تفاهم با 
دستگاه های مختلف برسیم و این الگو با رویکرد راهبردی و برنامه ای اتفاق می افتد، اظهار کرد: 
در حال حاضر با وزارت علوم، صدا و سیما و آموزش و پرورش با همین رویکرد در حال کار هستیم. 
وی گفت: سند تحول به طور دوره ای پنج ساله باید اصلاح و بازبینی شود لذا ترمیم و اصلاح 
سند لازم است و حوزه ها هم سهمی در بازبینی و اجرای سند تحول دارند و مراکز پژوهشی و 
تخصصی حوزه ها در این زمینه می توانند پشتیبان آموزش و پرورش باشند لذا بخشی از پژوهش 

ها و تحقیقات حوزه و دانشگاه باید پشتیبان آموزش و پرورش باشد.
وزیر آموزش و پرورش:

اجرای سند تحول بنیادین آموزش و پرورش ضروری است
 وزیر آموزش و پرورش نیز در این جلسه  اجرای سند تحول بنیادین آموزش وپرورش را ضروری 
دانست و افزود: اجرای صحیح سند تحول بنیادین آموزش و پرورش در حیات آینده جامعه بسیار 
مؤثر است محسن حاجی میرزایی اجرای سند تحول بنیادین آموزش وپرورش را امری ضروری 
دانست و افزود: اجرای صحیح سند تحول بنیادین آموزش و پرورش در حیات آینده جامعه بسیار 

مؤثر است بنابرین برای اجرایی شدن این طرح باید تلاش لازم صورت پذیرد.
وی با اشاره به توقف بسیاری از طرح ها در کشور در مرحله ایده، افزود: متأسفانه برخی از 
طرح ها به نتیجه نرسیده است که باید از این طرح ها عبرت گرفته و به دنبال طرح هایی بود که 
مثمر ثمر بوده و نتیجه به همراه داشته باشند. وزیر آموزش و پرورش جامعه ای که در برابر تغییرات 
از آرمان های خود دفاع کند را توسعه  یافته دانست و تصریح کرد: رسیدن به چنین جامعه ای 
نیازمند توانمند کردن اعضا و نسل های آینده است. وی بیان کرد: همکاری حوزه های علمیه 

و آموزش  و پرورش امری ضروری است، بنابراین انگیزه بسیاری برای این همکاری وجود دارد.
حاجی میرزایی گفت: احیای تمدن عظیم اسلامی امری است که باید مورد توجه قرار گیرد 
و اقدامات لازم در این زمینه صورت پذیرد. وی اظهار داشت: تبدیل ایران به الگوی پیشرفت، 
تحقق عدالت، محرومیت زدایی، فقرزدایی و رسیدن به آرمان های انقلاب اسلامی تنها از طریق 
آموزش  و پرورش امکان پذیر است. وزیر آموزش و پرورش اظهار داشت: تحول در نیروی انسانی 

اصلی ترین کار تحول در جامعه است که باید مورد توجه قرار گیرد.
30 درصد مدارس نیازمند نوسازی و بازسازی است

 وزیر آموزش وپرورش  همچنین در پنجمین جلسه شورای آموزش وپرورش قم گفت: باوجود 
اقدام های مهم در توسعه و رفع مشکلات فضاهای آموزشی، همچنان 3۰ درصد مدارس کشور 
نیازمند نوسازی و بازسازی است.  محسن حاجی میرزایی افزود: باوجود تمام برنامه ریزی های 
انجام شده، آموزش وپرورش همواره از چند مشکل جدی ازجمله کمبود فضای آموزشی، نیروی 
انسانی و منابع مالی رنج برده است. وی گفت: با مصوبه مجلس شورای اسلامی برای ساماندهی 
فضای مدارس با استفاده از اعتبارات صندوق ذخیره ملی، تحول خوبی برای بهبود فضای 
آموزشی ایجادشده است. وزیر آموزش وپرورش با اشاره به سرانه فضای آموزش استان ها افزود: 
۱۰ استان کشور ازنظر سرانه دسترسی به فضاهای آموزشی از متوسط کشور پایین تر هستند که 
بهبود فضای آموزشی این استان ها جزو اولویت های آموزش وپرورش است. وی گفت: حرکت 
به سمت مدارس متوسط و بزرگ در دستور کار آموزش وپرورش است، چراکه امکان رشد و بلوغ 
علمی و اجتماعی دانش آموزان در مدارسی که جمعیت دانش آموزی بیشتری دارند زیادتر است.
حاجی میرزایی با تاکید بر اینکه وزارت آموزش وپرورش معادل ۵۰ درصد هزینه هایی که توسط 
خیرین متعهد می شوند را پرداخت می کند، گفت: با توجه به اولویت آموزش های مهارتی و سند 
بنیادین آموزش وپرورش باید گرایش خیرین به سمت تجهیز مدارس و هنرستان ها سوق داده 

شود.
کمبود نیروی انسانی ماهر چالش هایی را به وجود آورده است

وی بابیان اینکه بودجه سال ۹۷ این وزارتخانه ظرفیت های خوبی برای جبران برخی کمبودها 
ایجاد کرده است گفت: قسط اول مطالبات مربوط به پاداش پایان خدمت پرداخت شده و قسط 
دوم در روزهای آینده واریز می شود. حاجی میرزایی با تاکید بر رعایت استانداردهای آموزشی در 
مدارس گفت: ۱۰۸ هزار واحد آموزشی در سال جدید تحصیلی فاقد معلم بود و برای جبران 
این کمبود از روش و ظرفیت های قانونی استفاده شده است. وزیر آموزش وپرورش، ساماندهی 
وضعیت نیروی انسانی ذیل این وزارتخانه را ضروری دانست و تاکید کرد: کمبود نیروی انسانی 
ماهر چالش هایی را به وجود آورده است. وی ادامه داد: جمهوری اسلامی در توزیع فرصت های 
این  به  به گونه ای که ۹۸.۵ درصد کودکان  است  داده  انجام  بسیار خوبی  کارهای  آموزشی 
بسترهای آموزشی دسترسی دارند و چتر حمایتی فرصت های آموزشی تا دورترین روستاهای 
کشور گسترده شده است به همین دلیل کیفی سازی آموزش ها در دستور کار آموزش وپرورش 
قرار گرفته است. حاجی میرزایی با اشاره به اجرای طرح شهاب برای استعدادیابی دانش آموزان 
گفت: جبران برخی کمبودهای موجود در استان قم از طریق همکاری با حوزه های علمیه و 

موسسه های فعال در این استان امکان پذیر است.
نگرانی از آسیب های اجتماعی در قم

 وزیر آموزش وپرورش اظهار داشت: شیوع آسیب های اجتماعی در قم به عنوان قطب تشیع 
نگرانی هایی را ایجاد کرده است که ضرورت دارد در این زمینه برنامه ریزی های ویژه ای انجام 
شود. وی آموزش وپرورش را نهادی قدرتمند در کاهش آسیب های اجتماعی دانست و ادامه داد: 
آموزش عمومی و مهارتی و توجه به مسائل تربیتی در آموزش وپرورش تضمین کننده آینده کشور 
است. حاجی میرزایی تاکید کرد: آموزش وپرورش نقطه شروع مقابله با آسیب های اجتماعی 
است و باید دانش آموزان در مدارس به گونه ای تربیت و آموزش داده شوند که گرفتار آسیب های 

اجتماعی نشوند.

رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم:

ساماندهی تابلوهای ورودی قم به صورت 
جامع بررسی شود

 رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی استان قم گفت: باید برای ساماندهی و تغییر 
محتوای تابلوهای تبلیغاتی تمام ورودی های استان از تجاری به فرهنگی در یک مصوبه و به 

صورت جامع تصمیم گیری شود. 
نصرت الله  لطفی عصر چهارشنبه دریکصد و هشتاد و چهارمین جلسه شورای فرهنگی 
عمومی قم با بیان اینکه بعد از یکسال و نیم انتقاد و پیگیری دلسوزان، طرح ساماندهی 
تابلوهای ورودی در دستور کار شورای فرهنگی عمومی قرار گرفته است، افزود: درحالی که 
این پیگیری ها در حال به ثمر رسیدن است باید این طرح به صورت جامع مورد ارزیابی قرار 
گیرد. وی ادامه داد: درطرح شورای فرهنگ عمومی تنها ساماندهی ورودی ۲ آزادراه تعیین 
شده و این درحالی است که باید برای تمام ورودی های استان دریک مصوبه و به صورت 
جامع تصمیم گیری شود. لطفی افزود: برای تامین هزینه های این طرح پیشنهاد میشود، 
نصب، جمع آوری و به روزرسانی تابلوها در اختیار مدیریت شهری باشد و تعیین محتوا به 
عهده شورای فرهنگی عمومی قرار گیرد. رئیس شورای هماهنگی تبلیغات اسلامی قم با 
بیان اینکه وضعیت تبلیغات تجاری تابلوهای موجود در محورهای مواصلاتی قم متناسب 
با شان و جایگاه فرهنگی این استان به عنوان ام القرای جهان شیعه نیست، اظهار داشت: 
شان قم این نیست که تمام ورودیها قم به تبلیغ مواد خوراکی اختصاص داده شود و هیچ 
نشانی از جایگاه فرهنگی و مذهبی این شهر نداشته باشد. مدیرکل راه و شهرسازی قم نیز 
در این جلسه با بیان اینکه موافق طرحی برای تمام ورودیهای شهر هستیم گفت: برای 
ورودی کاشان و جعفریه طرح مطالعاتی انجام شده است ولی به دلیل کمبود اعتبار این 
موضوع اجرا نشد.  حسن صبوری گفت: پیشنهاد ما این است که مصوبه شورای فرهنگی 
عمومی برای تمام ورودی های استان تصمیم گیری کرده و بر اساس ویژگی های هر 
یک از ورودی های شهر، محورهای قم به صورت اختصاصی و جداگانه مورد ارزیابی و 
کارکارشناسی قرار گیرند. نماینده اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای نیز در این 
جلسه، با تاکید بر آمادگی این اداره کل برای واگذاری تابلوهای ورودی قم به شورای 
فرهنگی عمومی این استان گفت: واگذاری این تابلوها به شورای فرهنگ عمومی مورد 
تایید وزارتخانه رسیده است که اجرای این طرح نیاز به مصوبه شورای فرهنگ عمومی دارد.
محمدرضا قدسی اظهار داشت: تابلوهای آزادراه قم به کاشان، به دلیل اینکه این آزادراه 
توسط بخش خصوصی مدیریت میشود به همین دلیل باید با مدیرعامل این بزرگراه در این 
زمینه نیز رایزنی صورت گیرد. وی با بیان اینکه مقدمات فسخ قرارداد پیمانکار تابلوهای 
ورودی قم انجام شده است، اظهار داشت: مقدمات لازم برای گرفتن تابلوهای از بخش 
خصوصی و نیز واگذاری انها به شورای فرهنگ عمومی انجام شده است ضمن اینکه در 
شرایط کنونی نیز پیام های تبلغاتی ورودی شهرها پیش از نصب باید به تایید اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی برسد. قدسی ادامه داد: با تفاهم نامه های امضا شده با نهادهای 

فرهنگی، ۴۰ تابلو هم اکنون در اختیار نهادهای فرهنگی قم قرار گرفته است.
  

معاون استاندار قم:

بعد نظارتی طرح های عمرانی در قم ضعیف است
 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم با انتقاد از نظارتهای ضعیف برطرح های 
عمرانی استان گفت: بعد نظارتی ضعیف دستگاه های نظارتی و اجرایی مهمترین عامل در 

ایجاد مشکلات فنی در اجرای طرح های عمرانی در قم است. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه در چهارمین جلسه شورای فنی استان قم  بیان کرد: با 
مقررات جدید ساخت و ساز و مشکلات اعتباری باید نسبت به مساله نظارت و نحوه اجرای 
طرح های عمرانی دقت نظر و توجه بیشتری صورت بگیرد. وی افزود: ضعف در سیستم 
کارفرمایی از دیگر مشکلات استان در اجرای طرح های عمرانی و نظارت بر پروژه های 
جاری است. بهشتی گفت: پروژههای عمرانی باید دقیقا مبتنی بر ضوابط فنی و مهندسی 
اجرا شده و ضعف درنظارت و اصول فنی درسطح استان به هیچ عنوان پذیرفته شدنی 
نیست. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم خاطرنشان کرد: مشکلات فنی 
در اجرای طرح های عمرانی در حوزه آموزشی در رابطه با مراکز دانشگاهی و درمانی در 
سال های گذشته پررنگ تر شده است. وی گفت: برخی از مدیران ارشد استانی نسبت 
به مشکلاتی که در دستگاه های متبوع وجود دارد اطلاعات کافی ندارند. وی تصریح 
کرد: طولانی شدن فرایند تصمیم گیری در اجرای طرح های عمرانی نباید در شورای فنی 
استان مشاهده شود، در رابطه با طولانی شدن طرح های عمرانی استان باید مشخص 
شود که کوتاهی از طرف دستگاه های اجرایی یا پیمانکاران بوده است. بهشتی خاطرنشان 
کرد: از آنجایی که اداره کل نوسازی، توسعه و تجهیز مدارس استان قم دارای دفتر فنی 
مجهزی بوده و تجربه مطلوبی نیز در امر احداث مدارس و مراکز آموزشی دارد شایسته 
است پروژه های عمرانی استان با نظارت این اداره کل انجام بگیرد. معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری قم در ادامه بیان کرد: مساحت دانشگاه حضرت معصومه)س( قم ۱۰۰ 
هکتار بوده در حالی که سطح اشتغال این دانشگاه در مقایسه به تعداد دانشجویانی که 
دارد بسیار محدود است. وی عنوان کرد: طراحی، سیما منظر و اجرای سازه های جدید 
دانشگاه حضرت معصومه)س( باید با مهندسی، ایمنی و طراحی قابل قبولی انجام بگیرد. 
وی اظهار داشت: نحوه و شکل اجرای طرح های عمرانی در ارزیابی دستگاه ها و مدیران 
استانی تاثیرگذار خواهد بود. بهشتی گفت: در تخصیص منابع دولتی به دستگاه های 
اجرایی بر مبنای ارزیابی و عملکرد مدیران و دستگاه های استانی تخصیص داده می شود. 
وی دربخش پایانی سخنان خود عنوان کرد: دستگاه اجرایی استان باید نسبت به اجرای 

دقیق مصوبات شورای فنی استان اهتمام داشته باشند.
  

همزمان با سراسر کشور؛

مزار شهدای استان قم عطرافشانی شد
عصر پنج شنبه در پنجمین روز از هفته دفاع مقدس اقشار مختلف مردم قم ، خانواده 
معظم شهدا، مسوولان، نیروهای نظامی و انتظامی و اعضای کمیته ایثارگران هفته دفاع 
مقدس بر گرد مزار 6۰۰۰شهید گلگون کفن در ۷۲ گلزار استان قم گردهم آمدند تا ضمن 

گلباران و عطر افشانی مزار شهدا با آرمانهای رفیع شان تجدید میثاق کنند
به گزارش ایثار واحد استان قم، اجرای برنامه در تمامی ۵۱ گلزار شهدای روستایی در پنج  
بخش استان با حضور خادمان شهدا و مسوولان بخش ها و روستاها و در ۲6 گلزار شهری 
از جمله گلزار سوم خرداد، شیخان، علی بن جعفر)س(، امامزاده ابراهیم)ع(، بهشت 
معصومه )س( و... با حضور خادمان به شهدا در بنیاد شهید وامور ایثارگران و مسوولان و 
خانواده معظم شهدا برگزار شد . در این مراسم ضمن گلباران، مدیحه سرایان در رسای سید 
و سالار شهیدان نوحه سرایی کردند و یاد و خاطره شهدا این پیروان مکتب ابا عبداله )ع( را 
گرامی داشتند و عطر افشانی مزار شهدا بهانه ای بود تا زنگار فراموشی از دل زدوده شود و 
حاضران با آرمانهای شهدا باری دیگر تجدید میثاق کنند. این مراسم در گلزار شهدای سوم 
خرداد با حضور استاندار قم دکتر بهرام سرمست، سردار سید جواد هاشمی مدیرکل بنیاد 

شهید وامور ایثارگران استان قم و جانشین فرمانده سپاه علی بن ابیطالب)ع(  برگزار شد.
مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران استان قم ضمن حضور در گلزار سوم خرداد، گلزار 
شیخان و گلزار علی بن جعفر)ع(و گلزار بهشت معصومه )س( با  گرامی داشت هفته دفاع 
مقدس پیام مقام معظم رهبری که به همین مناسبت صادر گردیده  را قرائت کرد. سردار 
سید جواد هاشمی با تاکید بر حفظ یاد و راه شهدا گفت: ما مدیون خونهای پاک شهدا 
هستیم جوانان جان برکفی که با بصیرت پا در مسیر شهادت نهادند و به اوج قله سعادت 
رسیدند و مسیر پیشرفت و سعادت را برای آیندگان هموار ساختند. مسوول کمیته ایثارگران 
هفته دفاع مقدس تاکید کرد: اکنون بعد از 33 سال از دوران هشت سال دفاع مقدس 
و پیروزی غرور آفرین ملت سربلند ایران در جبهه های حق علیه باطل امروز نیز ملت با 
بصیرت بر همان راه استوار ایستاده و با روحیه ایثار و ولایت مداری در طول چهار دهه 
دشمنان را ناکام گذاشته است. استاندار قم، مدیرکل بنیاد شهید وامور ایثارگران و جانشین 
فرمانده سپاه علی بن ابیطالب )ع( مزار مطهر 6۰ شهید گلزار سوم خرداد و ۷۰۰شهید 
گلزار شیخان در جوار حرم مطهر حضرت معصومه )س( را با حضور خانواده معظم شهدا 
و نیروهای نظامی و خادمان به شهدا گلباران و عطر افشانی نمودند. مدیرکل بنیاد شهید 
وامور ایثارگران همچنین با حضور در گلزار علی بن جعفر )ع( ضمن قرائت پیام مقام معظم 

رهبری یاد و خاطره 3۵۰۰ شهید والامقام این گلزار را گرامی داشت.
این مراسم در گلزار بهشت معصومه )س( با حضور ریاست منطقه دو و در گلزار علی بن 
جعفر)ع( با حضور ریاست منطقه یک بنیاد شهید و در سایر گلزارها با حضور معاونان و کلیه 

خادمان به شهدا در بنیاد شهید وامور ایثارگران برگزار شد.
 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم: 

تابلوهای ورودی قم متناسب با جایگاه این شهر 
تغییر می کند

 مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی  استان قم، با تاکید برلزوم تغییر محتوای تابلوهای 
ورودی شهر متناسب با جایگاه فرهنگی این شهر گفت: تابلوهای ورودی آزادراه تهران 
- قم و همچنین ورودی کاشان - قم در اولویت قرار گرفته است تا محتوای این تابلوها از 
تجاری به فرهنگی تغییر کند.  سید موسی حسینی کاشانی عصر چهارشنبه در یکصد 
و هشتاد و چهارمین جلسه شورای فرهنگی عمومی قم با تاکید بر ضرورت تغییر کاربری 
تابلوهای ورودی شهراز تجاری به فرهنگی افزود: به دلیل اینکه این تابلوها تجاری محسوب  
و به بخش خصوصی واگذای شده است به همین دلیل پیام تابلوها ورودی قم تجاری و 
تبلیغاتی است که این موضوع متناسب با شان قم نیست. وی با بیان اینکه برای قم قابل 
قبول نیست که تابلوهای ورودی آن تبلیغی باشد، افزود: خواسته شورای فرهنگی عمومی 
قم، پررنگ شدن پیام های فرهنگی در تابلوهای ورودی شهر به عنوان پیشانی ورودی این 
استان است. وی ادامه داد: با تصویب شورای فرهنگی عمومی تابلوهای ورودی شهر قم 
از سیستم تجاری ذیل اداره کل راهداری خارج و برای نصب محتوای فرهنگی و مذهبی 
قم،  ارشاد اسلامی  و  فرهنگ  قرار گرفت. مدیرکل  فرهنگ عمومی  اختیار شورای  در 
اظهارداشت: بر اساس این طرح، محتوای تابلوهای شهر قم در ورودی های تهران به قم 

و کاشان به قم با تایید دبیرخانه شورای فرهنگی عمومی توسط شهرداری اجرا می شود.

در دیدارهای جداگانه با محسن حاجی میرزایی  مطرح شد

توصیه های مراجع وعلما به وزیر آموزش و پرورش  

اجتماعی
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رئیس کل بانک مرکزی :

ذخایر کالاهای اساسی و دارو مطلوب است
رئیس کل بانک مرکزی اولویت اصلی این بانک مرکزی را تامین ارز کالاهای اساسی 
و دارو عنوان و اعلام کرد که ذخایر کالاهای اساسی و دارو در کشور مطلوب است. 
همچنین کنترل تورم، کنترل بازار ارز و کمک به رشد اقتصادی کشور در دستور کار 

بانک مرکزی قرار دارد.
عبدالناصر همتی در نشست با مدیران دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد تجاری، 
صنعتی و ویژه اقتصادی در کیش ضمن تاکید بر نقش مقاومت مردم و برنامه ریزی های 
صورت گرفته در عبور از شرایط سخت اقتصادی گفت: بحمدالله دشمنان به هدف 

اصلی خود که فروپاشی اقتصاد ایران بود نرسیدند.
همتی ضمن یادآوری شرایط ارزی کشور در شهریور و مهرماه سال گذشته افزود: 
علیرغم تمام تحریم ها و فشارهای وارد شده، در حال حاضر شرایط ارزی با ثباتی داریم 
و این آرامش به ما اجازه داده است که به سایر اولویت ها از جمله شرایط مناطق آزاد 

بپردازیم.
وی با اشاره به تلاش ناکام دشمن در حداکثر سازی فشار اقتصادی گفت: در شرایط 

جنگ اقتصادی چاره ای جز اولویت بندی مسائل اقتصادی نداریم.
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه اولویت اصلی بانک مرکزی تامین ارز کالاهای 
اساسی و دارو است، تصریح کرد: خوشبختانه با تدابیر اتخاذ شده ذخیره کالاهای 

اساسی و دارو در کشور مطلوب است.
وی افزود: انتظارات از بانک مرکزی بالاست و از این رو کنترل تورم، کنترل بازار ارز و 

کمک به رشد اقتصادی کشور در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد.
همتی با بیان اینکه رشد و توسعه اقتصادی کشور در راستای افزایش رفاه مردم باید 
با تکیه بر ظرفیت های داخلی صورت گیرد، گفت: در این خصوص بایستی بررسی ها 
و اقدامات لازم در خصوص توانمندی های مناطق آزاد و رفع موانع آنها صورت گیرد تا 

بتوانیم از این قابلیت ها در مسیر توسعه اقتصادی کشور بهره کامل ببریم.
طبق اعلام بانک مرکزی، رئیس کل این بانک به کاهش نرخ تورم نقطه به نقطه و 
ماهانه اشاره و اظهار کرد: حضور تیم مدیران بانک مرکزی در جزیره کیش به معنای 

اهمیت مناطق آزاد است.
وی افزود: مشکلات سرمایه گذاران و تجار در مناطق آزاد را درک می کنیم؛ لذا به اینجا 
آمده ایم تا ضمن گفت وگو با فعالان اقتصادی منطقه آزاد کیش و بقیه مناطق آزاد راه 

حل هایی برای حل موانع بیابیم و با تمام توان برای اجرای آنها اقدام کنیم.

وزیر راه و شهرسازی خبرداد

رشد ۱۰ برابری ظرفیت بنادر کشور 
در زمان تحریم ها

 وزیر راه و شهرسازی با اشاره به رشد ۱۰ برابری ظرفیت بنادر در زمان تحریم ها، آن 
را جلوه ای از پیشرفت کشور دانست و گفت: عملکرد بخش دریایی با همت مدیران و 

حمایت های صورت گرفته، قابل مقایسه با گذشته نیست. 
»محمد اسلامی« در دیدار مدیران ارشد ارگانهای دریایی کشور به مناسبت روز جهانی 
دریانوردی با معاون اول رییس جمهوری، افزود: هدف تحریم همواره ایجاد محدودیت 

برای جلوه های اقتدار و پیشرفت کشور بوده است.
وی اظهارداشت: یکی از بخش های مهمی که مورد هدف تحریم کنندگان قرار گرفته، 
بخش دریایی کشور است که با همت مدیران و حمایت های صورت گرفته، وضعیت 

بخش دریایی کشور از رشد خوبی برخوردار بوده و قابل مقایسه با گذشته نیست.
وزیر راه و شهرسازی تصریح کرد: ناوگان کشتیرانی و نفتکش ایران  به همت فعالان 

عرصه دریایی اکنون از جایگاه خوبی برخوردار است.
وی با اشاره به طرح توسعه بندر شهید رجایی گفت: اجرای این طرح در سه شیفت 
کاری و به صورت فشرده دنبال می شود و اقدامات لازم برای تأمین شناورهای مورد نیاز 
کشور نیز در دستورکار قرار دارد. اسلامی با اشاره به خروج شرکت های حمل و نقل 
دریایی خارجی پس از اعمال تحریم ها از کشور افزود: با خروج ۸۵ هزار کانتینر به 
همراه شرکت ها از کشور، تصور می شد که حمل و نقل دریایی ما فلج شود، اما امروز 

خط تولید کانتینر با استانداردهای بین المللی در کشور ایجاد شده است.

قائم مقام وزیر صمت اعلام کرد:

تنها کالاهای اساسی دلار 42۰۰ تومانی می گیرند
قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه تنها کالاهای اساسی و ضروری 
مشمول دریافت ارز ۴۲۰۰ تومانی می شوند، گفت: این کالاها مشمول قیمتگذاری 

هستند.
حسین مدرس خیابانی اظهار داشت: تامین کالاها را شامل دو بخش دانست و گفت: 
بخشی از کالاها با ارز ۴۲۰۰ تومانی که همان ارز دولتی است تامین می شوند، این 
کالاها در واقع کالاهای ضروری و اساسی کشور هستند که مشمول قیمت گذاری می 
شوند و قیمت آن ها هم جهش خاصی نداشته است و تامین بخشی دیگر از کالاها هم 

با ارز نیمایی انجام می پذیرد.
قائم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی بخش غالب تثبیت و آرامش بازار را متاثر از تثبیت 
نرخ ارز دانست و افزود: همانطور که به تناسب قیمت کالاها با افزایش نرخ ارز بالا رفت، 
همانطور هم به تناسب دارد پایین می آید و اگر قیمت کالاها را مورد رصد قرار دهیم یا 

قیمت ها ثبیت شده است یا با کاهش قیمت ها مواجه هستیم.
مدرس خیابانی با بیان اینکه به عنوان نمونه در یخچال و فریزر با کاهش ۱۵ درصدی 
قیمت مواجه هستیم، افزود: قیمت کالاهای اساسی نیز از یک ثبات و آرامش در قیمت 

ها مواجه است.

معاون وزیر راه خبر داد

افزایش ۶ درصدی صادرات غیرنفتی 
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی، از افزایش 6 درصدی صادرات غیرنفتی در شش 

ماهه نخست امسال خبر داد. 
محمد راستاد، در مراسم بهره برداری از پروژه های عمرانی بندر خرمشهر اظهار 
داشت: بندر خرمشهر از ابتدای جنگ تحمیلی، تحت حمله های دشمن بعثی بوده، 
اما با این حال، امکانات این بندر توانست از مدافعان این شهر در برابر حمله های بعثی 

حمایت کند.
وی افزود: تا پیش از آغاز جنگ تحمیلی، بندر خرمشهر فعالترین بندر کشور بود و در 
مقاطعی از زمان، ۵۰ درصد حجم فعالیت های بنادر ایران، به بندر خرمشهر با مجموع 

۵ میلیون تن تخلیه و بارگیری در سال، اختصاص داشت.
مدیرعامل سازمان بنادر و دریانوردی ادامه داد: در سال های اخیر شاهد سرمایه گذاری 
و بهره برداری از پروژه های عمرانی در بندر خرمشهر بودیم و امروز، مجموعا ۲3۰ میلیارد 
تومان پروژه در این بندر به بهره برداری می رسد؛ ضمن اینکه افتتاح ترمینال کانتینری 
این بندر سبب می شود تا ترافیک کانتینری به یکی از مهمترین فعالیت های بندر 
خرمشهر، تبدیل شود. معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه حجم تخلیه و بارگیری 
کالای کانتینری در کشور کاهش یافته است، تصریح کرد: علیرغم کاهش فعالیت 
های کانتینری، بندر خرمشهر توانست صادرات غیرنفتی سایر کالاها را حفظ کند. وی 
میزات تخلیه و بارگیری کالای کانتینری در بنادر را نسبت به میزان سرمایه گذاری انجام 
شده، بسیار پایین عنوان و خاطرنشان کرد: برای جبران این کاهش، سازمان بنادر و 
دریانوردی در نظر دارد مکانیزم های تشویقی شامل تخفیف عوارض بندری را برای تجار 

و صاحبان کالا اعمال کند.

۵ اقتصادی

»بهمن آرمان«، استاد دانشگاه و کارشناس مسائل اقتصادی با بیان اینکه خانوار 
بیشتری باید یارانه شان قطع شود گفت: تصور نمی کنم دولت در این زمینه مشکلی 
داشته باشد و روش های گوناگونی برای شناسایی خانوارهای پردرآمد نیز وجود دارد. 
مهم این است که در ساختار تصمیم گیری کشور و مسئولان، عزمی برای اصلاحات 

اقتصادی وجود داشته باشد. 
به گزارش گروه تحلیل، تفسیر و پژوهش های خبری ایرنا، سازمان برنامه و بودجه در 
گزارشی ارقام یارانه پرداختی در کشور شامل آشکار و پنهان را محاسبه و رقم کل آن را 
۹۰۰ هزار میلیارد تومان در سال اعلام کرده است. حدود 6۰۰ هزار میلیارد تومان آن به 
حوزه انرژی و نفت و مشتقات آن اختصاص یافته که ۲۱۵ هزارمیلیارد تومان آن متعلق 
به بنزین است. همچنین، برآوردهای انجام شده نشان می دهد که در سال جاری نیز 

مجموع یارانه آشکار و پنهان به ۸۹۰ هزار میلیارد تومان خواهد رسید.
طبق برآورد کارشناسان اقتصادی این رقم معادل ۱۰.۹ میلیون تومان یارانه اعطایی به 

ازای هر فرد و تقریباً ۲.۲ برابر بودجه سالانه کشور است.
بنابر این، از نظر هزینه ای بار سنگینی بر دوش دولت می گذارد و زمزمه های کسری 
بودجه بیانگر این موضوع است. از این رو، حذف یارنه دهک های بالای درآمدی که 
تعداد قابل توجهی از جمعیت یارانه بگیران را تشکیل می دهند در قانون بودجه  امسال 
در نظر گرفته شد. بعد از آن علیرغم کش و قوس های زیاد بین مجلس و دولت، قطع 

یارانه خانوارهای پردرآمد در دستور کار قرار گرفته و تا حدودی عملیاتی هم شده است.
 با این حال میان مردم این دغدغه و نگرانی وجود دارد که دولت با چه ملاکی یارانه 

خانوار را قطع می کند. براین اساس دولت با پایگاه های اطلاعاتی خود که مبتنی بر کد 
ملی گردآوری شده است، یارانه اقشار پردرآمد را حذف می کند تا ضریب خطای کمتری 

داشته باشد.
پژوهشگر ایرنا برای بررسی ابعاد مختلف قطع یارانه ها با »بهمن آرمان« استاد دانشگاه 

و کارشناس مسائل اقتصادی گفت وگو کرد. مشروح این گفتگو در ادامه می آید.
در هیچ کجای دنیا یارانه به صورت یکسان بین همه مردم تقسیم نمی شود

وی درباره مسئله یارانه ها و حذف یارانه اقشار پردرآمد گفت: با قطع یارانه ها دولت تا 
حدودی می تواند به ادامه پروژه های عمرانی کمک کند. با این حال به نظر می رسد 
که تعداد خانواری که دولت می خواهد یارانه شان را قطع کند نسبت به رقم یارانه ۷۰ 
میلیون نفر، ناچیز است و درآمد چندانی برای دولت نخواهد شد. این کاهش و حذف 
یارانه ها باید رقم های بیشتری را شامل شود و فقط محدود به کسانی شود که زیرپوشش 
کمیته امداد و یا بهزیستی هستند زیرا یارانه، کمک به افرادی است که دارای درآمد کافی 

نیستند و در هیچ کجای جهان یارانه به صورت یکسان بین مردم تقسیم نمی شود.
پرداخت یارانه با اهداف پوپولیستی

با انتقاد از نقطه عطف اجرای هدفمندی یارانه ها گفت: از ابتدا تفکر پشت  وی 
پرداخت یارانه به مردم، یک اندیشه پوپولیستی بود، اینکه دولت از طریق یک جناح 
سیاسی محبوبیتی کسب کند و متاسفانه همچنان این تفکر در حکومت ریشه دارد. به 
گمان مردم، وضع اقتصادی در دوران »احمدی نژاد« بهتر از امروز بود ولی واقعیت این 
است که در آن زمان، قصد جناح وابسته به دولت این بود که سرچشمه ورود دلارهای 

نفتی به فعالیت های ماندگار و مولد اقتصادی قطع شود. چنانکه بودجه های دولت 
صرف پرداخت یارانه ها شد و پروژه های سد سازی، راه سازی، تجهیز اراضی کشور به 

شیوه های نوین آبیاری و ... در کشور متوقف شد.
این استاد دانشگاه در نسبت بودجه های عمرانی و یارانه های پرداختی افزود: باتوجه 
به آمار، سال ۱3۵6 از هر دلار نفتی ۴۲ سنت صرف پروژه های عمرانی و بزرگ می شد 
و صنایع دارای ردیف بودجه بودند. در حالی که به مرور زمان این رقم کاهش یافت مثلًا 
در اواخر دولت آقای »خاتمی« این بودجه به ۱۹ درصد رسید. در دولت های نهم و دهم 
شدیداً کاهش پیدا کرد و طبق تحقیقات مجلس، دولت آقای »روحانی« تقریبا سه 
سال، پولی برای بودجه های عمرانی نداشته است، چنانکه مصادیق آن در جامعه بسیار 

مشاهده می شود که پروژه های راه سازی و عمرانی متوقف شده است.
وی در ادامه گفت: در حال حاضر من اقدامات اقتصادی دولت را خوب می دانم اما 
کافی نیست زیرا دولت راه خود را گم کرده است. مردم به شغل و درآمد پایدار نیاز دارند 
و این هم بدون سرمایه گذاری امکان پذیر نیست. در سال های اولیه پرداخت یارانه، آن 
مبلغ می توانست تأمین کننده بخشی از درآمد خانوار باشد اما در حال حاضر بخاطر 
افزایش نرخ تورم، یارانه پرداختی حتی تأمین کننده نیم کیلو گوشت قرمز نیست و 

تاثیری در زندگی بسیاری از مردم ندارد.
آرمان با بیان مثال هایی از وضعیت کشورهایی با درآمد نفتی عنوان کرد: عربستان 
سعودی و امیرنشینان خلیج فارس با درآمدهای نفتی بالا، یارانه ای به مردم پرداخت 
مثال  به طور  ایران است.  برابر  انرژی چندین  و حتی قیمت حامل های  نمی کنند 
عربستان به دنبال سقوط قیمت نفت، برای جبران هزینه های خودش، قیمت بنزین را 

افزایش داد و از طرفی قیمت بنزین در امارات نزدیک قیمت اتحادیه اروپا است.
وی باتوجه به اینکه مردم می توانند برای صحت سنجی به دولت اجازه دسترسی به 
حساب هایشان را دهند، عنوان کرد: دولت بدون شک می تواند دهک ها را با خرید 
و فروش ها و تراکنش های بانکی شناسایی کند. دولت در مورد املاک و خودرو به 
راحتی می تواند شناسایی کند و ضمن اینکه در ایران سیستم اطلاعاتی قوی موجود 
است، درنتیجه کار شناسایی خانواده های پردرآمد راحت است. تصور نمی کنم دولت 
در این زمینه مشکلی داشته باشد و از طرفی در علم اقتصاد روش های گوناگونی برای 
شناسایی خانوارهای پردرآمد وجود دارد. مهم این است که در ساختار تصمیم گیری 

کشور و مسئولان، عزمی برای اصلاحات اقتصادی وجود داشته باشد.
این کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص نارضایتی ها از قطع یارانه گفت: توجه 
دولت به عوارض اجتماعی و نارضایتی مردم بیشتر جنبه بهانه دارد تا اصلاح واقعی را 
انجام ندهد و آنطور که کشور باید اداره شود، اقدامی نکند. نارضایتی های اجتماعی 
پیش از هدفمندی یارانه ها هم وجود داشته و دارد. اگر بنا بر کاهش فقر و نارضایتی 
بود، این منابع مالی بودجه می بایست صرف اشتغال و درآمد پایدار برای قشر آسیب 
پذیر می شد تا کسی نیازمند یارانه نباشد. سیاست راضی نگه داشتن مردم، سیاست 
پوپولیستی است و راضی نگه داشتن مردم به هر قیمت، عوارض و پیامدهایی دارد که 

این عوارض هرروز افزایش پیدا می کند.
وی در انتها با تاکید بر راهکار جلب رضایت مردم افزود: لازم به ذکر است که اگر دولت 
به مردم توضیح دهد که ما یارانه را حذف می کنیم ولی در ازای آن کاری را انجام می 
دهیم، قدری اعتماد و اطمینان مردم به دولت بیشتر می شود زیرا با این حجم فساد در 
کشور، مردم راضی نخواهند شد مگر اینکه دولت ثابت کند در ازای این قطع یارانه، به 

جامعه چه منفعتی می رسد.

»بهمن آرمان« کارشناس مسائل اقتصادی :

یارانه ها نباید یکسان توزیع شود

بر اساس صحبت های مسئولان اتاق اصناف، ۲۰ صنف ملزم 
به استفاده از صندوق های مکانیزه فروش و کاربردهای جدید از 
کارتخوان ها شده اند. احتمالا تا آخر امسال، اجرای پیش نیازهای 
اجرای این طرح ها به پایان می رسد و از ابتدای سال ۹۹، اجرایی 

می شود.   
نصب و استفاده از صندوق های مکانیزه فروش از سال ۹۰ در 
برنامه پنجم توسعه مطرح شد اما هنوز به سرانجام نرسیده است. در 
جلسه علنی ۱۴ آبان ماه ۹۷ مجلس، نمایندگان با ۱۴۷ رای موافق، 
۱۸ رای مخالف و ۵ رای ممتنع از مجموع ۲۱۱ نماینده، موافقت 
پایانه های  بر  نظارت  و  نگهداری  استفاده،  نحوه  تا لایحه  کردند 
فروشگاهی )صندوق مکانیزه فروش( با اولویت در مجلس بررسی 

شود.
ماده ای  با تصویب  نمایندگان  آذر سال گذشته  نهایت، ۲۷  در 
کردند  مقرر  مودیان  سامانه  و  فروشگاهی  پایانه های  لایحه  از 
کلیه صاحبان مشاغل صنفی و غیرصنفی و اشخاص حقوقی و 
شرکت های معتمد ارائه کننده خدمات مالیاتی مکلفند به ترتیبی 
که سازمان امور مالیاتی مقرر می کند، نسبت به ثبت نام در سامانه 

مؤدیان اقدام کنند.
در این ماده آمده است که خرده فروشی ها و واحدهای صنفی 
که مستقیما با مصرف کننده نهایی ارتباط دارند، علاوه بر عضویت 
در سامانه مودیان موظف به استفاده از پایانه فروشگاهی هستند. 
همچنین بر اساس آنچه در بهمن ۹۴ اعلام شد، ۲۹ صنف در 
دو گروه شامل ۱۰ صنف و یک گروه شامل ۹ شغل در اولویت به 

کارگیری این صندوق های مکانیزه قرار دارند.
گفته می شود که صندوق های مکانیزه فروش، انقلابی در عرصه 
شفافیت مالیاتی و اطلاعاتی در کشور خواهد بود؛ چرا که این 
صندوق ها به صورت یک ابزار مالیاتی، برای تمامی فعالان اقتصادی 
مورد استفاده قرار خواهد گرفت و می تواند همه هزینه ها و فروش را 

در سامانه مالیاتی ثبت کند.
با این وجود، هنوز اظهارات ضد و نقیضی درباره این صندوق ها 
مطرح می شود و نحوه و زمان بندی اجرای این طرح به طور دقیق 
مشخص نیست. اما آنچه که از اظهارات اتاق اصنافی ها برمی آید، 
نشان می دهد که ۲۰ صنف ملزم به استفاده از صندوق های مکانیزه 

فروش و کاربردهای جدید از کارتخوان ها شده اند. احتمالا تا آخر 
امسال، اجرای پیش نیازهای اجرای این طرح ها به پایان می رسد و 

از ابتدای سال ۹۹، اجرایی می شود.  
استفاده از کارتخوان های موجود، مشابه با

 صندوق مکانیزه فروش
»محمدرضا جعفریان«، مشاور مالیاتی اتاق اصناف ایران در این 
باره به ایرنا می گوید:»در حال حاضر ما با سازمان امور مالیاتی 
صندوق  با  مشابه  موجود  کارتخوان های  از  تا  رسیدیم  تفاهم  به 
مکانیزه فروش استفاده شود. برای 6 گروه صنفی فراخوان آمده که 

پیش درآمدهای لازم را عملیاتی و اجرایی کنند.«
راستای صندوق های  در  این طرح  او،  اساس صحبت های  بر   
مکانیزه فروش است تا با همین کارتخوان های فعلی، بتوان نواقص 

مالیاتی را برطرف کرد.
جعفریان ادامه می دهد:»بنابراین کلیه مودیان این فراخوان در 
اجرای تبصره حداکثر تا دو ماه آینده باید در سامانه سازمان مالیاتی 
ثبت نام کنند/ سازمان مالیاتی هم مکلف است که تا بهمن ماه، 
به این افراد شناسه اختصاصی دهد. در این صورت این واحدها 
که  پزشکان  مثل  هستند.  بانکی  کارتخوان های  نصب  مشمول 

مکلف بودند از اول مهر مصوبه را اجرایی کنند؛ این واحدها از سال 
۹۹ مشمولند.«

وی می گوید:»واحدهای صنفی از همین کارتخوان های فعلی 
و حتی تلفن همراه شان می توانند استفاده کنند و جزئیات خرید، 

هزینه و فروش شان را داشته باشد.«
جعفریان به ثبت هزینه ها تاکید دارد و می گوید:»وقتی سازمان 
مالیاتی میزان فروش را می خواهد، ما برای دفاع از حق خودمان باید 
خریدها و هزینه هایمان را هم داشته باشیم. به همین دلیل بنگاه ها 
با کارتخوان های فعلی و یا موبایل هایشان هم از سال ۹۹ می توانند 
هزینه هایشان را هم ثبت کنند. چرا که اگر مودی نتواند مدارک و 
قانون،  بنابر  کند،  ارائه  هزینه هایش  و  خریدها  برای  مستنداتی 
سازمان مالیاتی همان مبلغ را هم جزء درآمدهای بنگاه مالیاتی به 

حساب می آورد.«
جعفریان می گوید:»این رویکرد دقیقا همان است که نسبت به 
صندوق فروش قرار بود داشته باشیم. حالا به اینجا رسیده ایم که تا 
زمان عملیاتی شدن صندوق فروش، بحث کارتخوان ها را حل کنیم. 
در حال حاضر صنف های مختلفی مثل املاک، تالارهای پذیرایی، 
اغذیه فروش ها، کترینگ ها، لوازم التحریر، خودرو و ... مشمول این 

طرح هستند.«
اتاق اصناف، منتظر تایید وزارت اقتصاد است

البته 3۱ شهریور ماه »جلال الدین محمد شکریه« نایب رئیس 
اتاق اصناف ایران اعلام کرده بود که ۲۰ صنف ملزم به استفاده از 
صندوق های مکانیزه فروش شدند و اتاق اصناف منتظر تایید وزارت 

اقتصاد و سازمان امور مالیاتی است.
شکریه گفت:» در این موضوع بحث صندوق به طور فیزیکی 
مطرح نیست بلکه موضوع اصلی نرم افزاری است که قرار است 
بر روی این صندوق ها نصب شود. صندوقی که همه بتوانند با آن 
کار کنند، جامع باشد و مورد تائید وزارت اقتصاد قرار گیرد طوریکه 

مهمترین دلیل این تاخیر نیز همین موضوع است.«
وی ادامه داد:»به هر حال تا این نرم افزار مورد تائید وزارت اقتصاد 
و سازمان امور مالیاتی قرار نگیرد، نمی توان این کار را شروع کرد. در 
خصوص سخت افزار نیز دستگاه ها با توجه به تکنولوژی که دارند 
قیمت های متفاوتی دارند به طور مثال در برخی، پرینتر به موبایل 
وصل می شود و می توان تمام این امور را با تلفن همراه انجام داد. 
طریق  از  آینده  روزهای  طی  این صندوق ها  تهیه  محل  بنابراین 

سخنگو اتاق اعلام خواهد شد.«
 »مجتبی صفایی« سخنگوی اتاق اصناف ایران نیز چهار روز پیش 
گفت: »بحث شفافیت مالی همواره مورد استقبال اتاق اصناف 
بوده است، در بحث نظارت ها و نصب صندوق های مکانیزه فروش، 
کارهایی انجام شد ولی جمع بندی نهایی در این خصوص اتخاذ 
نشد و قانون نیز در حال طی مسیر متعارف خود قرار داشت؛ در 
نهایت با توجه به نهایی شدن تدوین قانون و تایید شورای نگهبان، 
این زمینه به یک تفاهم  اتاق اصناف و سازمان امور مالیاتی در 
رسیدند. بر اساس توافق انجام گرفته مقرر شده است هر سال، 
مشاغلی که بیشترین ارتباط با مصرف کنندگان را دارند مشمول این 
طرح شوند و ما هیچ گاه به دنبال کتمان اطلاعات مالیاتی نبوده ایم 

و همواره شفافیت در این بخش را دنبال کرده ایم.«
 وی گفت:»بنابراین در راستای نصب صندوق های مکانیزه فروش 
پیش قدم شده ایم، با نصب این صندوق های مکانیزه، تمام مبادلات 
تجاری قابل رویت خواهد بود، در واقع ما این موضوع را برای آنکه 

گریز مالیاتی اتفاق نیفتد دنبال می کنیم.«

ماجرای صندوق های مکانیزه فروش به کجا رسید؟

 هر چند بازار مسکن در رکودی سخت و سنگین به سر می برد اما خبرهای رسیده از افزایش تعداد فایل ها برای فروش واحدهای 
مسکونی در تهران حکایت دارد.

 آخرین بررسی ها نشان می دهد در دو هفته اخیر شمار فروشندگان در بازار مسکن افزایش محسوسی را تجربه کرده است به طوری که 
بسیاری از فعالان بازار مسکن انتظار دارند در نیمه دوم سال ، خرید و فروش مسکن شرایط تازه ای را نسبت به نیمه اول سال تجربه کند.

 دست اندرکاران این بازار معتقدند مهمترین دلیل افزایش مراجعه فروشندگان برای تبدیل ملک، پیش بینی ریزش آتی قیمت در بازار 
مسکن است چرا که به نظر می رسد قیمت ها در بازار روند نزولی خود را می کند، در نتیجه وقت خروج سرمایه گذاران از بازار مسکن فرا 
رسیده است.  یکی از فعالان بازار مسکن در تهران در این خصوص گفت: کسانی که تنها به قصد سرمایه گذاری وارد این بازار شده اند، 
حالا می دانند ماه های آتی باید واحدهای مسکونی خود را به قیمت کمتری از امروز به فروش برسانند چرا که افزایش قیمت ها سبب شده 
است ابزار وام کارآمدی خود را از دست بدهد در نتیجه جمعیت قابل توجهی که با استفاده از تسهیلات قصد خرید مسکن را داشتند از بازار 
خارج شده اند اما به نظر می رسد با تعدیل قیمت مسکن ، بازگشت خریداران ، خصوصا خرید اولی ها به بازار از هفته های آتی آغاز شود.  
وی که در منطقه گلبرگ تهران فعالیت می کند، گفت: واحدهایی که تا چهار ماه قبل با نرخ ۱۴ میلیون تومان در هر متر مربع به فروش 
می رسیدند ، امروز با قیمت هایی بین ۱۱ تا ۱۲ میلیون تومان فایل شده اند و پیش بینی ها نشان می دهد تعدیل قیمت ها ادامه دارد چرا 
که نرخ این منطقه در سال گذشته بین 6 تا ۸ میلیون تومان بود و ناگهان از مرز ۱۵ میلیون تومان در برخی محلات این مناطق فراتر رفت. 
وی گفت: وضعیت بازار نشان می دهد امکان تعدیل بیشتر قیمت وجود دارد و غالبا خانه اولی ها نیز طرفدار واحدهای ۴۰ تا ۵۰ متری 

هستند تا وام های ۱6۰ میلیون تومانی به کارشان بیاید.
 بازار آماده ریزش است 

 از سوی دیگر مهدی سطان محمدی کارشناس مسکن در این خصوص به خبرانلاین گفت: باید به این موضوع توجه کرد که کندی 
شدن نرخ تورم و آرامش بازار ارز زمینه را برای عقب نشینی قیمت ها در سایر بازارها فراهم کره است اما بهتر است سیاستگذاران به این نکته 
بسنده نکنند و با تدوین برنامه های دقیق و افزایش سطح ساخت و ساز بتوانند به تقاضای ر به رشد در سال های آینده پاسخ دهند در غیر 

این صورت انفجارهای دوباره در بازار مسکن در سال های آتی دور از ذهن نیست.
 وی گفت: در عین حال باید در نظر داشت که در سال های گذشته حجم ساخت مسکن متنساب با نیاز نبوده و در شرایط کنونی نیز با 
کاهش شدید خرید و فروش رکودی بر بازار مسکن حاکم شده است که ورود سرمایه گذاران جدید به بازار را دشوار می کند از این رو باید 

برای توسعه ساخت  ساز تدبیر لازم را داشت.
 بازار یکپارچه فروشنده است

 بررسی فایل های مسکن در مناطق مختلف تهران نشان می دهد در هفته های اخیر بازار مسکن به اصطلاح فعالان این حوزه یکپارچه 
فروشنده شده است، این در حالی است که در سال گذشته بازار مسکن در سیطره خریداران بود و روند رو به رشد قیمت ها سبب شده بود 
متقاضیان خرید بیش از متقاضیان فروش در بازار باشند .  پیشنهاداتی ویژه از سوی مالکان واحدهای متراژ بالا برای پرداخت بخشی از 
پول به صورت غیرنقدی نیز این روزها در بازار مسکن به وفور ارائه می شود به این صورت که برخی اعلام می کنند حاضرند بخشی از پول 

ملک را با خودرو تاخت بزنند یا دوره طولانی تری را تنظیم سند در نظر بگیرند.
فرهاد ، یکی از فعالان بازار مسکن در میرداماد نیز در خصوص وضعیت بازار گفت: این روزها خریدار صرف در بازار نایاب است و اغلب 
کسانی که به دنبال خانه هستند، در صدد تبدیل به احسن هستند، به این ترتیب خانه خودشان را برای فروش می گذارند و خرید خانه 
جدید را منوط به فروش خانه خودشان می کنند، در عین حال که این معاملات باید همزمان صورت گیرد و در نتیجه فرآیند مذکور کندی 

کار را موجب می شود .
 وی گفت: وقتی بازار فروشنده می شود، بدان معنی است که احتمال ریزش قیمت بالا می رود، در میرداماد، برخی واحدهای مسکونی 
حتی تا ۵ میلیون تومان کاهش قیمت در هر متر مربع داشته اند، خصوصا واحدهای بزرگ که البته همچنان مشتری ندارند، در نتیجه برای 

پول لازم ها، مشتریان هستند که شرط و شروط تعیین می کنند در حالی که بازار سال گذشته در سیطره خریداران بود.

طبق گفته نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران، با آغاز فصل پاییز و کاهش تقاضا و افزایش عرضه مسکن 
استیجاری، پیش بینی می شود قیمت ها در شهرهای بزرگ روند نزولی به خود بگیرد و به میزان ۵ تا ۱۵ درصد کاهش یابد. 

سال جاری یکی از سال های سخت برای اجاره نشین ها بود؛ به طوری که حتی در برخی موارد رشد اجاره بها به ۱۰۰ درصد 
هم رسید. طبق اطلاعات مرکز آمار، مطابق سرشماری سال ۱3۹۵، از ۲3 میلیون مسکن موجود در کشور، هفت میلیون واحد 
مسکونی استیجاری است. این آمار در رابطه با شهر تهران بدتر است؛ تهرانی که تقریباً نیمی از جمعیتش مستأجر هستند. 
از همین رو، افزایش یک باره نرخ اجاره نشینی برای این جمعیت که اغلب شامل طبقه کم درآمد می شود، حکم بحرانی شدن 
زندگی آنها را دارد. با این شرایط، در این زمان که از فصل جابه جایی ها می گذرد، خبرها حکایت از کاهش قیمت ها دارد. یک 
کارشناس مسکن معتقد است رشد تقاضا موجب رشد قیمت هاست و البته یکی دیگر از عوامل گرانی اجاره بهای مسکن را جوّ 

روانی ایجاد شده توسط وب سایت های اینترنتی عنوان می کند.
کاهش قیمت بعد از دوره اوج جابه جایی

حسام عقبایی، نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران در گفت وگو با ایرناپلاس اظهار کرد: یکی از شاخص های 
اصلی تعیین قیمت اجاره بها، قیمت مسکن است. رشد قیمت مسکن در سال ۱3۹۸ از مرز ۱۰۰ درصد عبور کرد و این موضوع 

باعث شد بر قیمت اجاره بها هم تأثیر داشته باشد.
طبق گفته های عقبایی، روند جابه جایی در سال جاری برعکس سال های گذشته که تقریباً از تیر و مرداد شروع می شد، از 
نیمه دوم فروردین آغاز شد. این موضوع باعث شد میانگین رشد اجاره بها 3۰ درصد باشد، اگرچه برخی موارد تا ۱۰۰ درصد 
افزایش هم داشتیم، اما میانگین تحقق یافته در سطح شهرهای بزرگ طبق قراردادهای منعقد شده تقریباً از 3۰ درصد بوده 
است. ممکن است مالکان، ملک خود را با قیمت بالاتری به بنگاه ها سپرده باشند، اما در نهایت با قیمت های پایین تری قرارداد 

بسته شده است.
عقبایی گفت: در شهرهای بزرگ، 3۰ درصد و در شهرهای متوسط ۲۰ درصد افزایش قیمت داشتیم، اما در شهرهای کوچک 

به دلیل توازن بین عرضه و تقاضا افزایش آن چنانی نداشتیم.
وی همچنین با بیان اینکه در ابتدای سال  به دلیل قیمت گذاری وب سایت ها و شبکه های اجتماعی، موج نامتعارفی از گرانی 
اجاره بها ایجاد شد، افزود: ورود دادستانی به این موضوع موجب جلوگیری از آن شد و قرار شد دیگر وب سایت ها قیمت درج 
نکنند که این امر کمک فراوانی در کنترل قیمت داشت. هرچند که شنیده می شود دوباره وب سایت ها درج قیمت را شروع 

کرده اند.
مبنای قانونی برای تعیین نرخ اجاره از سوی دولت وجود ندارد

نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران در ادامه گفت: تا نیمه شهریور اوج جابه جایی  ها با میانگین 3۰ درصد 
رشد قیمت انجام شد و از این تاریخ، اجاره ها بین پنج تا ۱۵ درصد کاهش یافت. با ورود به فصل پاییز و کاهش تقاضا و افزایش 
عرضه، پیش بینی می شود کاهش قیمت ها در شهرهای بزرگ ادامه پیدا کرده و مجدداً پنج تا ۱۵ درصد کاهش یابد و این روند 

تا پایان سال تداوم داشته باشد.
وی درباره ورود دولت برای ساماندهی بازار اجاره هم گفت: بر اساس قانون، دولت به دلیل مبانی شرعی احترام به مالکیت 

خصوصی نمی تواند در قیمت گذاری مسکن دخالت کند و خود بازار باید کنترل شود که بهترین راه آن افزایش تولید است.
به گفته عقبایی، با توجه به قوانین بالادستی مثل قانون تجارت و قانون روابط موجر و مستأجر، این امر ممکن نیست مگر اینکه 
در مجلس برای آن قانون گذاری شود. هیچ معیاری برای قیمت گذاری وجود ندارد. دولت می تواند برای کالاهای منقول قیمت 
تعیین کند، اما برای اموال غیرمنقول مانند مسکن به دلیل احترام به مالکیت که اشاره کردم نمی تواند نقشی داشته باشد، 
بلکه به وسیله عرضه و تقاضا آن را تعیین می کند. لازم به ذکر است که به دلیل استراتژیک بودن مسکن، در بسیاری کشورهای 

اروپایی، دامنه ای محدود برای افزایش نرخ اجاره مسکن در نظر گرفته می شود.

شمارش معکوس سرمایه گذاران برای خروج از بازار ملک

چرا در بازار مسکن، همه فروشنده اند؟
نایب رئیس اول اتحادیه صنف مشاوران املاک تهران خبر داد

اجاره  خانه تا پایان سال ارزان تر می شود
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ورزش ایران و یک هدف مهم:توکیو بدون توقف !

سهم ایران از پنج حلقه رنگی المپیک 

ریو و توکیو تفاوت های زیادی از لحاظ فرهنگی، اجتماعی و سیاسی دارند و شاید تنها 
نقطه مشترک این دو شهر در این چهار سال اخیر، برگزاری المپیک در این شهرها باشد. 
تا این لحظه تیم ملی بسکتبال در میان ها رشته های تیمی، احسان حدادی، پرتاپ کننده 
دیسک و حسن تفتیان، دونده سرعت در دو و میدانی، نجمه خدمتی و آرمینا صادقیان در 
رشته تیراندازی موفق به کسب سهمیه المپیک شدند. همچنین در کشتی آزاد و فرنگی، 
ایران موفق شد از دوازده سهمیه موجود، پنج سهمیه را کسب کند و برای بقیه سهمیه ها به 

مسابقات دیگر انتخابی نیم نگاهی داشته باشد.
بسکتبال و سومین حضور در المپیک 

جام جهانی چین، اولین فرصت بلندقامتان بسکتبالیست بود تا زودتر از بقیه رشته های 
تیمی موفق شوند سهمیه المپیک توکیو را به دست آوردند. این مسابقات برای ملی پوشان 
را  تیم ملی فشار زیادی  پایانی مرحله گروهی  پایین زیادی داشت و در روزهای  و  بالا 
تحمل کردیم و بیش از آنکه نگاه ها به بازی تیم ملی ایران باشد به گروه دیگر و بازی  چین 
چشم های مان را دوخته بودیم و تمام هوش وحواس مان به بازی  های چینی ها بود، اما وقتی 
هم چین و هم ایران به گروه بازنده ها راه یافتند، خیال ها راحت تر از گذشته شد و تیم ملی 
ایران هم با آرامش بیش تری به کار خود ادامه داد و توانست به عنوان بهترین تیم آسیایی 

سهمیه المپیک را جذب کند.
احسان حدادی و چهارمین المپیک 

پرتاب کننده دیسک ملی پوش در اردیبهشت ماه امسال موفق شد تا چهارمین سهمیه 
المپیک خود را کسب کند تا بتواند به رویای مدال طلای المپیک فکر کند. احسان حدادی با 
رکورد 66.۷۸ متر در مرحله نخست مسابقات دایموند لیگ دوحه قطر ضمن ایستادن در رده 

سوم اولین دوومیدانی کار ایران لقب گرفت که توانست سهمیه المپیک توکیو را کسب کند.
تفتیان سهمیه دوم دوومیدانی را گرفت

سریع ترین دونده ایران در پاریس و حدود یک ماه قبل موفق شد در جریان لیگ دایموند 
سهمیه المپیک توکیو را کسب کند تا هم به دومین المپیک خود برسد و هم به دومین 
ورزشکار دوومیدانی کاری تبدیل شود که موفق شده به المپیک ۲۰۲۰ برسد. او برای کسب 
این سهمیه با ثبت رکورد ۱۰.۰3 ثانیه همه را امیدوار کرد تا بتواند در ژاپن تاریخ سازی کند و 

این امید را ایجاد کند که می تواند آغازگر تحولی بزرگ در این ورزش باشد. 
دختران تیرانداز در توکیو تاریخ ساز می شوند؟

نجمه خدمتی و آرمینا صادقیان دو تیرانداز ایرانی هستند که در رقابت های مختلف 
انتخابی المپیک توانستند سهمیه المپیک را کسبت کنند. در ابتدا نجمه خدمتی در فینال 
تفنگ بادی رقابت های تیراندازی جام جهانی چین و کسب سهمیه المپیک پنجم شد و 
اولین سهمیه المپیک را در تیراندازی گرفت.  بعد از آن بود که آرمینا صادقیان، تیرانداز 
هفده  ساله تیم ملی ایران بود که سه ماه بعد از خدمتی موفق شد سهمیه المپیک را کسب 

کند و به دومین نماینده ایران در مسابقات المپیک تبدیل شود.
کشتی در انتظار سهمیه های بیش تر

هفته گذشته مسابقات قهرمانی جهان کشتی در دو بخش آزاد و فرنگی در نورسلطان 
قزاقستان برگزار شد و تیم ملی ایران با عملکردی که از خود نشان داد توانست از دوازده 
سهمیه ممکن، پنج سهمیه را کسب کند. در روزهای ابتدایی مسابقات مسابقات کشتی 
فرنگی برگزار شد و گرایی، منجزی و نجاتی موفق شدند سه سهمیه از شش سهمیه ممکن 
را به دست آوردند. در کشتی آزاد اما اوضاع بدتر بود و فقط رضا اطری و حسن یزدانی موفق 
شدند از این مسابقات سهمیه المپیک بگیرند.  دیگر ملی پوشان برای کسب هفت سهمیه 
دیگر المپیک باید در مسابقات قاره ای و جهانی که در طول ماه های آینده برگزار می شوند، 
شرکت کنند.  شرایط رشته هایی مانند وزنه برداری هم بر رفق مراد است و باوجود کاهش 
سهمیه های ایران به چهار عدد )دو سهمیه برای زنان و دو سهمیه برای مردان( بعضی از 
ملی پوشان می توانند با رسیدن به حداقل حضور در مسابقات زیر نظر فدراسیون جهانی 
یعنی شش بار شرکت کردن به المپیک توکیو برسند، اما متاسفانه زنان وزنه برداری به این 

دلیل که در مسابقات قبلی شرکت نکرده اند، نمی توانند در المپیک توکیو شرکت کنند.

علی موسوی: 

نبود یک مهاجم خوب دراستقلال مشهود است
پیشکسوت استقلال معتقد است که تیم تحت هدایت استراماچونی از نظر تاکتیکی 

خوب است اما نیاز به یک تمام کننده سطح بالا دارد.
علی موسوی درباره تساوی دو، دو این تیم مقابل ذوب آهن در هفته پنجم لیگ برتر 
اظهار کرد: در بازی با ذوب آهن همه چیز برعکس سه،  چهار بازی گذشته بود اما متاسفانه 
استقلال در دقایق پایانی با این که به گل هم رسیده بود دوباره گل تساوی را دریافت کرد 
که به نظرم آفساید بود. استقلال بازی خوبی در زمین حریف به نمایش گذاشت و اگر 
تمام کننده یا بازی ساز خوبی داشت می توانست به برد برسد. او افزود: استقلال بد بازی 
نمی کند اما برش لازم برای رسیدن به پیروزی را ندارد. این مشکل باید با عملکرد خوب دفاع 
و هافبک حل شود وگرنه استقلال از نظر بدنی و تاکتیکی خوب است. پیشکسوت استقلال 
درباره دو گل مشابهی که این تیم مقابل ذوب آهن دریافت کرد، توضیح داد: این گل ها 
روی شلوغی محوطه جریمه اتفاق افتاد. استقلال واقعا بدشانسی می آورد و اصلا مشکل 
تاکتیکی ندارد. گل هایی که استقلال دریافت کرد، اتفاق فوتبالی بود که متاسفانه یکی از 
آن ها هم آفساید بود. موسوی در ادامه گفت: استقلال زوتر باید ترمیم شود. اگر می خواهند 
مهاجم بیاورند باید مهاجم خوب بیاورند که حاصل تلاش همه بازیکنان را به ثمر برساند. 
تبریزی بازیکن خوبی است اما در بال چپ و راست بهتر عمل می کند یا قائدی در کنار 
یک فروارد خوب، می تواند عملکرد بهتری داشته باشد. نبود یک فروارد خوب در استقلال 
مشهود است وگرنه استقلال تا ۱۸ قدم خوب جلو می آید. او در پایان تصریح کرد: ان شاءالله 
بدشانسی های استقلال تمام شود. امیدوارم مسئولان تا دیر نشده یک تمام کننده خوب که 

بار استقلال را به دوش بکشد جذب کنند.
ناصرابراهیمی: 

این پرسپولیس »بنزما« هم نمی تواند گل بزند
 مربی اسبق پرسپولیس گفت: خیلی ها از »علی علیپور« انتقاد میکنند چرا گل نمی زند 
اما نظر من این است در پرسپولیس فعلی اگر »کریم بنزما« نیز حضور داشته باشد نمی تواند 
گلزنی کند.  »ناصر ابراهیمی« اظهار داشت: روش بازی پرسپولیس مشخص نیست و 
بازیکنان پرسپولیس در زمین مسابقه شرح وظایف خود را به خوبی انجام نمی دهند. وی 
افزود: در روزی که پرسپولیس استقلال را در شهرآورد  شکست داد نیز نتوانست نمایش 
خوبی را به اجرا بگذارد و با تیم خوب فصل گذشته فاصله زیادی داشت. مربی اسبق 
پرسپولیس خاطرنشان کرد: خیلی ها از »علی علیپور« انتقاد می کنند که چرا گل نمی زند 
اما نظر من این است در پرسپولیس فعلی اگر »کریم بنزما« نیز حضور داشته باشد نمی تواند 
گلزنی کند. ابراهیمی تصریح کرد: خط هافبک پرسپولیس فاقد بازیکنی طراح و خلاق 
است که به خوبی مهاجمان را تغذیه کند و با پاس های عمقی اش آن ها را در مسیر گلزنی قرار 
دهد. وی تاکید کرد: اگر پرسپولیس در ادامه فصل چنین روندی را ادامه دهد کار سختی 
برای حضور در جمع مدعیان قهرمانی خواهد داشت و نمی تواند برای چهارمین بار پیاپی 
قهرمان ایران شود. پیشکسوت پرسپولیس در پایان گفت: امیر قلعه نویی در نیمه دوم بازی 
پرسپولیس و سپاهان نشان داد به خوبی پرسپولیس را آنالیز کرده و توصیه های لازم را به 
بازیکنانش داشته تا از اشتباهات بازیکنان پرسپولیس به بهترین شکل ممکن استفاده کنند.

 
فرهاد مجیدی:

  اجازه دخالت در کارم را به هیچ کسی نمی دهم
سرمربی تیم فوتبال امید گفت: برای مربیگری در تیم امید اجازه دخالت در مسائل فنی 

را به هیچ کس نخواهم داد.  
فرهاد مجیدی در مورد شرایط تیم ملی امید اظهار داشت: تیم ملی امید به اندازه کافی 
حواشی خود را دارد ومن سعی می کنم کمتر صحبت کنم و دوست دارم این سه ماه آینده 
تمرکزم را روی تیم بگذارم. شاید باور نکنید اما به دوستان صمیمی وخانواده گفتم کاری با 
من نداشته باشید و زنگ هم نزنید. وی ادامه داد: در گروه سختی قرار داریم و نمی توانم 
این را کتمان کنم. همه تیم ها خوب هستند حتی تیم ازبکستان هم که با آنها بازی کردیم 
تیم قدرتمندی هستند. فقط مشکل من این است که ۷۰ تا ۸۰ درصد بازیکنان ما در لیگ 
بازی نمی کنند. حتی در همان دیدار با ازبکستان 6 بازیکن من  برای اولین بار در ترکیب 
۱۱ نفره به میدان رفتند. مشکلات زیادی داریم و شاید باور نکنید من حدود ۲۵ سال است 
در فوتبال هستم و با مدیران عامل زیادی کار کردم. اما تاج به عنوان رئیس فدراسیون فوتبال 
یک مدیر قوی است. در جلسه هفته قبل هم تمام مشکلات را به او گفتم و فکر می کنم او 
می تواند بهترین تصمیم را بگیرد و مشکلات را حل کند. سرمربی تیم فوتبال امید گفت: در 
عرصه ملی یا باشگاهی اجازه دخالت به هیچ کسی در مسائل فنی را نمی دهم. وی در مورد 
شرایط حریفان عنوان کرد: همه تیم ها قدرتمند هستند. ازبکستان هم در سطح بالایی 
بازی می کند. همین تیم زیر ۲3 سال ازبکستان را تیم ملی بزرگسال ما در زمان کی روش 
به سختی شکست داد. همانطور که قبلا گفتم مشکل من بازی نکردن بازیکنانم در لیگ 
است.حالا تصمیم گرفتم در تمرینات باشگاه ها بروم و بازیکنان را زیر نظر داشته باشم. 
مطمئن باشید بهترین نتایج را در این تورنمنت خواهیم گرفت. مجیدی در پایان در پاسخ به 
این سؤال که آیا قول صعود به المپیک می دهید یا خیر، گفت: کارم خیلی سخت است اما 

تاکنون چیزی نبوده در زندگی ام بخواهم و به دست نیاورم.

 تیم فوتبال استقلال که در چهار هفته ابتدایی لیگ برتر موفق به پیروزی نشده بود 
در دیدار هفته پنجم با وجود ارائه نمایشی زیبا برابر ذوب آهن بازهم نتوانست طلسم 

را بشکند.
در ادامه رقابت های هفته پنجم لیگ برتر از ساعت ۱۸:3۰ دقیقه روز پنجشنبه تیم 
فوتبال ذوب آهن در ورزشگاه فولاد شهر میزبان استقلال بود که این دیدار با برتری ۲ 
به ۲ خاتمه یافت. داریوش شجاعیان)6۷( و فرشید اسماعیلی)۸۹( برای استقلال و 

دانیال اسماعیلی فر)۷3( و ارسلان مطهری)۹۱( برای ذوب آهن گل زدند.
در نیمه اول دو تیم فوتبال زیبا و تهاجمی را به نمایش گذاشتند و هر چند در برخی 
دقایق خشونت چاشنی کار شد اما موقعیت هایی که روی هر دو دروازه ایجاد شد بر 

زیبایی های نیمه اول افزود و تنها گل رد و بدل نشد.
نمایش خوب دو تیم در نیمه دوم هم ادامه داشت تا اینکه در دقیقه 6۷ استقلال به 
گل برتری رسید. در این صحنه داریوش شجاعیان بین دو مدافع تیم ذوب آهن درون 
محوطه جریمه صاحب توپ شد و پس از مهار خوبی که داشت توپ را با شوتی زمینی 

به گل نخست تیم استقلال تبدیل کرد.
در حالی که استقلالی ها در اندیشه ساماندهی دفاعی خود برای محافظت از این 
گل بودند، تیم میزبان حملات زیادی را روی دروازه تیم تهرانی پی ریزی کرد و در 
دقیقه ۷3 به خواسته اش رسید. در این دقیقه دانیال اسماعیلی فر از تعلل مدافعان 
استقلال استفاده کرد و درون محوطه جریمه با ضربه ای دقیق دروازه حسینی را باز 

کرد.
بعد از این گل منصوریان دست به یک تعویض هجومی زد و محمدرضا خلعتبری 
را به زمین فرستاد که همین حضور باعث ایجاد چندین موقعیت خطرناک شد اما 

حسینی مقابل این حملات ایستاد.
استراماچونی در دقیقه ۸۲ به خاطر اعتراض به داور و شوت کردن بطری کنار خط 
از روی نیمکت اخراج شد. او در این صحنه روی قضاوت داور اعتراض داشت و بسیار 

عصبانی بود.
در پنج دقیقه پایانی استقلال و ذوب آهن حملات زیادی را روی دروازه یکدیگر 
ایجاد کردند اما این تیم تهرانی بود که در دقیقه ۸۹ روی شوت زمینی و دقیقه فرشید 

اسماعیلی به گل دوم دست پیدا کرد.
استقلالی ها که سرمست از رسیدن به گل دوم بودند بازهم در خط دفاعی غفلت 
کردند و در دقیقه ۹۱ گل تساوی را دریافت کردند. این گل در موقعیت مشکوک به 
آفساید برای ذوب آهن به دست آمد. با این حال ارسلان مطهری توانست با زدن گل 

دوم مانع از شکست تیمش شود.
استراماچونی: به خاطر رفتارم متاسفم
 تیمم با سیستم سختی بازی می کند

سرمربی استقلال بابت اخراج از کنار زمین و رفتاری که داشت، ابراز تاسف کرد.
آندره آ استراماچونی بعد از مساوی تیمش مقابل ذوب آهن گفت: فکر می کنم تیم 
پیشرفت کرده است. این موضوع را با بازی های دیگر مقایسه کردم. موقعیت های 
زیادی برای گلزنی داشتیم. با اینکه آمادگی کاملی داشتیم، ذوب آهن از دو فرصت 

خود استفاده کرد. احتیاج داریم که بیشتر پیشرفت کنیم و پخته تر بازی کنیم.
وی درباره عملکرد داور بازی گفت: بابت عملکردم متاسفم و نظری درباره داوری 

ندارم.
سرمربی استقلال در پاسخ به این سوال که آیا تیمش بعد از دقیقه هفتاد با مشکل 
بدنی مواجه شد، گفت: ما سه گل بعد از دقیقه ۹3 خوردیم و ۵ امتیاز از دست دادیم.
استراماچونی گفت: من می دانم که تیمم پیشرفت کرده و بهتر بازی می کنیم. با 
سیستم دشواری بازی می کنیم که احتیاج به زمان دارد. با اینکه در شرایط سختی 

هستیم، می بینم که بازیکنان تلاش می کنند بهتر شوند.  
سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن:
می توانستیم پیروز بازی باشیم

 سرمربی تیم فوتبال ذوب آهن اصفهان با اشاره به موقعیت ارسلان مطهری در پایان 
بازی گفت: اگر مطهری دقت می کرد، می توانستیم گل سوم را نیز بزنیم و پیروز شویم.

 علیرضا منصوریان شامگاه پنج شنبه در نشست خبری  پس از تساوی تیمش در 
برابر استقلال تهران، از عملکرد تیمش ابراز رضایت کرد و گفت: خوشبختانه چند 
هفته ای هست که از عملکرد تاکتیکی تیمم راضی هستم؛ ما از سیستم ۲-۵-3 

استقلال خبر داشتیم و می دانستیم که از بازی چه می خواهند.
وی با بیان اینکه ممکن بود پیروز بازی شویم افزود: اگر ارسلان مطهری در دقایق 

پایانی دقت می کرد می توانستیم گل سوم را نیز بزنیم و پیروز شویم.
منصوریان گفت: خدا را شکر سربازهای ما به تیم بازگشته اند و از هفته های آینده کم 

کم از آن ها نیز استفاده خواهیم کرد.
سرمربی سبزپوشان نصف جهان از بازگشت خلعتبری به این تیم ابراز خرسندی کرد 
و گفت: خوشحالی دیگر ما بازگشت خلعتبری به ذوب آهن است که توانایی عوض 

کردن جریان بازی را نیز دارد.
وی درباره وضعیت سربازهای این تیم بیان کرد: ما به این 3 سرباز آسیب رسانده ایم 
چرا که آن ها به بازی های آسیایی بردیم و سپس ۱۵ روز آن ها را نداشتیم. بازیکن که 
نمی تواند دوبار بدنسازی کند! امیدوارم شرایط بدنی سربازها و نیز خلعتبری به حد 

ایده آل خود برسد و ما وضعیت بهتری پیدا کنیم.
 کارشناس داوری: 

گل دوم ذوب آهن 1۰۰ درصد آفساید بود
 کارشناس داوری گفت: گلی که استقلال در دقیقه ۹۱ دیدار مقابل ذوب آهن 

دریافت کرد، صددرصد آفساید بود. 
»یدالله سلیمانی« اظهار داشت: جای گیری کمک داور اشتباه بود و نتوانست به 
درستی در این صحنه تصمیم بگیرد و در نهایت منجر به باز شدن دروازه استقلال شد.
این کارشناس داوری خاطرنشان کرد: چهار بازیکن ذوب آهن در آفساید بودند و این 

گل باید مردود اعلام می شد.
سلیمانی درباره اخراج استراماچونی گفت: رفتار سرمربی استقلال را تایید نمی کنم 
اما دوران با اشتباهاتی که انجام  می دهند تمرکز مربیان را بهم زده و باعث می شوند که 

آنان از کوره در بروند.

وی در پایان گفت: متاسفانه داوری ها تا این جای مسابقات لیگ برتر کیفیت 
مطلبوب نداشته و داوران اشتباهات زیادی را مرتکب شده اند.

فتحی: به استراماچونی حق می دهم
 بازهم از داوری ضربه خوردیم

مدیرعامل باشگاه استقلال می گوید تیمش برای چندمین بار از داوری ضربه خورده 
است.

به گزارش ایسنا، امیرحسین فتحی مدیرعامل باشگاه استقلال پس از تساوی 
تیمشم مقابل ذوب آهن در هفته پنجم رقابت های لیگ برتر گفت: داوری سه امتیاز از 
استقلال گرفت. نمی دانم چه شروعی داریم که این اتفاقات می افتد. نمی دانم جواب 
هواداران را چطور باید داد اما گل دوم ذوب آهن آفساید بود و سه امتیاز بازی را از دست 

دادیم.
او درباره اخراج استراماچونی گفت: من به این سرمربی حق می دهم. او دو ماه 
است که دارد زحمت می کشد و همه کار انجام می دهد. ما چند بازی است که از 
داوری ضربه می خوریم. من به همه هوادران حق می دهم. بازی با نفت مسجد 
سلیمان و پرسپولیس را ببینید. در داربی باید پنالتی ما تکرار می شد. چقدر ما باید 
تحمل کنیم؟ چقدر باید سرمربی و بازیکنان را به صبر دعوت کنم؟ فقط باید بگویم 

متاسفم و ما مثل فصل گذشته داریم از داوری ضربه می خوریم.
فتحی افزود: در چند بازی شانس با ما همراه نبوده و کارشناسان داوری هم معتقد 
هستند که داوری اشتباهاتی در بازی ها ما داشته است. کادر فنی تلاشش را دارد 
انجام می دهد و بازیکنان تلاش کردند. جایگاه ما در جدول این نیست و ما باید با ۹ 

امتیاز در بالای جدول باشیم.
او در پایان درباره عملکرد دروازه بان های لیگ برتر گفت: من فرصت نداشتم همه را 
نگاه کنم اما دروازه بانی یک پست تخصصی و مشکل است و من چون عملکرد همه را 

ندیدم نمی توانم اظهار نظری کنم.
استقلال با این تساوی 3 امتیازی شد و در رده چهاردهم قرار گرفت. ذوب آهن هم 

با ۴  امتیازی شد و در رده سیزدهم قرار گرفت.

تساوی استقلال برابر ذوب آهن؛

 فوتبال زیبا هم طلسم آبی را نشکست

یک هیات اعزامی از سوی فیفا برای بازی ایران و کامبوج به ورزشگاه آزادی می آید تا شرایط ورود زنان را 
ارزیابی کند. 

تیم ملی فوتبال ایران باید در بازی پیش روی خود در انتخابی جام جهانی برابر تیم ملی فوتبال کامبوج قرار 
گیرد. یوری ژورکائف ملی پوش فرانسه در جام جهانی ۹۸ یکی از افرادی است که در این هیات اعزامی حضور 

خواهد داشت. او از طرف فیفا منصوب شده است و قرار است برای بازی ایران و کامبوج به ایران سفر کند.
ژورکائف درباره موضوع ورود زنان ایرانی به ورزشگاه گفت: وظیفه تیم ما این است که بتوانیم تغییرات مثبت 
اجتماعی در سراسر جهان ایجاد کنیم و یکی از بحث های ما این است که بتوانیم فوتبال را بیش از قبل در 
دسترس زنان در خاورمیانه خصوصا کشورهایی نظیر ایران که ورود زنها به ورزشگاه ها در آن ممنوع است، قرار 
دهیم. موضوع ایران موضوع مورد بحث ما است و من برنامه ریزی می کنم تا بتوانم برای بازی ایران و کامبوج 
در این کشور باشم. حضور ما به منزله نشان دادن قاطعیت فیفا در این زمینه است. اینفانتینو رئیس فیفا 
نیز هفته قبل عنوان کرد: به ما اطمینان داده شده است که در بازی بعدی تیم ملی ایران که قرار است ۱۰ 
اکتبر )هجدهم مهر( برگزار شود )دیدار برابر کامبوج در مرحله مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر( زنان اجازه 

خواهند داشت به ورزشگاه بروند.

کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال اسپانیا تایید کرد که باشگاه 
بارسلونا به دلیل مذاکرات مخفی با »آنتوان گریژمان«، تنها 3۰۰ 
یورو جریمه شده و از محرومیت برگزاری یک بازی بدون تماشگر 

گریخته است. 
باشگاه اتلتیکو مادرید بر این باور بود که آبی اناری ها مذاکرات 
خود را با مرد فرانسوی در برهه ای که بند فسخ وی ۲۰۰ میلیون 
یورو بوده است، به طور فعال دنبال می کردند نه زمانی که بند 
فسخ وی به ۱۲۰ میلیون یورو کاهش یافته است؛ رقمی که در 
نهایت انتقال گریژمان را به نیوکمپ محقق کرد. اگرچه مبلغ 
جریمه بارسلونا بسیار ناچیز است اما به نظر با مقررات کمیته 
انضباطی فدراسیون فوتبال اسپانیا مطابقت دارد اما با توجه به 
اختلاف مبلغ بند فسخ پیش از کاهش و پس از آن، جریمه ای 

خنده دار به نظر می رسد.

برای اطمینان از حضور زنان در ورزشگاه ؛

یوری ژورکائف به ایران می آید
به دلیل مذاکرات مخفی با »آنتوان گریژمان«

جریمه نقدی خنده دار بارسا بابت تخلف بزرگ

پرسپولیس  برابر  خانه  از  خارج  دیدار  در  سپاهان  فوتبال  تیم 
به برتری ارزشمند ۲ بر صفر دست یافت تا »امیر قلعه نویی« مچ 

»گابریل کالدرون« را بخواباند. 
روز پنجشنبه در حساس ترین دیدار هفته پنجم لیگ برتر فوتبال 
باشگاه های ایران، پرسپولیس و سپاهان به مصاف هم رفتند که 
این دیدار با برتری دو بر صفر طلایی پوشان سپاهان به اتمام رسید.
این دیدار در حضور حدود ۱۵ هزار تماشاگر ورزشگاه آزادی و با 

قضاوت »سیدوحید کاظمی« برگزار شد.
بازی از سوی هر ۲ تیم با سرعت بالا آغاز شد و هدف میزبان و 

میهمان رسیدن به پیروزی بود.
در دقیقه نهم تیم سپاهان در ضربه ایستگاهی صاحب موقعیتی 
خوبی شد که »علیرضا بیرانوند« در ۲ مرحله، مانع از باز شدن 

دروازه تیمش شد.
در دقیقه ۲3 پرسپولیس صاحب موقعیتی عالی شد که مطابق 
معمول »جونیور« برزیلی با ضربه ای ضعیف این بخت را از دست 

داد.
هرچند در نیمه نخست هر ۲ تیم تلاش زیادی انجام دادند، اما 

گلی به دست نیامد تا امیدها به نیمه دوم معطوف شود.
پرسپولیس در نیمه دوم تهاجمی تر نشان داد و سپاهان را مجبور 

به عقب نشینی کرد.
سپس »امیر قلعه نویی« سرمربی سپاهان، ۲ تعویض انجام داد و 

تیمش بر روند بازی تسلط خوبی پیدا کرد.
در دقیقه 6۵ شوت تماشایی »امید نورافکن« را »علیرضا بیرانوند« 

به خوبی مهار کرد.
در دقیقه ۸۰، »کی روش استنلی« با شوتی سنگین و غیر قابل 
مهار، توپ را به تور دروازه بیرانوند دوخت تا سپاهان مزد عملکرد 

خوب خود را بگیرد.
با  سپاهان  تعویضی  بازیکن  محبی«  »محمد   ۸۵ دقیقه  در 
ضربه ای تماشایی که با واکنش ضعیف بیرانوند، همراه شد زننده 

دومین گل سپاهان لقب گرفت.
سپاهان با این پیروزی ارزشمند به امتیاز ۱۱ رسید و با تفاضل گل 

بهتر نسبت به شهر خودرو در صدر جدول قرار گرفت.
پرسپولیس نیز، دومین شکست فصل را پذیرفت و ۹ امتیازی 

باقی ماند.
زاده،  خلیل  شجاع  بیرانوند،  علیرضا  پرسپولیس:  ترکیب 
عبدی(،  )مهدی  نادری  محمد  کنعانی زادگان،  محمدحسین 
امیری،  وحید  ترابی،  مهدی  نوراللهی،  احمد  انصاری،  محمد 
سیامک نعمتی )حسین ماهینی(، علی علیپور و جونیور براندائو 

)بشار رسن(
پورقاز،  عزت  مصلح،  شایان  نیازمند،  پیام  سپاهان:  ترکیب 
ولادیمیر  کیانی،  مهدی  منصوری،  مرتضی  ولسیانی،  گئورگی 
کومان )علی قربانی(، سجاد شهباززاده، امید نورافکن، محمدرضا 

حسینی )محمد محبی( و استنلی کی روش
کالدرون: 

خط حمله پرسپولیس برُندگی ندارد
سرمربی پرسپولیس گفت: نسبت به سپاهان ۲ روز ریکاوری 
کمتری داشتیم و این موضوع خود را در ۱۵ دقیقه پایانی نشان 

داد و بازیکنانم خسته بودند و خط حمله ما برندگی لازم را نداشت. 
»گابریل کالدرون« در نشست خبری پس از پایان دیدار تیم های 
آزادی  امروز در ورزشگاه  فوتبال پرسپولیس و سپاهان که عصر 
برگزار شد و با نتیجه ۲ بر صفر به سود سپاهان پایان یافت، اظهار 
داشت: در ابتدا به سپاهان برای بازی خوبی که انجام داد تبریک 
می گویم و همچنین به بازیکنان خودم هم تبریک می گویم که 
مبارزه خوبی انجام دادند. در نیمه نخست فرصت گل داشتیم و در 
چنین بازی های بزرگی اگر از فرصت های خود استفاده نکنیم به 

مشکل می خوریم.
سرمربی پرسپولیس افزود: نسبت به سپاهان ۲ روز ریکاوری 
کمتری داشتیم و این موضوع خود را در ۱۵ دقیقه پایانی نشان 
داد و بازیکنانم خسته بودند اما در مجموع عملکرد برابری داشتیم.
وی در پاسخ به این سوال که چه دفاعی برای اتفاقاتی که در 
بازی مقابل سپاهان افتاد، دارد؛گفت: در نیمه نخست، هم نادری 
تک به تک با دروازه بان حریف و هم جونیور فرصت گلزنی را خراب 
کردند و همان طور که گفتم اگر در بازی های بزرگ از فرصت ها 
استفاده نکنیم، مشکل ساز می شود. آمار ۲ تیم در این بازی برابر 
افزود: در  از موقعیت ها بود. کالدرون  و تنها تفاوت در استفاده 
مجموع تیم ما ۸۰ دقیقه در دفاع خوب بود اما در حمله آن طور 
که باید ظاهر نشد. سرمربی پرسپولیس در پاسخ به سوال دیگری 
مبنی بر اینکه بیرانوند دروازه بان بزرگی است اما پس از اعتراضی 
که به داور داشت تمرکزش را بر هم خورد، گفت: هر بازیکنی برای 
خودش شخصیتی دارد و اگر در بازی بی عدالتی ببیند اعتراض 
می کند. دوست دارم یکبار دیگر تصاویر و ویدئوهایی که داور به 
بازیکنان هر ۲ تیم کارت زرد داده را مرور کنیم. داور روی صحنه ای 
که بازیکن حریف به بازیکن ما لگد می زند، کارت زرد می دهد اما 
بازیکن ما فقط به صرف نزدیک شدن به داور کارت زرد می گیرد و 
این معیار درستی نیست. در مسابقاتی که تنش وجود دارد طبیعی 
سوال  به  پاسخ  در  کالدرون  کند.  صحبت  داور  با  بازیکن  است 
دیگری مبنی بر شکست ها مقابل تیم های مدعی قهرمانی، گفت: 
در مجموع از روند تیم راضی هستم و مطلبی که شما گفتید درست 
است اما در خط حمله مشکل داریم و مهاجمان مان تاثیرگذاری 
لازم را ندارند و به اندازه مهاجمان  حریف خطرناک نبودند. وی 
در پاسخ به پرسش دیگری مبنی بر اینکه آیا کیفیت جونیور در 
حد پرسپولیس است یا خیر، اظهار داشت: تیم ما در خط حمله 
بُرندگی لازم را ندارد. تیم های بزرگ احتیاج به مهاجمان خوب و 
برنده دارند. سعی می کنم اعتماد به نفس بدهم و کمک کنم تا این 
بازیکن به سطح خوبی برسد. کالدرون در این نشست خبری برای 
اولین بار گفت: بازیکنی که در تیم ملی بود و به قطر رفت اولین 
گزینه من بود. گزینه بعدی من مهاجم سپاهان و گزینه بعد از آن 
نیز مهاجم استقلال بود. حتی یک گزینه تونسی داشتیم و یکی از 

این پنج نفر را می خواستیم.
قلعه نویی نیامد، خبرنگاران تکسیرا را تحریم کردند

سرمربی تیم فوتبال سپاهان بعد از پیروزی دو بر صفر تیمش برابر 
پرسپولیس به دلایل نامعلوم در نشست خبری حاضر نشد.

در نشست  پرسپولیس  فوتبال  تیم  نویی، سرمربی  قلعه  امیر 
خبری بعد از بازی با پرسپولیس حاضر نشد و به جای او دستیارش 
میگوئل تکسیرا را به نشست فرستاد. خبرنگاران هم به همین دلیل 

نشست خبری او را تحریم کردند. این چندمین بار است که قلعه 
نویی در نشست های خبری  ای که در تهران برگزار می شود، شرکت 

نمی کند.
نویدمظفری:

داور پنالتی پرسپولیس را ندید 
کارشناس داوری فوتبال گفت: پنالتی دقیقه 92 پرسپولیس در 
بازی با سپاهان گرفته نشد.   نوید مظفری در مورد نحوه قضاوت 
وحید کاظمی در بازی پرسپولیس و سپاهان گفت:  وقتی بازیکنان 
مدام به داور اعتراض می کنند کار داور سخت می شود حتی 
بازی  به  بازی ساده و بدون حساسیت باشد چه برسد  اگر یک 
پرسپولیس و سپاهان که حساسیت های زیادی دارد و بازیکنان 
هم مدام اعتراض می کردند. باید این فرهنگ اشتباه از سوی 
بازیکنان ازبین برود. نیمه اول بازی با اعتراض بازیکنان برای داور 
خیلی سخت شد و داور هم قضاوت متوسطی داشت. وی افزود: 
مهم ترین اتفاق داوری مسابقه در دقیقه 92 رخ داد زیرا مدافع 
سپاهان روی مهدی ترابی مرتکب خطای پنالتی شد که داور این 
ضربه پشت پا به بازیکن پرسپولیس را ندید. مظفری در مورد یازده 
کارت زردی که در این بازی داده شد گفت: وقتی بازیکنان مدام 
اعتراض می کنند در نقطه ای بازی از دست داور در می رود. شاید 
در لحظه ای که امیری با حالتی خشمگین به سمت داور آمد  یا 
شاید در صحنه ای که کارت زرد به نورافکن نداد. شاید اگر محسن 
ترکی داور بازی بود در نیمه اول کارت زرد دوم را به بازیکنی نشان 
می داد و با اخراج یک بازیکن کنترل بازی را در دست می گرفت. 

این تفاوت داورهاست.
انصاری فرد: 

پرسپولیس مستحق شکست نبود
گل  اتفاق   2 روی  گفت:  پرسپولیس  فوتبال  تیم  مدیرعامل   
خوردیم و در این دیدار مستحق شکست نبودیم اما به طور حتم 
مربیان و بازیکنان پرسپولیس در مسابقات آینده این شکست را 
جبران می کنند.  »محمد حسن انصاری فرد« پس از پایان بازی 
پرسپولیس و سپاهان که به شکست ۲ بر صفر قرمزپوشان تهرانی 
شایسته  مسابقه  این  در  پرسپولیس  داشت:  اظهار  شد  منجر 
مسابقه  این  در  پرسپولیس  بازیکنان  افزود:  وی  نبود.  شکست 
نمایش خوبی را به اجرا گذاشتند و این باخت چیزی از ارزش های 
پرسپولیس کم نمی کند. مدیرعامل باشگاه پرسپولیس خاطرنشان 

کرد: پرسپولیس روی ۲ اتفاق دروازه اش باز شد؛ ۲ شوت باعث 
شد تا در این جدال گل بخوریم. انصاری فرد تصریح کرد: به طور 
حتم مربیان و بازیکنان پرسپولیس در مسابقات آینده این شکست 

را جبران می کنند.
وی در پایان گفت: این که چه بازیکنانی در ترکیب پرسپولیس 
به میدان می روند و چه نفراتی نیمکت نشین هستند به نظر فنی 

گابریل کالدرون بستگی دارد.
مدیرعامل سپاهان:

 فحاشی به طور سمفونیک درست نیست
مدیرعامل سپاهان از فحاشی هماهنگ شده هواداران در بازی 
تیمش با پرسپولیس ابراز ناراحتی کرد.  مسعود تابش بعد از پیروزی 
دو بر صفر تیمش مقابل پرسپولیس گفت: فکر می کنم پرسپولیس 
و سپاهان هر دو از تیم های خوب وقدرتمند مملکت هستند. امروز 
جنگ تمام عیار و جوانمردانه ای را شاهد بودیم. وی با بیان اینکه 
فحاشی هواداران تنها نقطه ضعف این دیدار بود، افزود: رفتارهای 
غیراخلاقی هواداران درست نبود.  امیدوارم با توجه به فراهم شدن 
زمینه حضور بانوان در ورزشگاه ها، حداقل شرایط را از نظر فرهنگی 
مشغول  که  دیدم  سکوها  روی  را  جوانانی  امروز  کنیم.  فراهم 
تماشای بازی بودند اما شرایط مناسب نبود. فحاشی به طور کُر و 
سمفونیک، مناسب نیست. مدیرعامل سپاهان تاکید کرد: دو تیم 
هیج مشکلی با هم ندارند اما نمی دانم چرا هواداران این کارها را 
انجام می دهند؟ او درباره محرومیت سعید آقایی از سوی کمیته 
انضباطی به علت انتشار تصویری بر علیه پرسپولیس گفت: ما 
حرکت آقایی را تایید نمی کنیم. بیانیه ای هم که روز گذشته صادر 
شد، منتسب به سپاهان است اما از طرف ما نبود. تابش درباره 
اطلاعیه کمیته اخلاق و فراخواندن او به کمیته انضباطی به علت 
صدور این بیانیه، تاکید کرد: من عادت کردم ۱۵ روز یک بار در 
کمیته اخلاق حاضر شوم. اگر لازم باشد مجددا توضیحات را ارائه 
می دهم. تصاویری داریم که رفتارهای بدتری از سوی تیم حریف 
صورت گرفته است. تاکید می کنم که رفتار سعید آقایی و عکس 
منتشر شده در فضای مجازی را قبول ندارم. او در پاسخ به این 
سوال که آیا هواداران تیمش در این بازی مشکلی داشتند گفت: 
هواداران ما مشکلی نداشتند. از آقای انصاری فرد تشکر می کنم. 
مشخص بود که با لیدرها و  هواداران صحبت کرده بودند. من از 

مدریت پرسپولیس ممنونم و از یگان ویژه کمال تشکر را دارم.

برد بزرگ سپاهان در آزادی؛
»ژنرال« نفس کالدرون را گرفت
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رئیس جمهوری اسلامی ایران  گفت :ما معتقدیم برجام یک 
توافق حداکثری نیست اما اول باید برجام اجرا شود، اگر بخواهیم 
برای برجام قدم دیگری برداریم، این امکانپذیر است، اما راه آن این 

است که همه برجام را اجرا کنیم.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی بعدازظهر پنج شنبه 
به وقت نیویورک در نشست خبری پایان سفرش به مجمع عمومی 
سازمان ملل متحد  که با حضور رسانه های جهان برگزار شد، 
افزود: امسال برنامه های بسیار فشرده ای داشتیم وعمدتا بحث 
ها و ملاقات های ما پیرامون مساله برجام و خروج آمریکا از آن ، 
حساسیت و ضرورت صلح و امنیت منطقه، نحوه اجرای توافقات 
هسته ای ، پایان جنگ خونین و بی ثمرعلیه یمن و مشکلاتی که 

شیوه ها و سیاست های نادرست آمریکا به وجود آورده است، بود.
تنها راه فراروی منطقه خلیج فارس 

وی تاکید کرد : تنها راه فراروی منطقه خلیج فارس گفت وگوی 
سازنده بین کشورهای منطقه، تفاهم وهمکاری آنها برای امنیت 
منطقه و پایان یافتن جنگ علیه یمن است که می تواند امنیت 
منطقه را تضمین کند. رئیس جمهوری پیش از پاسخ گفتن به 
سوالات خبرنگاران خاطرنشان کرد: در مذاکرات موفقیت هایی 
داشتیم و در برخی موارد همچنان باید موضوع را دنبال کنیم تا به 

ثمر برسد.
آمریکا باید صداقت خود را ثابت کند

روحانی در پاسخ به این سوال خبرنگار ایرنا ، به نظر شما اگر آقای 
ترامپ به دنبال توافق جدید است، چرا تحریم ها را برنمی دارد و 
آیا بعد از بازگشت به کشور می توانید بگویید تمام تلاش خود را 
برای برداشتن تحریم ها انجام داده اید؟، اظهار داشت: فکر می 
کنم آمریکا از روز اول اجرای تحریم ها و خروج از برجام قصد داشت 
به مردم ایران بگوید کارها به خوبی پیش نمی رود و حکومت ایران 

مقصر است.
وی خاطرنشان کرد: سبکی که رئیس جمهوری آمریکا انتخاب 
کرد این بود، به جای اینکه درباره توافق صحبت کند به شعارهای 
انتخاباتی روی آورد و شیوه ای را انتخاب کرد که خود به خود در 

افکارعمومی ایران، آمریکا و سیاست های آن محکوم  شد.
رئیس جمهوری ایران تصریح کرد: ترامپ می گفت من از این 
توافق خوشم نمی آید اما در نظر نداشت تعهد یک دولت، تعهد یک 

ملت است.
روحانی اظهارداشت:هدف آمریکا این بود که مردم ایران را از نظام 
و دولت جدا کند و البته از ابتدا مشخص بود ناموفق است و نتیجه 
هم این شد که فاصله بین ملت ایران و دولت آمریکا ایجاد شده و 
بیشترین تنفر وجود دارد ودر چنین شرایطی معلوم بود که کار آنها 
هیچوقت به نتیجه نمی رسد. وی تاکید کرد:آنها در عین اعمال  
فشار مدعی هستند ما با ایران مذاکره کنیم  اما ما با پیش شرط 
حاضر به مذاکره نیستیم، چرا که آنها باید صداقت و اعتماد خود را 
به ما نشان داده و ثابت کنند و در آن شرایط است که می توان گفت 

شرایط کاملا فرق می کند.
با مردم آمریکا مشکل نداریم

خبرنگار ایتارتاس روسیه به عنوان اولین خبرنگار در باره تصمیم 
ترامپ برای جلوگیری از ورود مسئولان ایرانی و خانواده های آنان به 
آمریکا و اینکه آیا احتمال انتقال سازمان ملل به کشور دیگری وجود 
دارد، سوال کرد و روحانی در پاسخ اظهارداشت: ایرانی ها از قبل 
هم با این مشکل مواجه بودند، به طور مثال یک گروه از دانشجویان 
دانشگاه شریف قصد حضور در یک مسابقه علمی را داشتند اما 
آمریکا روادید به آنها نداد، جالب این است که این گروه برنده این 
رقابت ها شدند. وی تصریح کرد:اینکه دولتی به این نقطه برسد 
که با علم، بهداشت و مردم عادی بجنگد، به نظر من استیصال آن 
دولت را نشان می دهد ، واقعیت این است که مقامات ایرانی علاقه 
ای برای سفر به آمریکا ندارند، البته سفر نکردن ایرانیان به آمریکا 
به معنی آن نیست که ما با مردم این کشور مشکل داریم، بلکه ما با 
سیاست های دولتمردان واشنگتن مشکل داریم. روحانی با بیان 
اینکه سفر مقامات دولت ها به سازمان ملل با سفر مردم عادی 
به ویژه مسئولان  از کشورها  تاکید کرد: بسیاری  متفاوت است، 
کشورهای جهان سوم و همسایگان آمریکا به خصوص مکزیک با 

مشکل ورود به سازمان ملل روبرو هستند.
رئیس جمهوری ایران درباره تغییر مکان سازمان ملل به کشوری 

دیگر خاطر نشان کرد :  اگر تصمیمی در این مورد اتخاذ شود، 
ایران با نظر موافق به آن رای مثبت می دهد، سازمان ملل می 
تواند به مکانی امن تر و بهتر منتقل شود و مسئولان آن کشور سعه 

صدرداشته باشند و تنگ نظرنباشند.
آمریکا نباید دبه کند

وی در پاسخ به سوالاتی از جمله آیا در مدت حضور در آمریکا 
اخبار این کشور را دنبال کردید، آیا استیضاح دونالد ترامپ و یا 
پیروز نشدن در انتخابات آتی ریاست جمهوری آمریکا، بهترین 
امید و آرزوی برای ایران است ؟ گفت: بهترین آرزوی ما این است 
که دولت آمریکا سیاست های درستی را انتخاب کند، حال چه 
دموکرات و چه جمهوری خواه بر سر کار باشد. روحانی افزود:اگر 
آمریکا بخواهد امروز مذاکره کند و بعد از دوسال به توافق برسد و 
اجرا کند و بعد از چندماه دوباره پشیمان شود و بگوید این توافق 
خوب نبود ما در زبان فارسی به ان »دبه کردن می گوئیم«، ما هفت 
کشور بودیم که به چنین توافقی رسیدیم و علاوه بر ان سازمان ملل 

نیز آن را تایید کرد.
روحانی خاطرنشان کرد:ما هم اخبار داخل آمریکا را می شنویم 
اما برای ما مهم نیست چون موضوعات داخلی آمریکاست و مربوط 
به خودشان است. این مردم و اعضای کنگره آمریکا هستند که باید 
برای خود تصمیم بگیرند. برای ما بسیار مهم است که دولت آمریکا 
اعتمادی که خدشه دار کرده، بازگرداند و بگوید اگر من توافق و 
تعهد کردم، پای آن می مانم و اگر در حوزه آب و هوا تعهدی داده 
پای آن بماند و یا اگر در یونسکو تعهدی دارم، پای آن می ایستم. 
بگوید قطعنامه هایی که درباره فلسطین در سازمان ملل تصویب 
شده را من نقض نمی کنم و بگوید اگر توافقی با 6 کشور دیگر انجام 

داده ام، آن ها را نقض نمی کنم 
آمریکا باید پیش شرط ها را بردارد

وی درپاسخ به این سوال، ایران تاکنون چند شرطی را برای مذاکره 
با آمریکا اعلام کرده از جمله برداشته شدن تحریم ها و بازگشت به 
برجام ، چقدر فکرمی کنید این خواسته ها با واقعیت تطابق دارد؟، 
خاطرنشان کرد : درهر زمانی ممکن است یک کشوری احساس 
کند باید به سیاست های قبلی و به راه درست برگردد ، بنابر این 
آنچه ما می گوییم این است که آمریکا پیش شرط خود و وضعیتی 
که ایجاد کرده مانند تحریم های شدید و فشار حداکثری بر ملت 

ایران را بردارد و بعد مذاکره کند.
روحانی تصریح کرد: ما پیش شرط آمریکا را غلط می دانیم، 
واشنگتن باید تحریم ها و از فشار حداکثری دست بردارد و سیاست 
مذاکره و منطق و سیاست به نفع ملت های آمریکا و جهان را انتخاب 
کند. اگر پیش شرط ها را بردارد.امکان مذاکره با آمریکا وجود دارد.

راهکارهای اروپا به مقام عمل نرسیده است
رئیس جمهوری ایران در پاسخ به  سوال خبرنگار آسوشیتدپرس 
مبنی بر اینکه آیا ایران به سایر اعضای برجام برای اجرای تعهدات 
مالی شان اعتماد دارد؟ گفت: بعد از خروج آمریکا از برجام، بقیه 
اعضای این توافق جلسات  مختلفی داشتند و به ما قول دادند می 

توانند برجام را ادامه دهند. 
وی با تاکید به اینکه »علاقه نداشتیم برجام ضربه ببیند بنابراین 
حرف ها و طرح های مختلف طرف های باقی مانده در برجام را 
شنیدیم «، افزود: آنها طرح های مختلفی از جمله کار کردن از 
طریق بانک مرکزی، بعد از طریق سیستم اس پی وی و سپس هم 
از طریق اینستکس را مطرح کردند که متاسفانه هیچ کدام از این 

ها به مقام عمل نرسید و اروپا نتوانست اقدام عملی انجام دهد .
روحانی تاکید کرد: این امکان پذیر نیست که یک توافق چند 
جانبه وجود داشته باشد اما فقط ایران موظف باشد به تعهدات خود 

در قبال آن عمل کند.
توپ در زمین آمریکاست

شبکه  خبرنگار  سوال  این  به  پاسخ  در  ایران  جمهوری  رئیس 
ان.بی.سی ، برای کاهش تنش و به وجود آوردن اعتماد بیشتر 
بین دو کشور، آیا رهبر معظم انقلاب دستوری برای آزادی زندانیان 
آمریکایی صادر می کنند؟، اظهارداشت : شما می دانید ما به 
دفعات با مقامات آمریکایی در گذشته برای آزادی زندانیان دو طرف 
حرف زدیم و مذاکره کردیم و گاهی هم در تبادل زندانیان موفق 

بودیم.
وی خاطرنشان کرد:  در دولت ترامپ هم یکی دو بار این بحث 

شروع شد و ما راجع به زندانیان با هم حرف زدیم و حتی یک دو 
تابعیتی آمریکایی – لبنانی آزاد شد اما آمریکایی ها به جای اینکه به 

وعده خود عمل کنند تنها به تشکراکتفا کردند.
روحانی تصریح کرد : ایران همیشه آماده مذاکره برای مبادله 

زندانیان است و هم اکنون توپ در زمین آمریکا است.
اگر سندی دارید برای شخص من ارسال کنید

روحانی در پاسخ به سوالی در خصوص اتهام پراکنی بی اساس 
برخی مقام های اروپایی مبنی بر نقش ایران در حمله به تاسیسات 
نفتی آرامکوی عربستان اظهارداشت: در جریان ملاقات با برخی 
مقام های اروپایی ادعاهای بی پایه و اساسی را مبنی بر نقش ایران 
مطرح کردند که من در پاسخ به آنها گفتم اگر مدرکی و سندی دارید 

برای شخص من بفرستید.
رئیس جمهوری ایران خاطرنشان کرد: در ملاقات با مقام های 
کشورهای مختلف درباره ضرورت صلح و امنیت در منطقه و پایان 

جنگ خونین و بی ثمر در یمن گفت وگوهایی انجام دادم.
وی همچنین با تاکید بر اینکه در این ملاقات ها، طرح صلح 
هرمز را تشریح کردم، تصریح کرد: در مسئله خلیج فارس، تنگه 
هرمز و دریای عمان گفت وگوهای سازنده بین کشورهای منطقه 
و همکاری آنها برای پایان دادن به جنگ یمن اهمیت دارد و امنیت 

منطقه را تضمین می کند.
روحانی گفت:در سازمان ملل چارچوب سیاست های ایران در 
مسایل هسته ای و منطقه ای را به صورت کاملا روشن بیان کردم 
و در جلساتی که با مسوولین رسانه ها و فرهیختگان و اندیشمندان 

آمریکایی داشتم، مباحث مفیدی مطرح شد.
بجای اتهام پراکنی، شعله آتش را خاموش کنید

 خبرنگار شبکه سی بی اس نیز از رییس جمهوری پرسید؛ اسناد 
ماهواره ای نشان می دهد از منطقه شمال به تاسیسات نفتی 
سعودی صدمه وارد شده، آیا شما مدارکی دارید که نشان بدهد این 

حمله از خاک یمن صورت گرفته است؟
ایران درپاسخ گفت:در حمله ای که یمن به  رئیس جمهوری 
تاسیسات نفتی عربستان داشته چرا ما باید توضیح بدهیم. در 
فارسی ما یک ضرب المثلی داریم که می گوید" نه سر پیازیم و نه 

ته پیاز"، یک جنگ خونینی در منطقه وجود دارد که بی ثمراست .
نیروهای یمنی حقی  و  به یمن، مردم  افزود:در پی تجاوز  وی 
مشروع دارند که از خود دفاع کنند و نیروهای این کشور بارها با 
موشک های برد بلند و پهپادها به نقاطی در عربستان و امارات 
حمله کردند، آنها که بی دلیل اتهام می زنند باید سند و مدرک نشان 
دهند. روحانی اظهارداشت:در جریان ملاقات ها برخی رهبران 
اروپایی ادعاهای نادرستی را مطرح کردند  اما گفتند ما مدرکی 
نداریم و فکر می کنیم نیروهای یمنی چنین توانی نداشته باشند 
، عدم اطلاع آنها از توان امروز نیروهای یمنی باعث نمی شود که به 
دیگران اتهام بزنند. رییس جمهوری ایران خاطرنشان کرد: به آنها 
گفتم، اگر مدارکی دارید برای شخص من بفرستید.به جای اتهام 
پراکنی باید همه دست به دست هم بدهیم وشعله آتش را در منطقه 
خاموش کنیم. وی تصریح کرد : توصیه من به آمریکا، فرانسه، 
انگلیس وآلمان که مدام به عربستان و امارات اسلحه می دهند تا 
مردم یمن کشته شوند، این است که ارسال اسلحه را متوقف کنند 
و برای برقراری صلح به عربستان فشار بیاورند. روحانی اضافه کرد: 
مردم یمن و ارتش این کشور اعلام آمادگی کردند که همه اقدامات 
خود را متوقف کنند اما متاسفانه بعد از این اعلام هم شاهد حمله 

علیه مردم یمن هستیم.
با کاهش تعهدات دنبال فشار آوردن نیستیم

رئیس جمهوری ایران در پاسخ به این سوال خبرنگار نیویورک 
ایران  ای  هسته  های  فعالیت  افزایش  راهبردی  دلیل  آیا  تایمز، 
فشار  برابر  در  ایران  فشار حداکثری  و  واکنش   ، نطنز  در سایت 
حداکثری آمریکاست؟، گفت: تعهدات ما در برجام دوطرفه است، 
تعهداتی را ایران دارد وتعهداتی را طرف های متقابل. آنچه در ماه 
های اخیر شاهد بودیم، برجام یک طرفه شده بود و ایران تعهداتش 

را انجام می داد ودیگران تعهداتشان را کاهش می دادند.
وی با بیان اینکه » در بندهای ۲6 و 36 برجام مشخص شده 
که ایران می تواند در قبال کاهش تعهدات دیگران، تعهدات خود 
انجام آن هستیم، کاهش  افزود:آنچه در حال  را کاهش دهد«، 
تعهدات ما است. گفته ایم کاهش تعهدات ما به گونه ای است که 
قابل برگشت است. ا گر طرف مقابل به تعهدات خود برگردند ما هم 

بلافاصله برمی گردیم.
روحانی تصریح کرد: ما به دنبال سلاح هسته ای نیستیم، ما 
به دنبال فشار آوردن نیستیم . ما به دنبال اجرای برجام هستیم و 

امیدواریم همه با اجرای تعهدهای کامل خود به برجام برگردند.
موضوع 15میلیارد دلار هنوز روی میز است

رئیس جمهوری ایران در پاسخ به سوال خبرنگار بلومبرگ مبنی 
بر اینکه آیا  هنوز موضوع اختصاص اعتبار ۱۵میلیارد دلاری )طرح 
ابزارهای مالی دیگری هم  آیا  ایران روی میز است و  به  مکرون( 
پیشنهاد شده است؟ ،  خاطرنشان کرد: بحث کردیت، بحث اعتبار 
موقت بود و از نظر ما آن مساله هنوز روی میز است، ولی اینکه 

اروپایی ها برای اجرای آن چه مشکلی دارند، خودشان می دانند.
وی تصریح کرد: درنیویورک بحث ما فراتر از کردیت )اعتبار( بود 
و بحث بر سر برداشتن کل تحریم ها و مسائل منطقه ای بود که به 

سرانجام نرسید و امیدواریم دوباره این صحبت ها ادامه پیدا کند.
شرط برقراری شرایط جدید

خبرنگار دیگری پرسید، گزارش ها نشان می دهد ترامپ می 
خواهد با شما ملاقات داشته باشد و اگر در نیویورک نشد در آینده 
و در جایی دیگر این دیدار صورت بگیرید؛ اگر تحریم ها برداشته 

نشود، آیا ممکن است چنین دیداری صورت بگیرد؟
روحانی در پاسخ تاکید کرد: رییس جمهوری فرانسه ماهها در 
تلاش است تا برای این مشکل راه حلی پیدا کند. ما با هم دو راه 

حل را پیش می بردیم یک راه حل آمریکایی و دیگر اروپایی.

اروپایی  حل  راه  باره  اظهارداشت:در  ایران  جمهوری  رئیس 
به توافقاتی رسیدیم اما اروپایی ها گفتند باید به نوعی موافقت 
این مشکل خودشان است  آوریم،  به دست  را هم  ها  آمریکایی 

)اروپایی ها( و به ما ربطی ندارد.
وی گفت: مکرون این خط را دنبال می کند که مشکل بین ایران و 
آمریکا حل بشود، آمریکا باید پیش شرط را بردارد  و اگر بردارد، زمینه 

برای یک شرایط جدید آماده می شود.
روحانی افزود:در جلسات مختلف در نیویورک این موضوع مطرح 
بود، نمی خواهم بگویم این مسئله به نتیجه نمی رسد، اما در این 

سفر به نتیجه نخواهد رسید.
عمده مشکل ایران با عربستان جنگ علیه ملت یمن 

است
دکتر روحانی در پاسخ با اشاره به اینکه در ملاقات با عمران خان 
هر دو مسأله مربوط به عربستان و آمریکا مطرح بوده و ایشان نکاتی 
درمورد مذاکراتش با مقام های دو کشور بیان کرده است، گفت: 
اعتقاد ما بر این است که باید به جنگ یمن خاتمه داده شود زیرا به 

نفع کسی نیست و ما باید در منطقه دنبال صلح برویم.
رئیس جمهور با بیان اینکه مشکل ایران با عربستان عمدتاً به 
مسأله یمن برمی گردد، اظهار داشت: اگر در یمن آتش بس برقرار 
شود، مسائل ما هم با عربستان در یک روال سریع تری به نتیجه 

می رسد.
دکتر روحانی با بیان اینکه جنگ یمن به نفع کسی نیست ، 
خاطرنشان کرد: با آقای عمران خان در تماس خواهیم بود و آنطور 
که خواسته بود راجع به مسایل دیگر گفتگویمان را ادامه می دهیم.

برجام چگونه حفظ می شود؟
خبرنگار روزنامه وال استریت ژورنال آمریکا سوال کرد ، شما گفتید 
اگر تحریم ها برداشته شود فضا برای گفت وگوهای )بین ایران و 
آمریکا( بیشتر فراهم می شود، آیا واضح تر در این خصوص توضیح 

می دهید و همچنین آیا کشتی انگلیسی آزاد شده است؟
روحانی در پاسخ گفت:ما معتقدیم برجام یک توافق حداکثری 
نیست اما اول باید برجام اجرا شود، اگر بخواهیم برای برجام قدم 
دیگری برداریم، این امکانپذیر است، اما راه آن این است که همه 

برجام را اجرا کنیم.
به آمریکا و اروپا نصیحت می کنم حرف از مذاکره 

موشکی نزنند
رئیس جمهوری ایران افزود: اما در خصوص مساله موشکی، به 
نفع همه است که از ما در باره مساله موشکی سوال نکنند چون 

خیلی به ما بدهکار می شوند.
موشک  منطقه  به  آنقدر  ها  اروپایی  و  اظهارداشت:آمریکا  وی 
و سلاح فرستاده اند که ابتدا باید در باره آن توضیح دهند و آن را 
متوقف کنند. فروش سلاح های آمریکایی به منطقه، عدم توازن را 

در منطقه ایجاد کرده است.
روحانی خاطرنشان کرد:چند ماه دیگر تحریم فروش سلاح از 
ما برداشته می شود و آنها همانطور که به کشورهای همسایه ما 
سلاح می فروشند باید به ما هم سلاح بفروشند و به همین دلیل 
بهتر است آنها در باره این مساله صحبت نکنند چون خیلی بدهکار 
می شوند اما در عین حال ما درباره سایر مسائل می توانیم با هم 

صحبت کنیم.
رئیس جمهوری ایران درباره آخرین وضعیت کشتی توقیف شده 
انگلیسی تصریح کرد که باید بگویم مراحل نهایی خود را در دادگاه 
طی می کند و پیش بینی من این است که کشتی ایمپرو آزاد می 

شود.
نظارت آژانس را کم یا محدود نکرده ایم 

روحانی در باره نصب سانتریفیوژهای پیشرفته و گزارش آژانس 
بین المللی انرژی اتمی درباره برجام اظهار کرد: ما این موضوع 
را رسما اعلام کرده ایم و در واقع سومین مرحله کاهش تعهدات 
برجامی ما این بود که محدودیت هایی که در برجام برای تعداد 
سانتریفیوژهای ما در نظر گرفته شده بود را کنار بگذاریم و آن را به 

آژانس  هم اعلام کردیم.
ایران  اتمی  فعالیت های  بر  آژانس  نظارت  ما  البته  افزود:  وی 
را کم یا محدود نکرده ایم. آژانس به همان صورتی که از ابتدای 
برجام در ایران فعالیت می کرد کار خود را ادامه می دهد. ما برخی 
از تعهدات خود در برجام را کاهش داده ایم . هدف ما استفاده از 
سانتریفیوژهای پیشرفته ای است که قرار بود فعال شان کنیم 
و البته زمان فعال  کردن شان را در گام سوم جلو انداختیم و امروز 
نیز برخی از سانتریفیوژهای پیشرفته را نصب می کنیم تا زمانی که 

زنجیره شان تکمیل شود فعالیت خود را آغاز کند.
رئیس جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به پرسش یک خبرنگار در 
باره پیشنهاد اردوغان برای رسیدن به یک راه حل نهایی در سوریه 
و ایجاد ناحیه امن اظهار داشت:این موضوع را در اجلاس آنکارا 
مورد بررسی قرار دادیم اما در این زمینه باید تاکید کنیم که شرایط 
امنیتی شمال سوریه یکی از مواردی است که باید قطعا مورد توجه 
قرار گیرد و در این زمینه این حق ترکیه است که مرزهایش امنیت 
داشته باشد. اما از طرفی برای ما هم مهم است که تمامیت ارضی 
سوریه حفظ شود. پس بهترین راه حل این است که اولا آمریکا از 
سوریه خارج شود چرا که همین الان هم بخشی از مشکلات شمال 

سوریه به حضور آمریکایی ها باز می گردد.
وی ادامه داد: ادلب نیز باید از تروریست ها پاکسازی شود و آن 
وقت ارتش سوریه بیاید و در مرزهای شمالی این کشور مستقر شود 
نه اینکه به جای آنها ارتش ترکیه وارد خاک سوریه شود و در آنجا 
قرار گیرد. بهتر است ارتش ترکیه در خاک خودش باشد و به جای 
آن ارتش سوریه به شمال این کشور برود و متعهد به تامین امنیت 

مرزهای شمالی اش شود.
رئیس جمهوری اسلامی ایران در پایان این نشست خبری ابراز 
امیدواری کرد که صلح و امنیت در جهان و منطقه به عنوان هدف 

نهایی که همه ما داریم، در دسترس همگان قرار بگیرد.

عبدالباری عطوان" تحلیلگر مسائل منطقه:

روحانی ستاره مجمع عمومی سازمان
 ملل متحد شد

"عبدالباری عطوان" تحلیلگر مسائل منطقه نوشت: آقای روحانی ستاره مجمع 
عمومی شد و دیپلماسی تهران در سطح بین الملل پیروز میدان سازمان ملل متحد 
بود، بطوری که بیشتر رهبران غربی برای دیدار با رئیس جمهوری ایران صف کشیده 

بودند. 
وی در این مطلب که بامداد جمعه در روزنامه "رأی الیوم" منتشر شد، نوشت: »اگر 
نگوییم، همه تحولات سیاسی کنونی بر وفق مراد ایران رقم خورد، اما بیشتر آن این 
گونه بود و آقای روحانی ستاره دوره کنونی مجمع عمومی سازمان ملل متحد شد و 
دونالد ترامپ رئیس جمهوری آمریکا که نسبت به ایران، شمشیر را از رو بسته و تحریم 
های فلج کننده علیه تهران وضع کرده است، اکنون سرگرم رسوایی انتخاباتی اش 
است و توسط نمایندگان آمریکا در آستانه تحقیقات قرار گرفته است، اقدامی که شاید 
منجر به استیضاح وی شود، همچنین فرصت پیروزی ترامپ برای انتخاب در دوره دوم 
بسیار کم شده است، همزمان نیز چین با اعلام ۴۵۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری و 

حمایت از اقتصاد ایران وارد میدان می شود.
دیپلماسی ایران در سطح بین المللی پیروز میدان سازمان ملل متحد بود و بیشتر 
رهبران کشورهای غربی برای دیدار با روحانی، صف کشیده بودند، "امانوئل مکرون" 
رئیس جمهوری فرانسه بسیار تلاش کرد، به همراه همتای آمریکایی اش به جمع 
روحانی نفوذ کند، کسی که بسیار مشتاق دیدار با همتای ایرانی اش بود، او حتی 
از افراد زیادی برای میانجی گری برای این دیدار کمک خواست، ترامپ حتی به 
یک دست دادن سریع با روحانی در برابر دوربین های تلویزیونی نیز راضی بود، اما 
نه تنها اتفاقی نیفتاد بلکه حتی نتایجی که این اقدامات برای مکرون و اتحادیه اروپا 

دربرداشت، برخلاف چیزی بود که آنها گمان می کردند.
 ایران به راحتی در دام اروپا نیفتاد، آنها فریب تصاویر و دست دادن و لبخندهای 
مصنوعی اروپایی ها را نخوردند و همانگونه که روحانی گفت، عکس را باید در مرحله 

پایانی مذاکرات و رسیدن به توافق و نه در ابتدای گفت و گوها گرفت.
تجارب سال ها بلکه دهه ها ثابت کرده است که ایرانی ها، توان زیادی دارند و به 
تمامی شروط خود متعهد هستند آنها بر خلاف عرب ها شیفته غربی ها نیستند، نه از 
قدرت غرب می ترسند و نه ترسی از آنها به دل راه می دهند، به همین خاطر درحالی 
که ۸۰ میلیون ایرانی در زیر تیغ تحریم ها قرار دارند، بعید است که رهبران ایران بر سر 

میز مذاکره حاضر شوند.
ما با این اقدام )حضرت آیت الله" خامنه ای( رهبر ایران کاملا موافق هستیم که 
اروپایی ها را وابستگان به آمریکا دانست، آنها به تمامی خواسته های واشنگتن جامه 
عمل می پوشانند و همانطور که در گذشته در همه جنگ ها از افغانستان گرفته تا 
عراق، سوریه و لیبی در کنار آمریکا مشارکت داشته اند، در آینده نیز این کار را انجام 
خواهند داد، به همین خاطر شرط بندی بر روی آنها، در واقع به معنای اعتماد بر 
متحدان آمریکا و قدرت موازی با این کشور و در نتیجه یک شرط بندی خواهد بود که 

راه به جایی نمی برد.
اروپا بویژه انگلیس و فرانسه بدون موافقت آمریکا وارد چند جنگ شدند، نخستین 
آن؛ جنگ جهانی دوم بود که اگر دخالت های نظامی واشنگتن نبود، اروپا بازنده می 
شد و دومین جنگ؛ جنگ کانال سوئز یا جنگ سه گانه انگلیس، فرانسه و اسرائیل 
در سال ۱۹۵6 میلادی بود که به خاطر مخالفت آمریکایی ها، شکست خوردند، 
اما آن چه پاریس و لندن بیش از این در این جنگ از دست دادند، از میان رفتن 
مستعمرات، فروپاشی امپراتوری بزرگ دو کشور در تمام نقاط جهان بود. از آن زمان، 
اروپا عقب نشینی کرد و تصمیم گرفت که بدون موافقت کاخ سفید دست به هیچ 

جنگی نزند.
ترامپ بدترین روزهایش را سپری می کند و درگیر )طرح استیضاح ( در مجلس 
نمایندگان به ریاست "نانسی پلوسی" است و گمان نمی کنم، شرایط به او اجازه دهد 
برای حفظ منافع متحدان عرب واشنگتن، بویژه عربستان و امارات، وارد جنگ با ایران 
شود، این بدان معناست که ایران در این مرحله آزادانه به اقدامات خود ادامه خواهد 
داد، از طرف دیگر نمی توان هرج و مرج سیاسی رژیم اسرائیل را نادیده گرفت که بزرگ 

ترین محرّک واشنگتن برای جنگ علیه ایران است.
ابتکار آقای روحانی در سخنرانی اش در سازمان ملل متحد که از کشورهای حاشیه 
خلیج )فارس( خواست به ائتلاف امید بپیوندند، مهم ترین بند آن عدم تجاوز، عدم 
دخالت در امور داخلی کشورهای دیگر و اعضاست، شایسته بررسی است و شاید راهی 
باشد برای خروج از شرایط تنش زای کنونی، بویژه آن که این طرح جایگزین دیگری از 

سوی کشورهای عربی ندارد.
ترامپ هرگز برای حمایت از کشورهای حاشیه خلیج )فارس( با ایران نخواهد جنگید، 
او مخالف جنگ آمریکا در عراق و افغانستان است و خروج نیروهای آمریکایی از این دو 

کشور، یکی از شعارهای انتخابات گذشته ریاست جمهوری آمریکا بود.
ما در این جا بصورت کاملا واقع بینانه سخن می گوییم، درست برخلاف آنها که به 
دنبال آمریکا به راه افتاده اند و حامی اسرائیل هستند و درهای کشورشان را به روی 
وزیران و ورزشکاران اسرائیلی گشوده اند و مرزهایشان را به روی دوستانشان بسته اند، 
ما هیچ تغییری نکرده ایم، اما آنها هرگز از اشتباهاتشان درس نگرفته اند و همچنان 
روی آمریکا و سلاح های آن تکیه دارند که دیگر هیبت خود را از دست داده و ناکارآمدی 

شان به اثبات رسیده است.«
عطوان در پایان نوشت: ما با طرح ابتکاری ایران برای گفت و گو، عدم تعدی و رد 
هرگونه دخالت در امور داخلی کشورها همراه هستیم، بگذارید آتش بس فرصتی برای 
بازگشت آنانی باشد که از اصول و مبانی عرب ها روی گردان بودند، اجازه دهید آنان 
بار دیگر نگاه خود را معطوف به رژیم اشغالگر اسرائیل به عنوان دشمن واقعی امت 
اسلامی کنند و دست به ساخت طرح احیای عربی در تمامی زمینه ها و در مقدمه آن 
در زمینه نظامی بزنند، اما تکیه یک کشور به دیگران و هزینه میلیارد دلاری تنها موجب 
غرق بیشتر آن در باتلاق ضعف، سستی و خواری  و هدر رفت ثروت ملل اسلامی و 

نسل کنونی و آینده آنها می شود.

روحانی درنشست خبری در نیویورک:

راه برداشتن قدم برای برجام اجرای همه آن است

عباس سلیمی نمین، چهره سیاسی اصولگرا معتقد است:»بین جریانات سیاسی به جای اینکه منطق حاکم باشد، 
برخوردهای تخریبی وجود دارد. این ناشی از کم تحملی برخی از سیاستمداران است که دارای ظرف وجودی کوچکی 

هستند، لذا بلافاصله دست به دامان پرخاشگری می شوند.«
بازهم فضای مجلس میدان تندروی برخی نمایندگان نزدیک به پایداری شده است، اینبار نه یک نماینده اصلاح طلب از 
فراکسیون امید مخاطب این تخریب هاست نه دیگرانی چون مطهری. یک راست علی لاریجانی رئیس مجلس را مخاطب 
هتاکی قرار می دهند و او را »دیکتاتور« خطاب می کنند، آنهم از تریبون باز مجلس که مخاطبان چند میلیونی دارند. برخوردی 
که از نگاه عباس سلیمی نمین چهره سیاسی اصولگرا خود مروج رفتارهای پرخاشگرانه و هتک حرمت ها به فضای عمومی 

جامعه نیز است.
عباس سلیمی نمین، مدیر دفتر مطالعات و تدوین تاریخ ایران در گفت وگو با خبرآنلاین تاکید دارد اگرچه نقدهایی به 

لاریجانی دارد اما اگر او نبود، مجلس به میدان درگیری ها و تنش  بین نمایندگان بدل می شد.
این چهره سیاسی اصولگرا صریحا به افراطیون می گوید» تخریب و گستاخی هنر نیست، بلکه باید نقد خود را محترمانه 
ارائه کنیم که مجلس بتواند الگوی تعاملات سیاسی باشد. ما به اندازه کافی در تعاملات سیاسی دچار مشکل هستیم. این 

تعاملات سیاسی بیمارگونه باید اصلاح شود.«
مشروح گفت وگوی با عباس سلیمی نمین را در ادامه بخوانید؛

آقای سلیمی نمین! در جلسه اخیر مجلس شاهد رفتار عجیب نماینده مشهد بودیم که رئیس مجلس را دیکتاتور خطاب 
کردند و مباحثی دیگر مانند اینکه مملکت دست چند نفر است و  ...را مطرح کردند. فضای جامعه تا چه میزان ممکن است 

متاثر از بروز اینگونه از برخوردها، دلسرد و ناامید شود؟
کمترین انتظار ما از نمایندگان مجلس حفظ حرمت خانه ملت هم در عرصه سیاسی و هم در زمینه های اقتصادی، فرهنگی 
و اجتماعی است. اگر نمایندگان حرمت جایگاه رفیع ریاست مجلس را حفظ نکنند بنابراین الگوی مناسبی برای جامعه 
نخواهند بود. ما در مجلس می توانیم با صراحت صحبت کنیم اما این امر با توهین متمایز است. ما نباید به دلیل توهین و و 
تخریب دیگران به خود ببالیم، این دسته از اعمال از عهده هر کسی بر می آید اما با استدلال نقد کردن کار هر کسی نیست. 

من این نوع از برخوردها را به هیچ وجه نمی پسندم چراکه شایسته افرادی که مدعی تعهد به نظرات خاصی هستند، نیست.
لاریجانی توانسته 1۲ سال مجلس را بدون تنش اداره کند

من آقای لاریجانی را شخصیت ارزنده ای می دانم البته به ایشان نقد هم دارم اما همین فرد توانسته مجلس را در طول ۱۲ 
سال بدون تنش اداره کند. این خود نوعی توانمندی است که فردی بتواند نمایندگان مجلس را با حواشی و مسائل مختلف 
در صحن علنی و غیرعلنی را بدون جنجال های مرسوم مدیریت کند .ما البته می توانیم بر این شخصیت ارزشمند نقد داشته 

باشیم که علی القاعده علی لاریجانی نیز در مواردی دارای ضعف هایی است.

نباید این ظرفیت را با تعابیر گستاخانه و تند تخریب کنیم. این هنر نیست، بلکه باید نقد خود را محترمانه ارائه کنیم که 
مجلس بتواند الگوی تعاملات سیاسی باشد. ما به اندازه کافی در تعاملات سیاسی دچار مشکل هستیم. این تعاملات 

سیاسی بیمارگونه باید اصلاح شود.
بین جریانات سیاسی به جای منطق، برخوردهای تخریبی حاکم است

مقام معظم رهبری به دلیل شرایط ویژه کشور در دوران تحریم ها، دستور تشکیل شورای عالی هماهنگی اقتصادی با 
عضویت سران را دادند تا برخی از تصمیمات ضروری وارد کش و قوس های اداری نشوند، با این حال آقای پژمانفر با استناد 
به عضویت ریاست مجلس در این شورا، او را صاحب مملکت و دیکتاتور خطاب می کند، نظر شما را در رابطه با این نوع تخطئه 
در مباحث آن هم از تریبون باز مجلس چیست؟ چقدر فضای جامعه را نسبت به مسئولان و نظام تصمیم گیری در کشور مردد 

و بدبین می کند؟
اکنون بین جریانات سیاسی به جای اینکه منطق حاکم باشد، برخوردهای تخریبی وجود دارد. این ناشی از کم تحملی 
برخی از سیاستمداران است که دارای ظرف وجودی کوچکی هستند، لذا بلافاصله دست به دامان پرخاشگری می شوند. 
این به ضعف وجودی افراد بازمی گردد. افراد حتی در مورد جلسات هماهنگی سران قوا که البته براساس ضرورت کشور شکل 
گرفته است نیز می توانند انتقاد کنند. البته باید نقدها محترمانه و مستدل باشند . با بکارگیری این شیوه ها هیچ دستاوردی 
عاید جامعه نخواهد شد. متاسفانه ادبیات بسیار پرخاشگرانه ای که امروز در بین جریانات سیاسی دیده می شود و این دست 

از هتک حرمت ها به دستاویز برخی بدل شده است.
ما باید یاد بگیریم که نقد طرف مقابل به مثابه هتک نیست بلکه به معنای اصلاح و اقناع طرف مقابل است. بنابراین نقد یک 
فرد یا دستگاه باید با حفظ حرمت ها انجام شود. از این رو زمانی که در نقد از ادبیات مناسب و محترمانه استفاده می شود، 
تاثیرگذاری نیز افزایش می یابد. البته در مواردی هدف نیل به منافع حزبی و گروهی قرار می گیرد که طبیعی است در این 
دیدگاه، تخریب طرف مقابل اصل قرار بگیرد که امروز نیز شاهد ترویج این نوع برخوردها هستیم. اما اصلاح نه تنها با تخریب 

انجام نمی شود بلکه دشوارتر نیز خواهد شد.
برخوردهای چکشی در مجلس به جامعه اشاعه می یابد

ممکن است تخریب، برخی را به آمال سیاسی خود برساند، اما روی دیگر این سکه صدمه ای است که به اعتماد عمومی 
مردم وارد می کند. پیامدهای مخرب چنین برخوردهایی را آن هم در مجلس که قرار بود عصاره فضائل ملت هم باشد، چقدر 

بر بطن جامعه تاثیرگذار  می دانید؟
برخوردهای چکشی را افکارعمومی و جامعه از وکلای خود در مجلس می آموزند. اگر به محض اینکه اختلاف پیدا کردیم از 
همین تعابیر استفاده کنیم. بنابراین الگوی بسیار مخربی را به جامعه اشاعه می دهیم. در جامعه نیز افراد به جای برخوردهای 

سازنده، برخوردهای چکشی خواهند داشت.

البته این روزها می بینیم که در مجالس جهان برخوردهای فیزیکی تندی هم صورت می گیرد. با این حال اثرات حضور 
شخصی مثل علی لاریجانی بر کرسی ریاست مجلس مدیریت این نوع از تنش ها و ممانعت از بروز این نوع مسائل است که این 

خود توانمندی است. ما باید این نوع از توانایی ها را تقویت کنیم تا الگوی مناسبی برای جامعه باشیم.
تخریب نتیجه جریانات سیاسی غیرمولد است

به نظر شما دلیل تمسک جریانات سیاسی ایران به فضای تخریب و جوسازی علیه طرف مقابل به جای نقد از روی منطق و 
درجهت اصلاح از کجا ناشی می شود؟  

اکنون بسیاری از جریانات سیاسی چه اصولگرا، چه اصلاح طلب و ...به دلیل اینکه مولد نیستند و تولیدی ندارند، یعنی 
خود را از طریق تولید تفکر و اندیشه به جامعه عرضه نمی کنند عمدتا تلاش می کنند تا از طریق تخریب یکدیگر موقعیت خود 
را ارتقا دهند. مجلس باید این مهم را درک کند که این روش معیوب را اصلاح کند نه اینکه خود بدان دامن بزند. به نظر من 
ما در این مسائل باید قدرشناس علی لاریجانی باشیم که مجلس را طی سال ها به گونه ای اداره کرده است تا فضای حاکم 
بر آن توام با احترام باشد و امیدوارم تا آخر این مجلس نیز برخی افراد بردباری لازم را داشته باشند تا شان مجلس تا آخر این 

دوره حفظ شود.

انتقاد سلیمی نمین از حمله پایداری ها به لاریجانی: 

تخریب و گستاخی هنر نیست 
تعاملات سیاسی بیمارگونه را اصلاح کنیم



 استاندار قم بر تقویت زیرساخت های آموزشی در این 
استان تأکید کرد و گفت: در هنرستان های فنی قم با کمبود 

تجهیزات روبرو هستیم.
بهرام سرمست صبح پنج شنبه در پنجمین جلسه شورای 
و  آموزش  وزیر  حضور  با  که  قم  استان  پرورش  و  آموزش 
پرورش در سالن امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد، 
با اشاره به اینکه کمبودهایی در آموزش و پرورش قم وجود 
دارد، گفت: مدارس استان قم هر چند به سوی ایمن سازی 

قدم گذاشته اند ولی هنوز در این زمینه مشکل داریم.
کمبود  با  قم  فنی  هنرستان های  در  اینکه  بیان  با  وی 
به  توجه  استان  رویکرد  افزود:  هستیم،  روبرو  تجهیزات 
مهارت آموزی و ایجاد اشتغال است و اشتغال زایی در گرو 
افزایش مهارت دانش آموزان است که باید به این مهم بیشتر 

توجه شود.
استاندار قم با تأکید بر اینکه باید نگاه بنیادین به قشر 
فرهنگی و زیرساخت های آموزش و پرورش صورت پذیرد، 
اظهار داشت: در قم نیاز به پرورش نیروهای خلاق داریم 
و باید با توجه به موقعیت قم در کشور در وزارت آموزش و 

پرورش نگاه ویژه ای به استان قم شود.
نیازمند دانش آموزان خلاق و متفکر هستیم

وی به رتبه برتر دانش آموزان قم در آزمون های سراسری 
قم  دانش آموزان  موفقیت های  تداوم  گفت:  و  کرد  اشاره 
در عرصه های کشوری و بین المللی نیازمند حمایت های 
مستمر مسئولان است. سرمست با بیان اینکه استان قم در 
حوزه های مختلف دارای ظرفیت های بالایی است، افزود: 
برای اینکه قم در یک نگاه بلند مدت به اعتلا برسد نیازمند 

دانش آموزان خلاق و متفکر هستیم.
وی در پایان گفت: تجهیز پژوهش سراهای دانش آموزی 
باعث افزایش کارآمدی و بهره وری دانش آموزان و درنهایت 

باعث رشد و پیشرفت کشور می شود.
امیرآبادی نماینده مردم قم:

نگاه هزینه ای به آموزش وپرورش اشتباه است 
با  نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: 
پیگیری های انجام شده و قول مساعد ستاد اجرایی فرمان 
امام درگام اول تامین پنج هزار نوشت افزار طی روزهای آینده 

به قم تخصیص داده می شود. 

پنجمین  در  پنجشنبه  روز  فراهانی  امیرآبادی  احمد 
جلسه شورای آموزش وپرورش قم در سالن امام جواد)ع( 
هزار  ارائه شده ۲۰  آمارهای  اساس  بر  افزود:  استانداری 
نتوانستند  تحصیلی  جدید  سال  در  قم  در  دانش آموز 

نوشت افزار تهیه کنند که این آمار قابل توجه است.
وی همچنین کمبود مدارس و نیروی انسانی را ۲ چالش 
استان دانست و گفت: مجلس شورای اسلامی آمادگی 
کمک به وزارت آموزش وپرورش برای پیگیری مشکلات این 
وزارتخانه را دارد.عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
گفت: نگاه هزینه ای به آموزش وپرورش اشتباه است و باید 
این نگاه به سرمایه ای تغییر کند. وی با تاکید بر اینکه باید 
از کمبودهای  تا بخشی  بودجه سال ۹۹ تلاش شود  در 
داشت:  اظهار  شود،  جبران  آموزش وپرورش  بودجه ای 
تربیت  برای  ساله   ۱۲ سرمایه گذاری  آموزش وپرورش 
نسل های آینده را بر عهده دارد و اهمیت این جایگاه جز با 

تغییر نگاه به آموزش وپرورش میسر نیست.
بابیان  اسلامی  شورای  درمجلس  قم  مردم  نماینده 
اینکه مدارس خرید خدمات در مناطقی است که دارای 
محرومیت هستند گفت: باید این مدارس بیشتر در مناطق 
برخوردار دایر شود و تغییر رویکرد در سطح کشور در این 
زمینه ضروری است. وی با اشاره به تاخیر در پرداخت خرید 
خدمت و پاداش پایان خدمت بازنشستگان آموزش وپرورش 
این زمینه  آموزش وپرورش در  تا  ادامه داد: ضرورت دارد 
پیگیری جدی تری داشته باشد که استان قم در این زمینه با 

کمبودهایی مواجه است.
ذوالنوری نماینده مردم قم:

ضعف آموزش و پرورش درقم قابل قبول نیست
 نماینده مردم قم درمجلس شورای اسلامی نیز در این 
جلسه  گفت: قم قطب فرهنگ اهل بیت)ع(، مرکز فرهنگی 
کشور است به همین دلیل ضعفهای آموزش و پرورش دراین 

استان قابل قبول نیست. 
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنوری با اشاره 
به ظرفیتهای علمی، فرهنگی و مذهبی این  افزود: قم 
فرهیخته  نیروهای  از  و سرشار  اسلامی  انقلاب  پایتخت 
حوزوی و دانشگاهی به همین دلیل ضعف و کمبود درحوزه 

آموزش و پرروش در این استان پذیرفتنی نیست.

وی با اشاره به کمبود فضای آموزشی و تعداد معلمان 
این استان افزود: نیازمند انقلاب جدید در بدنه آموزش و 

پرورش قم هستیم تا برخی از این کمبودها برطرف شود.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
تمام ظرفیتهای استان برای رفع کمبودهای قم در حوزه 
آموزش  پرورش و کمبود سرانه آموزشی استان پای کار آمده 
است ولی برخی از این مشکلات نیازمند همت و همکاری 

وزارتخانه است.
وی با تاکید برهمراهی نمایندگان مجلس شورای اسلامی 
پرورش  و  آموزش  چالشهای  و  کمبودها  رفع  راستای  در 
ادامه داد: در صورت نیاز به ورود مجلس شورای اسلامی، 
پیگیری  و  آمادگی همکاری  نمایندگان مردم در مجلس 
مطالبات آموزش و پرورش رد قالب بودجه سالیانه و وضع 

قوانین مرتبط را دارد.
ذوالنوی با تقدیر از خدمات خیرین مدرسه ساز استان 
توسعه  برای  ساز  مدرسه  خیرین  تلاش  داشت:  اظهار 
فضاهای آموزشی و رفع کمبودهای موجود در دسترسی به 
فضاهای استان در کشور نمونه است که باید بستر لازم برای 

حمایت از این خیرین فراهم شود.
آموزش و پرورش قم با کمبود ۲ هزار نیروی 

انسانی مواجه است
 مدیرکل آموزش وپرورش  استان قم گفت: این استان با 
کمبود ۲ هزار نیروی انسانی مواجه است که بیشتر این آمار 

متعلق به پایه ابتدایی می باشد. 
حمیدرضا شیخ الاسلام ظهار داشت: درسال ۹۲ سازمان 
نوسازی مدارس کشور آماری از وضعیت فضاهای آموزشی 
ارائه کرد که برمبنای آن قم سی و دومین استان در زمینه 

کمبود فضای آموزشی و تراکم دانش آموز اعلام شد.
و  تربیتی  آموزشی،  طرح  اجرای ۱۷۰  به  اشاره  با  وی 
ورزشی، احداث و مقام سازی مدارس در این استان گفت: 
با اقدام های صورت گرفته رتبه قم از رتبه 3۲ در سال ۹۲ 
به رتبه ۲6 در سال گذشته ارتقا یافت ولی همچنان فضای 

آموزشی قم از میانگین کشوری پایین تر است.
شیخ الاسلام بابیان اینکه ۹۵ درصد دانش آموز این استان 
درقم تحصیل می کنند و این وضعیتی خاص برای این شهر 
ایجاد کرده است، گفت: از ۲6۵ هزار دانش آموز استان قم 
تنها ۱۰ هزار دانش آموز در شهرهای تابعه مشغول تحصیل 

هستند.
وی ادامه داد: تعداد دانش آموزان استان از ۲۵۵ هزار 
دانش آموز در سال تحصیلی گذشته به ۲6۵ هزار دانش آموز 
در سال تحصیلی جدید افزایش یافته است که این افزایش 

آمار در سال های اخیر بی سابقه بوده است.
شیخ الاسلام اظهار داشت: از طریق ظرفیت های قانونی 
ازجمله جذب سرباز معلم، دانشجویان دانشگاه تربیت معلم 
و اساتید دارای صلاحیت برای جبران کمبود نیروی انسانی 
به  استان  در  مدرسه  اینکه ۱۸  ضمن  است  شده  تلاش 
سمت خرید خدمات آموزش سوق داده شده که بیش از 

هفت هزار دانش آموز در این مدارس تحصیل می کنند.
تا   ۲۰ نیازمند  هنرستان  هر  تجهیز  اینکه  بابیان  وی 
تراکم  درصد   3۰ گفت:  است  اعتبار  ریال  میلیارد   3۰
در  که  قم می باشد  در حوزه هنرستان های  دانش آموزی 
مواجه  جدی  مشکل  با  هنرستان ها  این  تجهیز  زمینه 

هستیم.

شهردار قم :

مسیر روگذر تقاطع ولیعصر)عج( بزودی 
افتتاح می شود

شهردار قم گفت: شهرداری تا پایان سال پروژه های متعددی را افتتاح 
خواهد کرد؛ مسیر روگذر تقاطع ولیعصر)عج( بزودی افتتاح می شود و کل 

پروژه در دهه فجر به بهره برداری می رسد.
دکتر سیدمرتضی سقائیان نژاد در آیین افتتاح و بهره برداری از مجموعه 
ورزشی سردار شهید اکبر غلامپور که همزمان با هفته دفاع مقدس به عنوان 
نخستین رویداد کنگره ملی 6 هزار شهید استان قم در سالن همایش 
مجتمع فرهنگی حضرت معصومه)س( برگزار شد، با اشاره به همزمانی ایام 
محرم و هفته دفاع مقدس اظهار کرد: این مجموعه ورزشی در این ایام به نام 
یک شهید نامگذاری شده که نشانه های زیادی برای ما دارد؛ حسین)ع( 
عنوان کردند که به دنبال احیای سیره جدم هستم و سیره حسین بن 

علی)ع( هم سیره رشد است.
شهردار قم با تاکید بر اینکه اسلام بزرگترین سرمایه ای بود که پیامبر برجای 
گذاشت، تصریح کرد: حسین)ع( قیام کرد که از این سرمایه حراست کند 
و با حرکت خود و اهل بیتش این سرمایه را زنده کرد؛ اگر امروز در هر کوی 
و برزنی نام حسین)ع( و نام شهدا را می بینیم به خاطر همین حرکت است.

سقائیان نژاد با اشاره به بخشی از زندگینامه شهید غلامپور، گفت: این 
شهید وقتی ترکش می خورد و به زمین می افتد با نام یاحسین جان خود 

را از دست می دهد.
وی با تاکید بر اینکه شهدا چراغ های هدایت هستند، گفت: انقلاب 
اسلامی برگرفته از فرهنگ شهادت و رشد آن به خاطر خون شهدا بوده 
و امروز نمایش نام شهدا در کوی و برزن ها برای این است که این فرهنگ 
از یاد نرود. شهردار قم با اذعان به اینکه شهرداری ها ارگان هایی عمومی، 
مستقل، غیردولتی و از دل مردم هستند، اظهار کرد: به همین خاطر یکی 
از افتخارات شهرداری اتکا به مردم است؛ اعتماد مردم برای شهرداری ها 

بسیار با ارزش است.
سقائیان نژاد با اشاره به تحریم های مختلفی که علیه کشور اتفاق افتاده 
است، افزود: بودجه شهرداری قم از ۸۰۰ میلیارد تومان به بیش از ۲ هزار 
میلیارد تومان رسیده است و این نشان می دهد که در شهرداری نگرانی در 

خصوص تحریم ها نیست و این خوداتکایی به پاس خون شهدا است.
وی با بیان اینکه منطقه 6 قم یکی از مناطق محروم این شهر است، گفت: 
تلاش شهرداری بر این است که محرومیت مناطق را به مرور به حداقل 

برساند.
شهردار قم تصریح کرد: شهرداری تا پایان سال پروژه های متعددی را 
افتتاح خواهد کرد؛ مسیر روگذر تقاطع ولیعصر)عج( بزودی افتتاح می شود 
و کل پروژه در دهه فجر به بهره برداری می رسد و زیرگذر فردوسی هم در 

دستور کار افتتاح است.
سقائیان نژاد با اشاره به ورود ۱۱۰ دستگاه اتوبوس جدید به ناوگان حمل و 
نقل عمومی قم، افزود: این در مقابل اعتماد و نگاه مثبت مردم به شهرداری 
بسیار ناچیز است اما ما تلاش داریم همواره خدمات مطلوب و شایسته ای 

به مردم ارائه کنیم.

معاون خدمات شهری شهرداری قم:

روزانه 7۰۰ تن زباله در شهر قم 
تولید می شود

معاون خدمات شهری شهرداری قم از تولید روزانه ۷۰۰ تن زباله به غیر از 
پسماندهای ساختمانی، عفونی و صنعتی در قم خبر داد.

سید امیر سامع با اشاره به راه اندازی کارخانه بازیابی مواد پسماند در قم، 
اظهار داشت: این کارخانه با ظرفیت 3۰۰ تنی در روز مشغول به فعالیت 
است که حدود دو ماه بوده که در این کارخانه کود کمپوست در حال تولید 
است. معاون خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه هر چقدر مواد 
اضافی و آلی در زباله ها وجود داشته باشد کیفیت کود کمپوست کاهش 
می یابد، ابراز کرد: این کودها در مصارف فضای سبز شهری مورد استفاده 
قرار می گیرند که وجود فلزات سنگین و ناخالصی سبب کاهش کیفیت 

کودهای تولیدی می شود.
سامع خاطرنشان کرد: روزانه ۷۰۰ تن زباله در قم تولید می شود که اگر 
این زباله ها با کامیون های دو تنی جابجا شود، روزانه 3۵۰ کامیون زباله 
به غیر زباله های ساختمانی، پزشکی و صنعتی از منازل و اماکن تجاری 

جمع آوری می شود.
وی با تأکید بر اینکه شهر قم از نظر تفکیک از مبدأ در شرایط مناسبی 
قرار دارد، عنوان کرد: زباله ثروت است، به شرط آنکه تفکیک از مبدأ توسط 
مردم و جداسازی زباله ها انجام شود که اقداماتی در این زمینه در سال های 

گذشته انجام شده و آمار تفکیک زباله از مبدأ در منازل رو به افزایش است.
معاون خدمات شهری  شهرداری قم با اشاره به اینکه ارزش کاغذ زمانی 
که خیس شود و یا مواد آلی که با مواد دیگر مانند اسپری و باطری مسموم 
شود از بین می رود، یادآور شد: عدم تفکیک از مبدأ منجر به جداسازی 
دوباره زباله ها می شود که بدین منظور دست یاری به سمت مردم دراز 
غیره  و  خاکستری  عفونی،  آلی،  خشک،  انواع  در  زباله ها  که  می کنیم 

جداسازی و تحویل دهند.
فرهنگ سازی  و  آموزش  برای  لازم  برنامه ریزی های  به  اشاره  با  سامع 
تفکیک پسماندها، اضافه کرد: سه گام برای این منظور پیش بینی شده 
است که به عنوان نمونه کیسه ای قرمز رنگ برای مواد ویژه مانند لامپ 
و اسپری به خانواده ها تحویل و به صورت دو هفته یکبار از منازل و مراکز 

تجاری جمع آوری می شود.

قائم مقام شهردار قم :

تابلوهای ورودی شهر در اختیار 
مدیریت شهری قرار گیرد

قائم مقام شهردار قم گفت: دستگاه های فرهنگی توان پرداخت هزینه 
های چاپ و نصب بنر برای تابلوهای ورودی را ندارند، برای عملیاتی کردن 
این طرح ضروری است تا در یک بازه زمانی سه ماهه تمام این تابلوها را در 

اختیار مدیریت شهری قرار داد.
ابراهیم معتمدی در یکصد و هشتاد و چهارمین جلسه شورای فرهنگی 
عمومی قم، بیان کرد: هزینه ساخت هر تابلوی تبلیغاتی یک میلیارد ریال، 
هزینه نگهداری سالیانه آن ۵۰۰ میلیون ریال و درآمد این تابلوها بیش از ۲ 

میلیارد ریال است.
قائم مقام شهردار قم عنوان کرد: ۲ هزار متر فضای تبلیغی فرهنگی در 
قم وجود دارد، خلا جدی در این زمینه این است که دستگاه های فرهنگی 
توان پرداخت هزینه های چاپ و نصب بنر برای این تابلوها را ندارند، برای 
عملیاتی کردن این طرح ضروری است تا در یک بازه زمانی سه ماهه تمام 

این تابلوها را در اختیار مدیریت شهری قرار داد.
معتمدی خاطرنشان کرد: 3۰ میلیارد ریال هزینه سالیانه چاپ و نصب بنر 
برای این تابلوهای است، گرفتن تابلو مهم نیست آن چه اهمیت دارد تولید 

محتوا و نصب مستمر بنرهای با محتوای فرهنگی و مذهبی است.
 

شهردار منطقه پنج  خبرداد

احداث و تکمیل بوستانهای اطراف 
مسجد جمکران 

شهردار منطقه پنج از احداث و تکمیل کمپینگ مسافرین و زائرین در 
پارکینگ ۴ مسجد مقدس جمکران به مساحت بیش از ۲۵۰۰۰ مترمربع 

خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شهرداری منطقه پنج ، علیرضا اقبالیان ضمن 
اعلام این خبر اظهار کرد:  فعالیت های پروژه های عمرانی و خدماتی با 

همت و تلاش  پرسنل خدوم منطقه۵ در حال انجام می باشد.
وی افزود: با اشاره به انجام پروژه های عمرانی ، خدماتی و ترافیکی منطقه  
از احداث و تکمیل کمپینگ زائر در پارکینگ ۴ مسجد مقدس جمکران ، به 
مساحت بیش از ۲۵۰۰۰  مترمربع و با هزینه ای بالغ بر ۷.۵ میلیارد ریال 

خبر داد.
رفاه حال مسافرین  منظور  به  پارکینگ  این  در  داشت:  بیان  اقبالیان 
گرامی ۵ سکو جهت پارک خودروهای سبک و اسکان موقت و 3سکوی 
بزرگ جهت پارکینگ اتوبوس در نظر گرفته شده است که بخش اعظمی از 

مشکلات اسکان موقت و پارکینگ خودرو را مرتفع می کند.
وی در پایان از احداث و تکمیل بوستانهای اطراف مسجد جمکران خبر 
داد و گفت با احداث این بوستانها ظرفیت پذیرایی چندین برابری مسافرین 

و زائرین را خواهیم داشت .

استاندار قم:

زیرساخت های آموزشی قم باید تقویت شود

پایداری ها نیاز به درس اخلاق دارند 
محمدتقی رهبر، خطیب نماز جمعه اصفهان در واکنش به دیکتاتور خواندن رئیس مجلس از سوی 
نماینده پایداری گفت:گاهی صحبت هایی می شود که واقعا در سطح مجلس نیست. من دیدم روز 
گذشته رئیس مجلس از برخی اظهاراتی که از برخی تریبون ها شده بود – که من می دانم منظورشان 
چیست، اما نام نمی برم- انتقاد کرده بود. باید کسانی که تریبونی دارند و مخاطبانی دارند، شان مجلس 
را حفظ کنند، چون توهین به مجلس، توهین به نظام است. انتقاد باید سازنده و راهنما باشد و تنش زا و 
از سر لج بازی نباشد. انتخابات و غیرانتخابات هم ندارد و پرخاشگری ها جز اینکه آب به آسیاب دشمن 
بریزد ثمری ندارد و لجاجت را بیشتر می کند. یک عده ای ژست می گیرند که هر کسی که تندروی کند، 
انقلابی است، اما این تندروی حتی از جانب چهره های انقلابی ما هم خوب نیست. امروز خواص، 

بیشتر از مردم به کلاس و درس اخلاق نیاز دارند.

تکذیب کسالت آیت الله مکارم شیرازی 
دفتر آیت الله ناصر مکارم شیرازی ،  کسالت این مرجع تقلید را تکذیب کرد. در اطلاعیه این دفتر آمده 
است: متاسفانه خبری از جناب استاد هادوی درمورد کسالت حضرت آیت الله العظمی مکارم شیرازی 
مدظله در سایت ها منتشر شده که در آن نقل بسیار غلو شده است.اطلاعیه ادامه یافته است: به اطلاع 
مردم شریف می رساند معظم له چند ماه پیش به سبب سرماخوردگی و تب ویروسی، عفونی مجبور به 
استفاده از چرک خشک کن های قوی شدند که بواسطه آن و همچنین کم اشتهایی که از عوارض این 
بیماری می باشد به لحاظ جسمانی ضعیف شدند.اکنون بحمدالله پس از بهبودی در دوره نقاهت و به 
توصیه پزشکان برخی از فعالیت های خود را کم نموده و در حال تجدید قوای از دست رفته هستند اما 
همچنان در جلسات منظم استفتاء، ملاقات های ضروری و مباحثات علمی در آثار مکتوب، نظارت بر 

امور اجرایی و جلسات روضه دفتر کما فی السابق حضور دارند.

شهروند ایرانی زندانی در آمریکا، آزاد شد 
شهروند ایرانی که در استرالیا بازداشت و به آمریکا استرداد شده بود، روز ۵شنبه  آزاد و به ایران 
بازگردانده شد.به گزارش فارس، منابع استرالیایی از آزادی »نگار قدس کنی« شهروند ایرانی که در 
استرالیا بازداشت شده و سپس به آمریکا تحویل داده شده بود، خبر دادند.روزنامه »دِ آسترِلیَن« نوشت 
خانم قدس کنی چهل ساله که روز گذشته )چهارشنبه( از سوی دادگاه فدرال ایالت »مینه سوتا« به 
تحمل ۲۷ ماه زندان محکوم شده بود،روز پنجشنبه آزاد و به ایران بازگردانده شده است.قدس کنی که 
در شهر آدلاید زندگی می کرد، در تاریخ بیست وسوم تیر ۱3۹6 به اتهام تلاش برای صادرات تجهیزات 
الکترونیکی ممنوعه به ایران و نقض تحریم های اعمالی از سوی واشنگتن، به درخواست مقامات 
آمریکایی در استرالیا بازداشت شده بود.وی پیش از اینکه توسط دولت استرالیا به آمریکا تحویل داده 
شود، دو سال بدون برگزاری هیچ جلسه دادگاه در این کشور در شرایط بسیار نامناسب )بدون دسترسی 

به مراقبت های پزشکی و دارویی( محبوس بود.

پدر داماد احمدی نژاد، کفش انتخابات پوشید
احمد خورشیدی، پدر داماد احمدی نژاد گفته است که ائتلاافی تحت عنوان »جبهه سوم« با حضور 
۱۲ تشکل سیاسی با محوریت خودش در تهران اعلام موجودیت کرده است. خورشیدی گفته است که 
هدفش برای انتخابات زمستان آتی شکستن ساختار قدیمی و دوقطبی )اصولگرا و اصلاح طلب( است. 
خورشیدی که خودش را دبیرکل جهادگران ایران اسلامی معرفی کرده، گفته است: »وقتی که فضای 
دوقطبی حاکم باشد، همه ارزش ها لباس سیاه یا سفید بر تن دارند و شما نمی توانید رنگ دیگری را 
متصور شوید. در چنین شرایطی برای حل مسائل و مشکلات اساسی کشور راه حلی های افراطی و 
تفریطی را نسخه می کنند که هر دو مضر است و آسیب می زند و به راه حل معقولی اجازه مطرح شدن 

نمی دهند«.

معاون سازمان تامین اجتماعی دستگیر شد 
یکی از معاونان سازمان تامین اجتماعی به اتهام واردات گوشی موبایل با ارز ۴۲۰۰ تومانی ویژه واردات 
تجیزات پزشکی، بازداشت شد.به گزارش تسنیم، م. ج. از معاونان سازمان تامین اجتماعی به اتهام 
دریافت ارز دولتی ۴ هزار و ۲۰۰ تومانی برای واردات تجهیزات پزشکی که به واردات گوشی موبایل 
اختصاص داده، دستگیر شد.این معاون سازمان تامین اجتماعی پس از بازداشت، از سمت خود برکنار 
شد همچنین از سوی مصطفی سالاری مدیر عامل سازمان تامین اجتماعی؛ قائم موهبتی، معاون 
امور استان های سازمان تأمین اجتماعی با حفظ سمت به عنوان سرپرست معاونت مربوطه منصوب 

شده است.

ماجرای خنده روحانی در دیدار با بوریس جانسون چه بود؟ 
حسام الدین آشنا به انتقادها از خنده رئیس جمهور در دیدار با بوریس جانسون واکنش نشان داد. 
حسام الدین آشنا مشاور رئیس جمهور، در واکنش به انتقادها از خنده حسن روحانی در دیدار با بوریس 
جانسون نخست وزیر انگلیس در توییتی نوشت:تصاویر رسانه ای شده از بخش علنی گفتگوی روحانی 
و جانسون مربوط به کنایه ای است که رئیس جمهور ایران همان ابتدا به او زد و گفت: »شما که با مشکل 
حکم دادگاه عالی مواجه هستید«  و جانسون با فرار از پاسخ، با خنده و شوخی گفت:  »خودم حلش 

می کنم«.

شایعه تایید حکم فریدون تکذیب شد
علی رغم انتشار شایعاتی مبنی بر تایید حکم حسین فریدون، سرپرست دادگاه تجدید نظر از ادامه 
رسیدگی به پرونده وی خبر داد. در پی انتشار شایعه تایید حکم حسین فریدون در دادگاه تجدید نظر 
از  سوی برخی رسانه ها، حسین لطفی سرپرست محاکم  تجدیدنظر اعلام کرد پرونده در حال رسیدگی 

است و هیچ گونه تصمیمی پیرامون آن اتخاذ نشده است.

آیت الله سعیدی در خطبه های نمازجمعه قم :

ارمغان وابستگی کشورها به آمریکا ذلت و خواری است 
 خطیب جمعه قم گفت:  تجربه نشان داده کشورهایی که چشم به کمک و یاری آمریکا دارند جزء ذلت 

و خواری چیزی به دست نمی آورند. 
آیت الله سید محمد سعیدی در خطبه های نمازجمعه قم افزود:  طبق بیان و صراحت اخیر مقام 
معظم رهبری در درس خارج از فقه، هیچگونه مذاکره ای بین ایران و آمریکا اتفاق نخواهد افتاد  و 

وسوسه های مذاکرات اخیر سران کشورهای غربی فتنه جدید آنهاست.
وی ادامه داد: تلاش های سران سه کشور اروپایی طرف برجام برای ملاقات سران ایران با ترامپ صرفا 

جنبه تبلیغاتی برای رای آوردن مجدد ترامپ در انتخابات پیش روی این کشور است.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( با اشاره به سفر اخیر رئیس جمهوری به سازمان 
ملل متحد و سخنرانی وی در مجمع عمومی این سازمان ملل گفت: انگلستان و دیگر کشورهای 

اروپایی از دوران قبل و بعد از انقلاب همواره در صدد آسیبرسانی به ملت ایران بوده اند.
وی اضافه کرد: دشمنان اسلام در وضعیت امروزی بساط دشمنی خود را به سمت جبهه یمن تغییر 

داده اند، با چنین دشمنی نمی توان هرگز پای میز مذاکره نشسته و با آنها به توافق رسید.
امام جمعه قم دربخش دیگری از سخنان خود گفت:  تابلوهای تبلیغاتی ورودیهای قم به هیچ عنوان 

شایسته و زیبنده شهر قم نبوده و باید متناسب با فرهنگ مذهبی قم اصلاح شود.
وی با اشاره به حذف نام شهدا از برخی معابر شهر تهران بیان کرد: نام شهدا باید همواره مورد تکریم و 
احترام قرار بگیرد. وی بیان کرد: پوشش و حجاب ظاهری برخی افراد نیز شایسته قم نبوده و باید نسبت 
به حفظ چهره معنوی قم حساس بود. آیت الله سعیدی درادامه با اشاره به اهمیت مساله معنویت و 
خانواده تاکید کرد: درآیات قرآن کریم و راویات اسلامی نسبت به توجه به مبحث معنویت و اخلاق تاکید 
شده است. وی گفت: دربیانیه گام دوم انقلاب نیز توجه بسیاری بر اصل معنویت شده است، یکی از 

برجستگیهای اصلی رزمندگان دفاع مقدس، معنویت و اخلاق مداری بود.
وی گفت: دشمنان و بدخواهان اسلام، با تحریک رژیم بعث عراق، دو کشور دوست و همسایه را درگیر 

جنگ کرد و بخش مهمی از نیروهای انسانی دو کشور در این جنگ ناخواسته از بین رفت.
تولیت آستان مقدس حضرت فاطمه معصومه)س( در ادامه با اشاره به کاربردهای تقوای الهی بیان 

کرد: سعادت و عاقبت به خیری هر انسانی در گرو اهمیت و عمل به تقوای الهی است.
وی اضافه کرد: قلب هر انسانی در بین ۲ جاذبه عقل و شهوت در تلاطم است، اگر هوا وهوس بر قلب 

انسان پرده بیندازد، درک معارف برای آدمی دشوار می شود.
 

سردار فدوی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم:

قدرت بازدارندگی ایران مانع از تجاوز دشمنان است
جانشین فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با اشاره به عمق قدرت بازدارندگی ایران گفت: 
قدرت بازدارندگی و توان نظامی ایران سبب شده تا دشمن جرات تعرض و تجاوز به جمهوری اسلامی 

را نداشته باشد. 
دریادار پاسدار سردارعلی فدوی در سخنرانی پیش از خطبه های نماز جمعه قم با اشاره به اعتراف 
وزیر دفاع سابق دولت اوباما بیان کرد: به اذعان این مسئول آمریکایی، همپیمانان منطقه ای و فرامنطقه 

ای آمریکا به دنبال این هستند که به توانی برسند که در برابر قدرت ایران، بازدارنده باشد.
وی ادامه داد: این اعتراف و اذعان وزیر دفاع سابق آمریکا نشان میدهد که اگر آنها بخواهند اقدامی 

علیه ایران بکنند ضرری که میبینند بسیار بیشتر از منفعت از تعرض به ایران خواهد بود.
وی اضافه کرد: همچنین این اعتراف مسئول آمریکایی از این حکایت دارد که آنها برای مبارزه با ایران 
باید به دنبال رایزنی و تلاش برای تشکیل ائتلاف در برابر بازدارندگی قدرت نظامی جمهوری اسلامی 
باشند. فدوی گفت: نیروهای نظامی  از سالهای بعد از جنگ تحمیلی با دانش های بومی به قدرت 

بازدارندگی دست پیدا کرده اند و تمام سه مرحله اصلی دفاع از کیان خود را به دست آورده اند.
وی تصریح کرد: دشمنان امروز به این نتیجه رسیده اند که قدرت انقلاب اسلامی درحدی است که 

اگر اراده کاری داشته باشد می تواند به ادعای خود جامه عمل بپوشاند.
وی ابراز کرد: دشمنان در ادامه راه برای تضعیف انقلاب اسلامی به سراغ گروه های مقاومت اسلامی 
رفته و در صدد سرکوب و نابودی آنها اقدام کردند. وی تاکید کرد: درگیریهای مستمر نیروها و هم پیمانان 
آمریکا درسوریه، غزه، عراق و یمن همه نشان از شکست های متوالی آنها در برابر جبهه مقاومت اسلامی 
دارد. وی تصریح کرد: برای درک عمق نفوذ و قدرت انقلاب اسلامی باید به هیمنه ایران از بیرون از 
مرزهای داخلی نگاه شود، اندیشمندان و سیاستمداران خارجی به خوبی این حجم از را درک می کنند.
وی خاطرنشان کرد: از نظر تجهیزات نظامی و نیروها توان جبهه باطل قابل مقایسه با ایران نیست 

اما ایمان و اطاعت از فرامین الهی به نیروهای جمهوری اسلامی قدرت بازدارندگی و توان داده است.

طرح:سجاد جعفری 
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با ریشه کن کردن بدی از سینه 
خود، بدی را از سینه دیگران، 

بیرون کن!

شنبه - ششم مهرماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4890

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: بلوار پیامبراعظم)ص( با وجودی 
ترافیک شهر برطرف نکرده و روند  از  اما مشکلی  اندازی شده  اینکه 6 سال است راه 

سرمایه گذاری درآن نیز هنوز شکل نگرفته است. 
محسن بهشتی روز چهارشنبه درجلسه کمیسیون ماده ۵  قم افزود: هنوز استان قم از راه 

اندازی بلوار پیامبر اعظم)ص( به انتفاع مورد نظر نرسیده است.
بلوار پیامبر اعظم)ص( از حرم حضرت فاطمه معصومه )س( آغاز و تا مسجد مقدس 
جمکران ادامه دارد. طراحی بلوار بر اساس یک مسیر کاملًا مستقیم به طول هفت کیلومتر 
بلوار به صورت تقاطع های غیر  و عرض 3۰۰ متر، دربرگیرنده خیابان های منشعب به 

هم سطح می باشد.
وی درادامه با اشاره به ساخت و سازها درشهرک پردیسان قم گفت: در رابطه با صدور مجوز 
احداث واحدهای ویلایی دربرخی مناطق شهرک پردیسان باید به ساکنان همجوار نسبت 

به ممانعت از صدور تراکم دو و یا سه سه طبقه ای اطمینان داد.
وی افزود: احداث واحدهای ویلایی با مساحت بالا در شهرک پردیسان برای افرادی که 

متقاضی این قبیل واحدهای مسکونی هستند کاملا توجیه پذیر است.
سالاریه یکی از نامطلوب ترین مناطق شهر قم از نظر تراکم 

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم تصریح کرد: در صدور پروانه های مسکونی 
در ابتدای ورودی قم از انتهای خیابان عماریاسر، معیارهای ترافیکی به درستی اجرا نشده و 

قوس مسیرهای دسترسی تند و ناایمن می باشد.
بهشتی تاکید کرد: همچنین قوس هندسی تونل الغدیر تند و ناایمن است، این تونل در 

زمان اجرا به دلیل سنگینی تملکات اراضی همجوار به چنین مشکلی دچار شده است.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: تا زمان تعیین تکلیف اتصال بلوار آیت 
الله بهاالدینی به بلوار امام علی)ع( باید نسبت به صدور پروانه های تجاری و صنعتی دقت 

نظر لازم صورت بگیرد.
وی بیان کرد: آپارتمان سازی در شهرک سالاریه کشش بیشتری ندارد، منطقه سالاریه 

یکی از نامطلوب ترین مناطق شهر قم از نظر تراکم است.
بهشتی خاطرنشان کرد: در رابطه با مجوز افزایش تراکم در این منطقه باید دقیقا طبق 
ضوابط و مصوبات استانی عمل شده و رویه واحدی در رابطه با تمام ساکنان در پیش گرفته 
شود. وی با اشاره به مصوبه شورای ترافیک مبنی برکاهش عرض خیابان ظهور به جمکران 
به ۲۰ متر، بیان کرد: کاهش عرض خیابان های استان برای افزایش واحدهای تجاری، 
مساله سنجیده ای نیست. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری در رابطه با تغییر 
کاربری برخی از باغات حاشیه ای شهر قم به واحدهای مسکونی تصریح کرد: درصورتی که 
روند صدور مجوزات برای متقاضیان اولیه بدون ضابطه انجام بگیرد، تمام متقاضیان نسبت 

به تغییر کاربری سبز به کاربری زرد فشار خواهند آورد.
از واحدهای مسکونی که در  وی بیان کرد: دربافت های فرسوده شهر قم، بسیاری 

محدوده بافت تاریخی نیستند را میتوان به فضاهای سبز شهری تبدیل کرد.
وی ابراز کرد: منطقه ۴ شهرداری از نظر سرانه های سبز بالاترین میزان فضای سبز استان 
را دارد که عامل اصلی آن نیز وجود بوستان علوی است اما در هسته مرکزی منطقه ۴، حجم 

فضای سبز بسیار ناچیز است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم :

روند سرمایه گذاری دربلوار پیامبر اعظم)ص( مطلوب نیست

پلیس راهوراستان قم – فرهنگ ترافیک

سرعت زیاد در رانندگی ، شتاب برای 

رسیدن به حوادث است.

پیام آموزشی

 رئیس انجمن هنرمندان طراح و نقاش فرش استان قم گفت: فرش های تقلبی و 
شبیه سازی شده یکی از معضلهای جدی فرش دستباف قم است و درحال به قهقرا بردن 

این صنعت می باشد. 
 اصغر خوش گفتار روز چهارشنبه درجلسه کارگروه تخصصی فرش دستباف قم در تالار 
امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: فرش دستباف قم در سال ۱3۸۹ ثبت ملی و 
جهانی شد و مولفه های خاص خود را دارد. وی با اشاره به پیگیریهای صورت گرفته برای 
حل معضل وجود فرشهای تقلبی با نام فرش قم در بازارهای داخلی و جهانی افزود: دولت 
باید در این زمینه تشکل های فرش را حمایت کند، چون به لحاظ مالی و حقوقی توانایی 

انجام این کار را ندارند.
وی بیان داشت: فرش های تقلبی هر روز از نظر تراکم و عملیات پس از دارقالی به فرش 
های تولید شده توسط استادکاران قمی شبیه تر می شود، به گونه ای که یک تاجر با 6۰ 
سال سابقه فعالیت در زمینه تجارت فرش نیز قدرت تشخیص فرش تقلبی از فرش اصل 

را ندارد. خوش گفتار همچنین با تاکید بر توجه جدی مرکز ملی فرش به این موضوع 
گفت: اگر مساله فروش فرش های تقلبی به نام فرش دستباف قم مورد غفلت قرار گیرد، 

و تشکل ها و مدیریت استان نیز تحرکی نکنند، در آینده بدنامی به دنبال خواهد داشت.
وی گفت: موضوع فرش تقلبی و شبیه سازی شده اگر ادامه پیدا کند، همه اقدام ها و 

فعالیت های استان در حوزه فرش را تحت الشعاع قرار می دهد.
رئیس انجمن هنرمندان فرش قم با تاکید بر اینکه معضل فرش های تقلبی فارغ از قم 
صنعت فرش کشور را تهدید می کند،  تصریح کرد: فرش قم به دلیل تراکم، وجه تمایز 
بیشتری با فرش های تقلبی دارد، ولی تشخیص سایر فرش های تولیدی در کشور از 

فرش های تقلبی حتی برای کارشناسان زبده فرش نیز سخت و دشوار است.
محمد خوش گفتار یادآور شد: درنمایشگاه فرش امارات عربی متحده و قطر بولتن هایی 
از فرش قم ایجاد شده که اگر هر کدام از تجار آن را ورق بزنند برای آنها قابل تشخیص 

نیست.

رئیس انجمن هنرمندان فرش استان قم:

فرش های تقلبی معضل صنعت فرش دستباف قم است

رئیس بنیاد حفظ 
آثار و نشر ارزش های دفاع 

مقدس گفت: در دوران دفاع 
مقدس ما کشوری بودیم که 
سیم خاردار و گونی سنگر 
وارد می کردیم، با این وجود 
به لطف خدا و عنایت شهدا 
با رهبری حضرت امام راحل 
امروز به جایگاهی رسیدیم 

که پیشرفته ترین پهپاد دنیا را 
با سامانه ساخت ایران زدیم.


